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Ob vsestranskih diplomatskih naporih italijanske vlade ter z odločilno pomočjo Egipta

Palestinski skrajneži so se preda 
končana drama ladje »Achille Lan

PRIMORSKI DNEVNIK 
je začel izhajati v Trstu 
13. maja 1945, njegov 
predhodnik PARTIZANSKI 
DNEVNIK pa 26. novem
bra 1943 v vasi Zakriž 
nad Cerknim, razmnožen 
na ciklostil. Od 5. do 17. 
septembra 1944 se je ti
skal v tiskarni «Doberdob» 
v Govcu pri Gorenji Trebu
ši. od 18. septembra 
1944 do 1. maja 1945 v 
tiskarni «Slovenija» pod 
Vojskim pri Idriji, do 8. 
maja 1945 pa v osvoboje
nem Trstu, kjer je izšla za
dnja številka. Bil je edini 
tiskani partizanski DNEV
NIK v zasužnjeni Evropi.

TRST
Ul. Montecchi 6 PP 559 
Tel. (040) 794672 (4 linije) 
Tbc 460270
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Tel. (0481) 83382-85723
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Teroristični napad je zahteval življenje 69-letnega ameriškega potnika
RIM — Težka mora, ki je v ponedeljek zve

čer legla številnim na prsi v Italiji in še 
marsikje po svetu, se je včeraj odvalila na 
do zadnjega nesluteno lahek način. Ob 15.35 po 
našem času so ugrabitelji brez nasilnih dejanj 
zapustili italijansko potniško ladjo »Achille 
Lauro« v egiptovskih teritorialnih vodah pred 
Port Saidom. V veselje, ki se je v hipu raz
širilo na stotine in tisoče kilometrov daleč, pa 
je kmalu zatem kanila grenka kaplja: terori- , 
stični napad palestinskih skrajnežev je terjal 
eno izmed življenj okrog 405 ljudi, ki so bili 
na krovu, in sicer 69-letnega Newyorčana Leo
na Klinghoffera. Na križarjenju po Sredozem- 
Jiu ga je spremljala 57-letna žena Marilyn. Ža
lostno vest je prvi javil kapitan ladje Gerardo 
L? Rosa, ki je prek radia sporočil predsedni
ku italijanske vlade Craxiju, da na krovu po
grešajo ameriškega državljana, katerega so 
teroristi baje usmrtili, njegovo truplo pa vrgli 
v morje. Vest je sinoči potrdil tudi radio »Glas 
Libanona«, ki je pristavil, da so teroristi iz
vedli umor v torek, ko se je »Achille Lauro« 
nahajala pred sirskim pristaniščem Tartusom.

šele na koncu se je izkazalo, da so skupino 
ugrabiteljev sestavljali samo štirje palestinski 
skrajneži. Kapitan De Rosa je povedal, da so 
bilj močno oboroženi in da so razpolagali z 
večjo količino plastičnega razstreliva na elek

tronski vžig. Dejal je tudi, da so se teroristi 
izdajali za člane komandosa, ki naj bi ga se
stavljalo 20 borcev.

Iz raznih palestinskih in izraelskih virov 
pa se je razvedelo, da je četverica prvotno 
nameravala izvesti teroristično akcijo na iz
raelskem ozemlju. »Achille Lauro« bi morala 
namreč pristati v izraelskem pristanišču Aš- 
kelonu. To vest je včeraj potrdil v Tunizu 
Abu Jiad, ki velja za Arafatovo desno roko. 
Zaenkrat pa še ni jasno, zakaj so teroristi 
zapustili prvotni načrt in se odločili za ugra
bitev ladje.

V nasprotju z začetnimi domnevami se je 
izkazalo, da ugrabitelji izhajajo iz (vsaj do 
nedavnega) Arafatu zvestih vrst palestinske 
osvobodilne organizacije. Dokaz za to je med 
drugim dejstvo, da je bil Arafatov poseg od
ločilnega pomena za mimo razrešitev zapleta. 
Kot je sinoči poudaril predsednik vlade Craxi, 
je takšno rešitev omogočilo sodelovanje števil
nih tujih vlad. Med njimi sirska in ciprska, ki 
nista dovolili, da bi ugrabljena ladja pristala 
v njihovih teritorialnih vodah. Pomembna je 
bila tudi pomoč egiptovske vlade, ki je prek 
svojih predstavnikov stopila v stik s teroristi, 
ko so se z ladjo vrnili pred Port Said, ter jih 
s pomočjo predstavnikov PLO prepričali, naj 
zapustijo ugrabljeno ladjo.

Tako ministrski predsednik Craxi kot zuna- 
rji minister Andreotti sta ob srečnem razpletu 
dogodkov poudarila, da so teroristi popustili 
zaradi politične izolacije, v kateri so se znašli 
To pa je bilo po njihovem mogoče doseči za
radi uravnovešene politike, ki jo Italija vodi 
v Sredozemlju in še zlasti v odnosu do bliž- 
njevzhodne krize, ki je ne bo mogoče rešiti 
brez pravične ureditve palestinskega vpraša
nja. S to oceno se strinja tudi leva opozicija, 
medtem ko nekatere stranke vladne večine po
udarjajo, kako tudi ugrabitev ladje »Achille 
Lauro« dokazuje, da je zgrešeno popuščati te
rorističnim silam, med katere naj bi bilo tre
ba prištevati tudi PLO.

Italijanska vlada je od vsega začetka zasta
vila vse svoje sile, da bi se drama na Sredo
zemlju razpletla s pomočjo političnih sredstev. 
Toda pripravljena je bila, da poseže tudi po 
drugačnih sredstvih. Obrambni minister Spa
dolini je sinoči izjavil, da je skoraj vsa itali
janska vojna mornarica zapustila svoja opori
šča in bila pripravljena na poseg.

Neapeljska plovna družba »Lauro« je takoj 
po srečnem razpletu sklenila, da bo »Achille 
Lauro« nadaljevala s križarjenjem po prvot
nem načrtu. Na ta predlog je pristal tudi do
bršen del potnikov.

Newyorcan Leon Klinghoffer, žrtev palestinskih 
ugrabiteljev, z ženo Marilyn, ki ga je spremljala 
na križarjenju po Sredozemlju (AP)

Uspela dveurna splošna stavka 
proti osnutku finančnega zakona

Goria: Ameriški dolar 
prilagoditi stvarnosti

RIM — Z včerajšnjo 2-umo splošno 
stavko je sindikalna zveza CGIL - CI 
SL - UIL potrdila svojo akcijsko e- 
notnost ob perečem problemu nespre
jemljivih postavk osnutka vladnega 
imančnega zakona. Še več, ob tem 
Za delavce tako bolečem vprašanju, 
so prvič v zgodovini italijanskega 
sindikalnega gibanja stavkali sku- 
PaJ z zvezo tudi avtonomni sindikati
SAL eni V CISAL-.CISAS 111 C0NF

Po prvih ocenah je bila udeležba 
y stavki izredna v industrijskem sek- 

®rJU' saj so v marsikaterem indu- 
njskem obratu stavkali vsi. V pov

prečju se je stavke udeležilo od 60 
o? odstotkov delavcev industrije, 

absa je bila udeležba v transportu 
Moritvah (od 50 do 60 odstotkov) 

ajslabša pa v javni upravi in šol- 
vu (pod 50 odstotkov). Sindikalna 

veza je torej lahko zadovoljna, saj 
J® to prvi konkretni znak, da bodo 
^anko delavci in sindikat premostili 
azhajanja, ki so ločevala razne sin- 
nralne komponente pred in po re

ferendumu o draginjski dokladi.
Na skupščinah so vsi sindikalni vo

ditelji poudarjali pridobljeno akcij
sko enotnost, ki bo ojačila moč sindi
kata že nà današnjih pogajanjih z 
Confindustrio o ceni dela. Glede sa
mega finančnega zakona so prav tako 
prevladovala enotna stališča. Tajnik 
UIL Benvenuto je poudaril, da je 
treba »presekati gordijski vozel ob
davčevanja državnih efektov in uve

sti davek na premoženje«. Istega 
mnenja je bil tudi Marini (CISL) in 
Del Turco (CGEL). Vsi torej zahte
vajo obdavčitev finančnih rent in 
premoženj, ker je nedopustno, da so 
vedno vsa bremena na ramenih od
visnih delavcev. Sindikat se zaveda 
pretiranih javnih stroškov, a je že 
prepričan, da bi lahko privarčevah 
tudi drugače in ne samo s klestenjem 
socialnih storitev.

SEUL — Na plenarni skupščini Med
narodnega denarnega sklada in Sve
tovne banke je včeraj spregovoril ita- 
lijanski zakladni minister Giovanni 
Goria. Izrazil je zaskrbljenost vpričo 
upočasnitve gospodarske rasti na sve
tu, izrekel željo, da bi se čimprej 
odpravila neravnovesja na svetovnem 
denarnem tržišču (s prilagoditvijo 
vrednosti ameriškega dolarja stvar
nim razmeram gospodarstva v ZDA

in drugje), opozoril države v razvoju 
na nevarnosti, ki jih prinaša protek
cionizem, in nazadnje nakazal smer
nice, ki naj bi morale voditi SB in 
MDS v prizadevanjih za pravičnejšo 
gospodarsko ureditev na svetu. Pose
bej je minister Goria spregovoril o 
italijanskem finančnem zakonu za leto 
1986 in pri tem seveda ponovil teze o 
nuji po skrčenju socialnih izdatkov, 
zaradi katerih je prav včeraj bila na 
pobudo sindikatov CGIL, CISL in UIL 
v Italiji kratka splošna stavka.

Po zasedanju je Goria v intervjuju 
dejal, da so predstavniki držav članic 
MDS finančni zakon sprejeli na znanje 
z naklonjenostjo.

Goria se je v Seulu zavzel za prož
nejšo politiko nasproti hudo zadolže
nim državam, ki naj sloni med dru
gim na stabilnejših valutnih menja
vah ob zaostritvi nadzora nad makroe
konomskimi težnjami. Poudaril je tu
di še važnost obnovitve pogajanj v 
sklopu Splošnega sporazuma o carinah 
in trgovini GATT.

Poročilo izvedencev o smrti na kvesturi
PALERMO — Salvatore Marino, mladi osumljenec v 

preiskavi zaradi umora funkcionarja palermske kvestu
re Giuseppa Montana, je verjetno umrl zaradi šoka, ki 
so ga povzročili udarci med zasliševanjem na kvesturi v- 
Palermu. K smrti, v noči med 1. in 2. avgustom, naj bi 
ob nasilju preiskovalcev pripomogla tudi že prej obsto
ječa telesna hiba mladeniča. Do teh zaključkov naj bi 
po neuradnih vesteh prišli izvedenci, ki so na podlagi 
obdukcije in drugih izsledkov izdelali poročilo o vzro

kih Marinove smrti in ga včeraj izročili namestniku dr
žavnega pravdnika v Palermu.

Vsebina poročila je pod strogo preiskovalno tajno
stjo, vendar zdi se, da izvedenci izključujejo možnost 
smrti zaradi zastrupitve. Sodni organi so doslej samo 
potrdili, da so prejeli poročilo in da so že obvestili za
govornike osumljencev Marinove smrti. Sodne pozive v 
zvezi s tem dogodkom so doslej prejeli trije funkcionarji 
kvesture v Palermu, karabinjerski častnik in devet po
licijskih agentov.

Enotna slovenska delegacija 
nastopila proti zavlačevanju
Enotna slovenska delegacija je v 

torek zvečer podrobno razpravljala 
0 zavlačevanju postopka glede raz- 
Prave in glede sprejemanja global- 
nf9a zaščitnega zakona. Člani so 
obsodili kot nesprejemljive trditve, 
ki.?o prišle do izraza na nedavni 
seji prve komisije senata za ustav- 
na vprašanja v zvezi s prešteva
njem, teritorialno omejenostjo manj
šine in poveličevanjem neobstoječe 
sedanje ravni zaščite. Zlasti prese
nečajo povsem neresnične trditve 
>>0 najbolj zaščiteni manjšini v Ev- 
r°Pi«. Delegacija je bila mnenja, 
da je treba vse take in podobne tr
ditve odločno zavrniti in da je tre- 
oa v javnosti utemeljevati upravi- 
eene zahteve Slovencev v Italiji.

Enotna delegacija je sklenila, da 
se bo pismeno ponovno obrnila na 
Pnedstavnike države in političnih

strank, da se preneha z zavlače
vanjem in pospeši sprejetje ustre
znega zakona. V tej zvezi je bil tu
di govor o deseti obletnici osimskih 
sporazumov, ki na mednarodni rav
ni predvidevajo obvezo o uveljavitvi 
maksimalno možne zaščite sloven
ske narodnostne skupnosti v Italiji.

Poleg tega je enotna delegacija 
razpravljala tudi o podrobnih pri
pravah na nasedanje manjšin so
sednjih držav, ki bo tokrat v Trstu 
8. in 9. novembra pod pokrovitelj
stvom enotne delegacije, ki je iz
vedbo poverila znanstveno-razisko- 
valnemu inštitutu SLORI. Govor je 
bil o zasedanju skupščine SR Slove
nije, ki bo v torek, 15. oktobra, 
razpravljala o izvajanju osimskih 
sporazumov, o zaščiti in o polo
žaju slovenskih manjšin izven ma
tične domovine.

Mitterrand in Kohl 
skupaj v Berlinu

PARIZ — Francoski predsednik Mitterrand bo danes 
na uradnem obisku v Berlinu. Med poletom se bo dopoldne 
ustavil tudi v Bonnu, kjer se bo sestal z zveznim kancler
jem Kohlom, nato pa bo nemškega predsednika vlade po
vabil, naj se mu pridruži med obiskom v Berlinu.

V Franciji poudarjajo, da predstavlja tovrstno pova
bilo neobičajno potezo, s katero želi Mitterrand poudariti 
prijateljstvo z Zahodno Nemčijo. Ob obisku Berlina, ki 
je po svojem statusu formalno še vedno pod oblastjo štirih 
velesil zmagovalk druge svetovne vojne, pa ima ta pote
za še dodaten simbolni pomen. Mitterrand namreč naspro
tuje težnjam Sovjetske zveze, da bi vzhodni del mesta 
postal sestavni del NRD, enako pa nasprotuje tudi pri
zadevanju vlade v Bonnu, da trije zahodni sektorji mesta 
bi. bili polnopravno vključeni v zahodnonemško državo. 
Kljub temu je Francija pripravljena na delno revizijo 
statusa mesta, predvsem z namenom, da se odpravijo 
nekateri birokratski zapleti.

Mitterrand in Kohl se bosta zaustavila pred spomeni
kom umrlim med poskusom prehoda čez zid, ki ločuje 
mesto, popoldne pa ju bo sprejel župan Eberhard 
Diepgen.

Skandalozno v Miljah

Socialdemokrat Derin župan 
z odločilnim glasom MSI

MILJE — Socialdemokrat Derin je bil pozno 
sinoči izvoljen za novega miljskega župana z odlo
čilnim glasom neofašista Morellija. Za socialdemo
krata so glasovali: socialisti, republikanci, melo- 
narji, demokristjani in kot smo že omenili, tudi fa
šist, medtem ko je lista Frausin podprla dosedanjega 
župana Bordona.

Derin je prejel v tretjem balotažnem glasovanju 
enako število glasov kot Bordon, a je bil izvoljen za 
župana, ker je starejši od predstavnika KPI. Pra
vilnik namreč predvideva, da je v primeru enakega 
števila glasov izvoljen za župana starejši kandidat. 
Lista Frausin je tako po skoraj 40 letih izgubila 
župansko mesto v Miljah, politična osnova Derinove 
izvolitve pa lahko samo zaskrblja vse demokrate in 
stvarno postavlja Milje pred nevarnost predčasnih 
volitev.

Namreč dobesedno škandalozno je, da stranke, 
ki se sklicujejo na republiško ustavo in na vrednote 
odporniškega gibanja, niso javno zavrnile odločilnega 
fašističnega glasa.
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NATO se posvetuje o razorozitvenih predlogih SZ

Reaganov svetovalec Nitze zmerno 
optimist glede ženevskih pogajanj

BRUSELJ — Predlogi, ki jih je iznesla SZ na ženev
skih razorožitvenih pogajanjih, utegnejo biti »pozitivni«, 
toda preden bi ta ocena postala uradna, jih je treba do
dobra preučiti. Tako je včeraj dejal ameriški veleposlanik 
Paul Nitze, Reaganov svetovalec za vprašanja razorože- 
vanja. Govoril je na tiskovni konferenci v Bruslju ob kon
cu zasedanja Atlantskega sveta, na katerem so veleposla
niki 16 držav članic NATO obravnavali sovjetske razoro- 
žitvene predloge.

Nitze je dejal, da so sovjetski pogajalci v Ženevi raz
členjeno predstavili predloge, ki jih je ameriškemu pred
sedniku Reaganu prvič predložil sovjetski zunanji minister 
Ševardnadze in ki jih je potem javno obrazložil sovjetski 
partijski prvak Gorbačov med svojim uradnim obiskom 
v Parizu. SZ med drugim predlaga 50-odstotno zmanjšanje 
strateških jedrskih arzenalov, se pravi jedrskega orožja, 
s katerim ena izmed velesil lahko neposredno' napade dru
go. V zvezi s tem je Nitze povedal, da bodo morali sov
jetski pogajalci še marsikaj pojasniti, saj ni npr. povsem

razločno, kateri naj bi bil resnični predmet 50-odstotnega 
zmanjšanja. Glede predloga SZ, naj bi evrorakete obrav
navah ne samo na ženevskih, ampak tudi na ločenih sov- 
jetsko-francoskih in sovjetsko-britanskih pogajanjih, se 
Nitze ni odločneje izrekel, znano pa je, da ga je Pariz že 
zavrnil.

Mimo vseh pomislekov je ameriški veleposlanik pou
daril, da so sovjetski predlogi sprejemljiva osnova za res
nična pogajanja. Vse kaže, da to mnenje prevladuje v 
krogih NATO, ki jo zdaj precej skrbi, da ne bi »videz 
odprtosti«, s katerim se je predstavila SZ, odgovorila z 
»videzom zaprtosti«. Posvetovanja med 16 članicami At
lantskega zavezništva se bodo vsekakor nadaljevala vse 
do 19. novembra, ko se bosta v Ženevi sestala Reagan 
in Gorbačov. Na začetku prihodnjega tedna, in sicer v 
torek, 15. oktobra, se bodo v Bruslju sestali zunanji mini
stri atlantskih zaveznic. Do tega sestanka bo prišlo na 
zahtevo Belgije in Nizozemske i nbo nekako nadomestil 
predlagani vrh 7 najrazvitejših zahodnih držav.

Srečanje Bojanič - Craxi 
o trgovinskem sodelovanju
RIM — Predsednik vlade Craxi je 

včeraj sprejel v palači Chigi jugo
slovanskega ministra za zunanjo tr
govino Milenka Bojaniča, na obisku 
v Italiji ob zasedanju komisije za tr
govinsko menjavo med državama. Bo
janič je povedal, da je Jugoslavija 
zadovoljna s pozitivnim potekom tr
govinskih odnosov med državama. U- 
godno je ocenil prizadevanje Italije 
za okrepitev dialoga in gospodarske
ga sodelovanja med Rimom in Beo
gradom, izrazil pa je željo, da bi se 
trgovinski odnosi med Italijo in Jugo
slavijo še okrepili z uveljavitvijo no
vih oblik sodelovanja.

Craxi je s svoje strani ugotovil, da 
so dvostranski odnosi odlični in pri 
tem opozoril, da je v teh odnosih ko
mercialna bilanca za Jugoslavijo ak
tivna. Kot sogovornik se je tudi sam

zavzel za razširitev gospodarskega 
sodelovanja v obojestransko korist in 
z razumevanjem za potrebe in inte
rese obeh strani.

Craxi se je dotaknil tudi vpraša
nja zaplembe sedmih italijanskih ri
biških ladij s strani jugoslovanskih 
oblasti. Ministru Bojaniču je dejal, 
da pričakuje Italija hitro in pravično 
rešitev tega še odprtega vprašanja.

Milenko Bojanič se je včeraj sestal 
tudi z ministrom za državne soude
ležbe Cleliom Darido. Govor je bil 
o jugoslovanskem sodelovanju z itali
janskimi podjetji, v katerih je soude
ležen državni kapital. Ministra sta se 
sporazumela za povečanje že obsto
ječega sodelovanja na področju ener
gije, zlasti jedrske in železniškega 
prometa.

Delegacija koroških 
Slovencev na obisku 
pri predsedniku IS SfiS
LJUBLJANA — Predsednik slo

venskega izvršnega sveta Dušan 
Šinigoj je sinoči sprejel pred
stavnike zveze slovenskih orga
nizacij na Koroškem in predstav
nike Narodnega sveta koroških 
Slovencev. Razgovoru so prisost
vovali generalni konzul SFRJ v 
Celovcu Marko Kržišnik, pred
sednik slovenskega komiteja za 
mednarodno sodelovanje Ivan Se
nic ar, predsednik komisije za na
rodnosti in mednacionalne odnose 
pri slovenski SZDL .Jože Hart
man ter predstavniki Gospodar
ske zbornice Slovenije, (dd)

V Slovenj Gradcu bodo proslavili 
40. obletnico svetovne organizacije
LJUBLJANA — Slovenj Gradec je postal 

mesto, kjer že od 1966. leta prirejajo različne 
prireditve o obletnicah Združenih narodov. Le
tošnjo 40-letnico OZN bo 19. in 20. oktobra 
pod pokroviteljstvom generalnega sekretarja 
Združenih narodov Pereza De Cuellarja obeleži
lo čimbolj množično doživljanje vsega, kar je 
mogoče stkati z izbranimi izročili ljubiteljskega 
in poklicnega snovanja v raznih kultumo-umet- 
niških zvrsteh. Rdeča nit vezanine kulturnih 
doživetij, ki ne bodo vpeta v naprej točno začr
tan stereotipni program, bo mir v zvokih, mir 
v besedah, mir v ritmičnih gibih, mir v sli
karskih potezah.

Ob sami proslavi 40-letnice, kjer bo živel ves 
Slovenj Gradec, bo vsekakor otvoritev medna

rodne razstave lesoreza in male skulpture v 
lesu. Tej razstavi ob bok lahko postavimo še 
mednarodni arhitekturni natečaj na temo eno
družinska hiša v lesu.

Proslava ob 40-letnici OZN pa ne bo tra
jala samo v soboto, 19. in nedeljo, 20. oktobra, 
ampak se bo »potegnila« do sredine novembra. 
Simpozij mednarodnega združenja kritikov, po>- 
svetovanje zdravnikov z mednarodno udeležbo 
na temo »medicina v izrednih razmerah«, med
narodno srečanje novinarjev in pisateljev na 
temo »pero za mir«, razstava karikatur na temo 
»mi za mir«, kiparska razstava v Titovem ga
ju, razstava otroških likovnih del na temo miru, 
to je samo delček tistega, kar se bo dogajalo v 
Slovenj Gradcu, (dd)

Skrb zaradi prezadolženosti
DUNAJ — Udeleženci mednarodne konference, 

ki jo je organiziral dunajski razvojni inštitut, so opo
zorili, da so potrebne temeljite spremembe finančno- 
kreditne politike mednarodnih bančnih ustanov za 
rešitev dolžniške krize, ki je najbolj prizadela države 
v razvoju.

Predsednik tega inštituta, bivši avstrijski kancler 
Kreisky, je ocenil, da sta Svetovna banka in Med
narodni monetarni sklad zelo malo storila za pomoč 
državam v razvoju pri reševanju problema zadolže
nosti. Prišlo je tako daleč, je dejal, da upnikom 
preostane samo še to, da potegnejo debelo črto čez 
svoje terjatve.

Včeraj je govoril tudi bivši iz-vršni sekretar eko
nomske komisije ZN za Evropo in član predsedstva 
SR Slovenije Janez Stanovnik. Opozoril je, da so pro
blem prezadolženosti držav v razvoju povzročili pred
vsem zunanji dejavniki. Pred dolžniško krizo, je dejal 
Janez Stanovnik, so države v razvoju bolj ali manj 
srečno uresničevale svojo notranjo gospodarsko poli
tiko, ni pa bilo tako dramatično visokih dolgov, (dd)

Angola in Mozambik v boju 
proti odpadniškim gibanjem

NAIROBI — Po najnovejših poroči
lih potekajo na jugu Angole hudi boji 
med vladnimi silami in enotami Sa- 
vimbijevega odporniškega gibanja 
UNITA (Uniao nacional para inde- 
pendencia total de Angola). Iz Savim- 
bijevega štaba zatrjujejo, da so uspe
li ustaviti ofenzivo vladnih sil od raz
glasitve neodvisnosti Angole pred de
setimi leti.

Ta poročila, ki prihajajo tudi iz 
Lizbone pravijo, da naj bi v hudih 
bojih padlo dva tisoč vladnih vojakov, 
medtem ko naj bi bilo v vrstah UNI 
TA 410 mrtvih in 832 ranjenih. Poleg 
tega navajajo, da so sestrelili več kot 
dvajset vladnih letal sovjetske izdela
ve in med njimi pilota, ki govori ru
ski jezik. Savimbijevci skratka zatr
jujejo, da angolska ofenziva poteka 
ob podpori sovjetskih in zlasti kuban
skih vojaških svetovalcev (po zahod
nih ocenah naj bi bilo v Angoli naj 
manj dvajset tisoč kubanskih in nekaj 
tisoč vzhodnoevropskih vojaških sveto
valcev, med katerimi prevladujejo 
sovjetski).

Omenjeni boji potekajo na jugu 
Angole ob reki Lomba, ki so jo vlad
ne sile menda hotele prekoračiti, da 
bi zavzele glavno oporišče UNITA v 
kraju Jamba. Glavna fronta se naha
ja okrog 250 kilometrov severno od 
angdlsko-namibijske meje, to pa je 
področje, ki so ga že ničkolikokrat 
doslej napadle južnoafriške sile z iz
govorom, da preganjajo namibijske 
gverilce SWAPO. Po mnenju večine 
opazovalcev so bili južnoafriški na
padi večidel podpora gibanju UNITA, 
kar velja tudi za zadnje napade prej
šnji teden in malo pred tem.

Kljub propagandistični obarvanosti 
sporočil UNITA o uspehih v bojih 
proti vladnim silam prevladuje mne
nje, da se na omenjenih področjih v 
resnici bijejo hudi boji. Do ofenzive 
vladnih sil, ki je v Luxindi še niso po

trdili, je prišlo le kratek čas po ti
stem, ko je južnoafriški obrambni 
minister general Magnus Molan 23. 
septembra priznal, da Južna Afrika 
nudi »materialno, humanitarno in mo
ralno pomoč gibanju in je dodal, da 
ne gre izključiti južnoafriškega voja
škega posredovanja v Angoli, če bi 
bilo treba zavarovati južnoafriške 
interese.«

Komentatorji so iz teh ohlapnih 
besed izluščili, da je mogoče v vsa
kem trenutku pričakovati novo po
sredovanje južnoafriških sil v Ango
li. Zlasti takrat, če bi v Pretorii oce
nili, da gibanju UNITA trda prede v 
bojih z vladnimi silami. Sodeč po 
zadnjih poročilih ni tako, vendar —- 
pravijo poznavalci — se lahko situa
cija v kratkem času korenito spre
meni in postane še bolj nevarna in 
eksplozivna.

Še posebej, ker o hudih spopadih 
med vladnimi in uporniškimi silami 
poročajo tudi z drugega konca Juga 
Afrike, iz Mozambika, kjer so vlad
ne sile tudi sprožile ofenzivo proti 
upornikom. Po zadnjih poročilih so 
vladne enote (tokrat ne poročajo o 
kombiniranih mozambiško-zimbabvej- 
skih enotah) zavzele še dve uporniški 
oporišči, v bojih pa je menda pa
dlo nekaj sto pripadnikov Nacionalne
ga odporniškega gibanja (NMR).

Znano je, da so med podobnimi na
padi pred dnevi v Maputu razkrili, 
da južnoafriške oblasti kljub spora
zumu in Nkomatija še naprej podpi
rajo upornike. Ta razkritja so do
datno naelektrila ozračje na Jugu 
Afrike. Ob tem komentatorji domne
vajo, da so spopadi na angolski in 
mozambiški strani ter v Namibiji uvod 
v širšo ofenzivo na diplomatski rav
ni, pred tem pa si vse strani sku
šajo čim bolj utrditi položaje na voja
škem področju.

AVGUST PUDGAR

Q JOHANNESBURG — V Južnoafriški republiki se je tudi včeraj nadaljevalo 
poulično nasilje, kj traja nepretrgoma že trinajst mesecev in mu botrujejo 
silovite policijske reakcije na demontracije, s katerimi večinsko temnopolto 
prebivalstvo krepi zahtevo o odpravi rasnega razločevanja. V ponedeljek in 
torek so policisti v johannesburškem v capetownskem premestju ustrelili 
štiri, ranil pa trinajst črncev; večje število ranjenih so zabeležili tudi 
med včerajšnjimi demonstracijami v okolici Pretorie, Durbana in spet Jo
hannesburga. Precej črncev je bilo tudi uretiranih.

Včerajšnje izgrede gre še posebej pripisati dejstvu, da je gibanje NIR 
(»pobuda za narodno spravo«) oklicalo »dan molitve in izostanka od dela«.

Stavka je uspela, čeprav se je veliko temnopoltih ljudi ni udeležilo tako 
iz bojazni pred represalijami delodajalcev kot iz preprostega razloga, da črni 
tu pač ne mislijo vsi enako, saj je med njimi na primer uveljavljena tudi bur
žoazija, ki ji razumljivo ni do radikalizacije sporov. S tem se seveda izpostavlja 
posledicam maščevanja črnske večine, ki se z velikimi žrtvami bori za sa
mostojnost.
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Danes izvolitev 
2. Biasuttijeve 
deželne vlade

Rezultat političnih prizadevanj zadnjih let

V italijanske šole na Obali 
se vpisuje vedno več otrokTRST — Deželni svet bo danes iz

volil novo deželno vlado, medtem ko 
so izvolitev novega predsednika skup
ščine odložili na prihodnjo sredo, ko 
bo tekla razprava o programskih 
smernicah nove uprave. Za predsed
nika dežele bo kot znano potrjen de
mokristjan Biasutti, v odboru pa bo 
osem demokristjanov, štirje predstav
niki PSI ter po en zastopnik PSDI in 
PRI.

Vse štiri stranke, ki bodo zasto
pane v novem odboru, so v teh dneh 
dokončno ratificirale sporazum, ki so 
ga podpisali v soboto ponoči v Vid
mu ter imenovale svoje predstavnike 
v drugi Biasuttijevi vladi. Demokri
stjani so v celoti potrdili svoje do
sedanje zastopstvo (Antonini, Di Be
nedetto, Bomben, Dominici, Nodari, 
Rinaldi, Brancati, Turello) in isto 
je naredila tudi PRI (Barnaba). No
vosti napovedujejo socialisti in so
cialdemokrati. Craxijevo stranko bo
do v novem odboru zastopali Renzul- 

ki bo tudi podpredsednik vlade, 
nekdanji socialdemokrat Vespasiano, 
Prancescutto in prvič tudi Tržačan 
Carbone, Id bo odgovarjal za prora
čun in načrtovanje. V delegaciji ne 
oo več Zanfagninija. ki se bo se
daj v celoti posvetil stranki in je 
med najresnejšimi kandidati za no
rega deželnega tajnika PSI. PSDI 
bo v novi upravi zastopal Bertoli, ki 
Je svojčas že bil odbornik.

Za predsednika skupščine bo pri
hodnji teden izvoljen liberalec Solim- 
oergo, podpredsednika pa bosta o- 
stala Tonel (KPI) in Gonano (PSDI). 
Stiristrankarski Biasuttijev odbor bo
sta torej od zunaj podpirali PLI in 
SSk, kar pomeni, da bo svetovalec 
Štoka skoraj gotovo obdržal predsed
stvo posebne svetovalske komisije za 
stike s tujino. Predsedstva ostalih 
čednih svetovalskih skupin pa bodo 
sla drugim predstavnikom politične 
večine.

KOPER — Predviden prehod na vi
sokošolsko izobraževanje učiteljev za 
osnovno šolo narekuje tudi oblikova
nje takih temeljnih in posebnih vzgoj- 
no-izobraževalnih programov visoko
šolskega študija, ki bodo upoštevali 
vse posebnosti narodnostno mešanih 
območij, kakršno je obalno območje. 
Izvajanje teh visokošolskih progra
mov pa ne more v nobenem odmak
njenem okolju potekati tako, kot bi 
v okolju, kjer se prepletajo vezi ve
činskega naroda z narodnostjo. Tako 
so razmišljali na skupni seji komi
sije za narodnosti in sveta za usme
rjeno izobraževanje pri Obalni konfe
renci SZDL v Kopru.

Narodnostno mešano območje ne 
zahteva samo ustrezno jezikovno pod
kovanih učiteljev na osnovnih šolah 
narodnosti in dobro podkovanih uči
teljev italijanščine (na primer) na 
šolah s slovenskim učnim jezikom, 
temveč tudi tako usposobljene učite
lje, ki bodo lahko na šolah večinske
ga naroda vzgajali v duhu temeljnih 
zahtev narodnostno mešanega obmo
čja, torej v prizadevanju za uvelja
vitev dvojezičnosti, podružabljanja 
narodnostne politike in vzgoje za so
žitje. Prehod z višješolskega na vi
sokošolski izobraževalni program sam 
po sebi ne more reševati izobraževal
nih posebnosti, ki jih potrebuje Obala 
(in tudi druga narodnostno mešana 
območja). Zato bi tudi visokošolska 
pedagoška fakulteta morala izobra
ževati tak profil pedagoškega delavca, 
ki se bo nekoliko razlikoval od peda
goških delavcev, na drugih območjih. 
Zato so se člani komisije za narod
nosti in sveta za usmerjeno izobra
ževanje obalne konference SZDL za
vzeli, da bi morali na Obali preprosto 
še naprej skrbeti za ustrezne študijske 
programe tudi na visokošolski ravni.

Drugo vprašanje, ki so ga obrav
navali, pa so podatki o vpisu otrok 
na šole (in vrtce) z italijanskim učnim 
jezikom: v vrtce, osnovne šole in 
srednje šole z italijanskim učnim je
zikom se zadnja leta vpisuje iz leta 
v leto več otrok, še posebej občuten 
skok je opaziti od lanskega do le
tošnjega vpisa. To po svoje odraža 
boljši položaj narodnosti in je tudi 
rezultat političnih prizadevanj v zad
njih letih, so med drugim ugotovili 
na seji.

Položaj šol z italijanskim učnim 
jezikom se je kot kaže uspel otresti 
dvomov o strokovni usposobljenosti in 
ravni. To potrjuje tudi čedalje večji 
vpis otrok z osnovnih šol s sloven
skim učnim jezikom v srednje šole 
z italijanskim učnim jezikom. Ta po
jav opažajo tudi v istrskih šolah in 
v zamejstvu na Tržaškem. Razlogov 
za ta vpis je sicer več, na primer 
tudi bližina šol, saj se mnogi učenci 
iz Pirana odločajo za piransko sred
njo šolo z italijanskim učnim jezikom 
prav zato, ker jim je 20 km oddaljen 
Koper predaleč. Pri tem prihaja tudi 
do nekaterih didaktičnih zapletov in 
nejasnosti (na primer — preslabo ob
vladanje italijanščine, ali pa — kaj 
storiti, če se vpiše v kak razred več 
otrok, kot je v njem prostora? Mar 
uvesti sprejemne izpite? In za koga? 
— Mar tudi za pripadnike italijanske 
narodnosti ) Sklenili so, naj bi vse 
te pojave proučili tudi s sociološke 
plati, kot tudi strokovno - vzgojne, da 
ob prihodnjem vpisu ne bi prihajalo 
do morebitnih zapletov. Boris Šuligoj

BERITE
»Novi Matajur«

Divaška tragedija pred sodiščem
SEzANA — Začetek sojenja 27- 

etnemu Francu Vodopivcu, stroje- 
y°dji iz Postojne, ki je obtožen, da 
Je lani 14. julija ob 6.11 v Divači 
povzročil železniško nesrečo, v ka
teri je izgubilo življenje 31 ljudi, 
dvanajst oseb pa je bilo huje ra
njenih, je potrdil ugotovitve preiska
ve. Tudi obtožencev zagovor se je 
rxjpolnoma ujemal z doslej ugotov
ljenimi dejstvi, zato je bila glavna 
pozornost prvega dne sojenje na se- 
žansici enoti koprskega temeljnega 
sodišča usmerjena predvsem na de
lovne razmere strojevodij, ki so bile 
vsaj sokrive tragične nesreče.

V svojem zagovoru pred senatom 
sežanskega sodišča, ki mu prcdse- 
nnje sodnik Jože Valič, je Franc 
Vodopivec natanko opisal dogodke, 
•d so se zvrstili pred tragično ne
srečo. 13. julija je začel delati že 
°b 16. uri, dve uri poprej, kot bi 
nioral po razporedu. Preden je pre
val usodno tovorno kompozicijo, ki 
se ,ie naslednje jutro ob 6.11 na di- 
vaski železniški postaji zaletela v 
stoječi potniški vlak, je opravil vož
njo iz Postojne v Zalog, iz Zaloga

v Sežano in nazaj, 14. julija ob 3.25 
pa je v Ljubljani prevzel tovorni 
vlak in ob 4.22 krenil proti Sežani.

»Na delu sem bil že dlje od pred
videnih dvanajst ur, zato sem nekje 
na poti pričakoval zamenjavo. Ni je 
bilo ne na Rakeku, ne v Pivki. Pe
ljal sem proti Sežani. Po napornem 
delavniku sem bil seveda utrujen, 
toda nisem imel občutka, da bi se 
me lotevala kriza. Spomnim se, da 
sem pri Vremah pokadil cigareto, 
zatem pa sem zagledal predsignal, 
ki je opozarjal, da moram vlak u- 
staviti. Bil je kakih 300 ali 400 me
trov pred menoj. Računal sem, da 
bom — kot običajno — pričel zavi
rati, ko ga bom prevozil in se lahko 
normalno ustavil pri signalu »stoj« 
kakšnih 700 metrov naprej. V tistih 
nekaj sto metrih pa me je zmanj
kalo. Zdramil sem se, ko je bilo 
že prepozno, da bi lahko kaj storil. 
Le kakih deset ali petdeset metrov 
sem bil še oddaljen od stoječega 
potniškega vlaka. Z desnico sem še 
vedno pritiskal na budnika. Takoj 
sem zgrabil za ročico avtomatske 
zavore, toda bilo je že prepozno.«

Začetek obravnave je bil tako v 
znamenju vprašanja, zakaj je odpo
vedala budilna naprava, ki bi mo
rala samodejno ustaviti vlak. Po vsej 
verjetnosti (podobni primeri so že 
dognani) je strojevodja kljub dreme
žu podzavestno popustO oprijem sti
kala in tako preprečil vključitev 
naprave. Veliko pozornosti je bilo 
namenjeno tudi delovnim razmeram 
strojevodij na slovenskih železnicah, 
ki morajo po izjavah obtoženca po
gosto opravljati izjemne vožnje nad 
rednimi dvanajstimi urami.

Strojevodja Franc Vodopivec je bil 
že enkrat suspendiran, ker je zara
di utrujenosti odklonil nadaljevanje 
vožnje po dobrih štirinajstih urah 
službe. Disciplinska komisija ga je 
suspendirala, pritožbeni organ pa ga 
je kasneje oprostil krivde. Kot je na 
sojenju izjavil Vodopivec, so se stro
jevodje izogibale zaslišanjem in mo
rebitnim kaznim tako, da so posluš
no opravljali tudi izredne vožnje.

Sojenje Francu Vodopivcu je bilo 
po prvem dnevu preloženo.

MILAN KLJUN

Pobuda sežanske ZKO in komisije za kulturo OSS

Za ljubitelje gledališke 
in glasbene umetnosti
SEŽANA — Tudi v letošnji sezoni sta se odbor za prireditve in gosto

vanja pri sežanski Zvezi kulturnih organizacij in komisija za kulturno dejav
nost pri Občinskem sindikalnem svetu v Sežani odločili, da razpišeta za lju
bitelje gledališke in glasbene umetnosti abonma.

V lanski sezoni je kar štiristo občanov obiskovalo gledališke in operne 
hiše v Ljubljani, Novi Gorici in Trstu, kajti sežanski Kulturni dom se šele 
gradi in ne nudi možnosti za gostovanja gledališnikov in opernih pevcev

Tudi letos skušajo (lani jim je to uspelo) zadovoljiti zahtevne ljubite
lje gledališke in glasbene umetnosti z zanimivim izborom oziroma obiskom 
petih predstav. Gledališko glasbeni abonma zajema Goldonijeve Primorske 
zdrahe in Noèlijevo Hudomušno prikazen v izvedbi SSG Trst, Brechtovo Ope
ro za tri groše in Fraynev Hrup za odrom pri PDG v Novi Gorici in Verdijevo 
opero Nabucco pri Operi SNG v Ljubljani.

Cena abonmaja, v katero so vključeni tudi avtubusni prevozi, le ti pa 
predstavljajo dve tretjini stroška, znaša tri tisoč dinarjev. Vplača se jo lah
ko v dveh obrokih do konca tekočega leta. Abonenti se lahko vpišejo na se
dežu Zveze kulturnih organizacij v Sežani, Partizanska c. št. 15 vsak delov
nik od 8. do 15. ure vključno do 25. oktobra.

Poleg predstav gledališko glasbenega abonmaja bodo imeli abonenti 
brezplačen obisk koncertov v poletnih mesecih v atriju Klub hotela v Lipici. 
Organizator prireja v sodelovanju s Kobilarno Lipica izjemen poletni pro
gram petih koncertov, v katerem bodo sodelovali Slovenski oktet, pianistka 
Ingrid Silič, Beno Saver, sopranistka Olga Gracen in Big band orkester.

OLGA KNEZ STOJKOVIČ

Protest Srednjeevropske omike 
zaradi celovške manifestacije

TRST — Gibanje Srednjeevropska omika je izdala tiskovno poro
čilo, v katerem obsoja manifestacijo, ki jo je organizirala skupina koroških in 
južnotirolskih skrajnih desničarjev, da bi v nemško-nacionalističnem duhu po
častila 70. obletnico obrambe južnih meja Avstro-Ogrske pred napadom Ita
lije leta 1915.

Taka manifestacija — {»udarja Srednjeevropska omika — žali zgodovi
no, avstro-ogrske borce in padle trinajstih narodnosti, med katerimi Italija
ne in Slovence, ki so enotno branili svojo državo.

Nemški nacionalizem in skrajna desnica nosita največjo odgovornost za 
uničenje Avstro-Ogrske in za nastanek nacizma, katerega ideje sedaj širita.

Ti so tudi najslabši sovražniki modernih srednjeevropskih idej — pravi 
še Srednjeevropska omika — ki ponovno vrednotijo zgodovinsko zapuščino 
večnacionalne Avstro-Ogrske, kot kulturni instrument za zbliževanje med dr
žavami, ki so j{ nasledile in za zaščito manjšin.

Trgovina čevljev 
in usnjenih izdelkov Attilliti tip
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MIŠKO KRANJEC

Povest o dobrih ljudeh
118.

Zato ti bom rekel samo takole: brezbožno govo- 
riš, Peter, Vidim, da te je prevzela ista stvar kakor 
Rinoge ljudi na svetu. Nisi pa premislil, kakor tudi 
Ysi drugi niso, kam take zablode lahko privedejo
človeštvo.«

Ker pa je Ana že položila na mizo skledo in krož- 
hik, se je sklonil nad te nove jedi. Ana se je smehlja
ja', ko je videla, kako Jožef zadovoljno kima, medtem 
ko je Peter vzkliknil:

»Kje ste se pa, mamica, navadili delati tako ime- 
hitne zrezke, kakor jih vidim pred seboj na mizi? In 
da ste se spomnili na solato, me od srca veseli.«

»Jožef,« je rekla, »mi je nekoč pripovedoval, kako 
eP kos zrezka je dobil v šoli, ki mi ga je košček pri- 

hesel celo domov. Zatorej sem zadnjič, ko sem bila pri 
hiaši, povprašala šolsko kuharico in se še sama po
skusila v tem. Na oko je stvar lepa in mislim, da ne 
ho brez okusa.«

»Moj bog!« je vzkliknil Jožef, »pripovedoval sem 
ti resda o zrezku, vendar ne z željo, da bi tudi v u^ij; 
hi hiši kaj takega prihajalo na mizo! Peter, razdeli 
ham, vsakteremu po enega, jaz se bom pa malo za
mislil, vidim, da me Ana čedalje bolj ljubi. Vidva s 
Katico sta mlada pa ne bosta zamerila; saj bo tudi 
yarna prišlo, kolikor pri Petru že ni mimo. Toda videl 
bo vso stvar šele takrat, ko se oženi in ko dočaka 
Petdeset let v zakonu. Izkušnje, ki si jih človek na

bere v tolikih letih, bi lahko obvarovale marsikoga 
nesreče; toda je že nekaj čudovitega bodi v človeški 
naravi bodi v zakonu samem, da namreč niti dva ne 
hodita po istem tiru in docela enako.«

Med jedjo je Ana rekla: »Jaz pa le mislim na ti
sti lepi dan pred petdesetimi leti. Oh, kako lepo je 
bilo. Saj mi Peter ne bo zameril, če povem, da se 
pred zakonom skoraj niti nisva ljubila. Jožef namreč 
ni maral zame. Mati ga je prisilila k temu. Nekoč ga 
ni bilo k nam, kakor je tiste dni po zapisu v cerkvi 
sicer redno prihajal. Rekel si, da si bil bolan, jaz pa 
sem se že bala, da boš razdrl.«

»Saj tudi nisem bil bolan,« je odvrnil, »nikdar' v 
življenju nisem bil bolan — Res pa sem premišljal, 
če ne bi bilo dobro razdreti, dokler je še čas. Zakaj 
če ne veš, da bo zakon ali dolg ali kratek, si je bolje 
prej premisliti.«

»To si premišljal?« je reklam Ana in že so se ji 
orosile oči. »Zakaj mi tega nisi nikdar povedal? Saj 
sem vedela, da imaš skrivnosti, o katerih nočeš go
voriti.«

»Saj bi bilo brez pomena.«
»Ne, to ni res.«
»Saj sva se kljub temu poročila,« je odvrnil.
»To je res, vendar bi vedela, da si me vzel brez 

trohice ljubezni. Jaz sem te pa vedno ljubila.« Zdelo 
se je, da je kanilo nekaj grenkega na ta prelepi praz
nik. »Bolje bi bilo, če bi o tem za vedno molčal.«

»Saj sem dolgo nosil v srcu, čeprav sem že sko
raj čisto pozabil. Toda še malo me ni mučilo. In zdaj 
se moram smejati, kako je vse minilo.«

Ana je še vedno premišljala, dokler ni rekla: »Zdi 
se mi, da me nisi nikdar ljubil... in to moram šele 
zdaj izvedeti. Kako me boli srce.«

Jožef je nagubal čelo in odvrnil: »Ne govori tako. 
Če pa boš še govorila, se bom vzdignil in sedem pod 
jablano. Ali mi moreš očitati, da sem v teh petdese
tih letih ljubil katero drugo?«

»To je res, da je nisi, toda ne vem, če si mene 
dovolj!« Zdaj pa se je prestrašila, ker je videla, da 
se mu je spet nagubalo čelo. In znamenje, da je je
zen, je bilo, da je privlekel iz žepa pipo, čeprav je 
ležala cigara pred njim. To jo je spravilo v solze. 
»Ne kadi!« ga je zaprosila.

»Zakaj pa govoriš tako, ko veš, da ni res.« Še 
vedno je držal pipo v rokah, ko je rekel:

»Reci, da te nisem ljubil!«
»Ljubil si me,« je odvrnila.
»Reci, da te nisem dovolj ljubil!«
»Dovolj si me ljubil! Toda ne kadi zdaj pipe!«
»Da,« je kimal, »lahko bi rekel, še preveč sem 

te ljubil. Poglej samo, kako je drugod. Ne rečem, da 
se samo pretepajo, reči pa moram, da se redkokje 
ljubijo celih petdeset let. Vedeti moramo, da se vsa
ka ljubezen nekoč utrudi in izrabi, če seveda ni bi
la prava, velika ljubezen!«

Ana si je obrisala oči, nato pa rekla: »Spet ši 
se razjezil name! Ali je bilo potrebno?«

»Saj se nisem razjezil! Toda kaj načenjaš take 
stvari!«

»Priznaj, da si se razjezil! Dokler ne priznaš, ne 
bom mirna in ne bom jedla.«

»Če se pa nisem!«
»Peter, povej ti, ali se ni razjezil?«
»Razjezili so se, to vsakdo vidi.«
»No vidiš! Kako jezno je vzel pip0 iz žepa! In 

na tak praznik. Tak lep dan si nam hotel pokvariti.« 
In videti je bilo, da se bo spet razjokala.
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Starši in višješolci bodo izvolili svoje predstavnike

Na šolah do konca meseca volitve 
v medrazredne in razredne svete

Med včerajšnjo dveurno splošno stavko številne skupščine

Enotne zahteve delavcev in sindikatov 
za spremembo vladnega finančnega zakona

Včerajšnja dveuma splošna stav
ka, ki so jo pb cali državi oklicali 
sindikati CGIL - CISL - UIL kot pr
vi odgovor sindikata na finančni za
kon, je tudi v tržaški pokrajini na
letela na množični odziv.

V industrijskih podjetjih so delav
ci stavkali od 9. do 11. ure, ko so 
v tem času v številnih podjetjih or
ganizirali sindikalne skupščine, na 
katerih so razpravljali o sindikalnih 
protipredlogih predvidenemu finanč
nemu zakonu. Predvsem so govorili 
o problemih zaposlovanja, o reformi 
IRPEF, davčni politiki in najnovej
šim željam vlade, da z novim fi
nančnim zakonom predvsem udari 
po kupni moči delavcev, upokojen
cev in družin z eno samo plačo. Na 
skupščinah so se zavzeli za ohrani
tev realne vrednosti dohodkov delav
cev, ki jih je v dobri meri okrnil 
»fiscal drag«, za obdavčitev finanč
nih rent in uvedbo davkov na velika 
premoženja.

Stavki so se pridružile tudi druge 
kategorije, ki pa so umik stavk pri
lagodile tako, da so v glavnem stav
kali zadnji dve delovni uri v vsakem 
turnusu. Mestni avtobusi v Trstu so 
se ustavili med 10. in 12. uro, pri 
tem pa je treba dodati, da so neka
teri avtob.usi kljub stavki redno vo
zili.

Med tiste, ki so z novim finančnim 
zakonom precej prizadeti, sodi tudi

zdravstvo, ki je stavkalo od 11. do 
13. ure, otroška bolnišnica Burlo Ga- 
rofolo pa med 9. in 11. uro. Delav
ci so se zbrali na sindikalnih skup
ščinah, v tem času pa so delovale 
le službe prve pomoči.

Stavki se je pridružil tudi šolski 
sindikat CGIL - CISL - UIL, ki pro
testira proti hudim posledicam fi
nančnega zakona, ki predvideva vi
soke vpisnine za višje srednje šole. 
Tako je učno in neučno osebje stav
kalo zadnjo šolsko uro. šolniki v

celodnevnih šolah pa zadnjo uro vsa
ke izmene. Šolniki in neučno osebje 
so se zbrali tudi na ločenih skupšči
nah v prostorih osnovne šole Mor- 
purgo na Elizejskih poljanah. Iz o- 
beh skupščin je jasno izšlo stališče, 
da so visoki poviški taks za višje 
srednje šole in univerze nesprejem
ljivi, še posebej če se ve, da vlada 
že. dolgo časa zavlačuje z reforma 
šolskega sistema.

Na sliki: včerajšnja delavska skup
ščina v železarni Terni.

Na šolah vseh vrst in stopenj bodo 
do konca meseca opravili volitve v 
medrazredne in v razredne svete, 
medtem ko bodo dijaki višjih srednjih 
šol obnovili tudi svoja predstavništva 
v zavodske svete. Poleg tega bodo 
potekale tudi volitve v svete otroških 
vrtcev.

Priprave na letošnje šolske volitve 
so tudi na naših šolah že stekle. Na 
večini šol so že določili datum voli
tev, na preostalih pa bodo o tem odlo
čali v prihodnjih dneh.

Na osnovnih šolah se bodo starši 
zbrali na skupščinah, na katerih bo 
ravnatelj najprej podal uvodno poro
čilo, sledila bo razprava, nato pa bo
do na vrsti volitve. Starši osnovno
šolskih otrok bodo volili svoje pred
stavnike v medrazredne svete. Ti sve
ti lahko dajejo predloge o vzgojnem 
in didaktičnem procesu učiteljskim 
zborom, lahko so pobudniki za ekspe
rimentiranje, izražajo svoja mnenja 
ob določitvi učbenikov in tudi o in
tegrativnih in pomožnih dejavnostih. 
Razredni sveti nižjih srednjih šol in 
višjih srednjih šol imajo iste pristoj
nosti kot medrazredni sveti osnovnih 
šol. V razredne svete višjih srednjih 
šol bodo izvolili starši po dva pred
stavnika, prav tako dva predstav
nika pa bo imela dijaška komponenta.

V osnovnih šolah in v državnih o- 
troških vrtcih svetjakobskega didak
tičnega ravnateljstva bodo starši izvo
lili svoje predstavnike v medrazredne 
svete v ponedeljek, 21. oktobra; na 
šolah in v vrtcih openskega in dolin
skega didaktičnega ravnateljstva bo

do volili v ponedeljek, 28. oktobra. 
Datum volitev na šolah svetoivanske- 
ga in nabrežinskega didaktičnega rav
nateljstva bosta odločila področna 
sveta teh dveh ravnateljstev, ki se 
bosta sestala v petek, 11. oktobra.

Na nižji srednji šoli Cankar pri 
Sv. Jakobu bo skupščina staršev z 
volitvami v ponedeljek, 21. oktobra, 
na nižji srednji šoli Gruden v Na
brežini pa bodo volili 31. oktobra. Na 
drugih naših nižjih srednjih šolah mo
rajo še določiti datum volitev.

Na treh višjih srednjih šolah (kla
sičnem in znanstvenem liceju Preše
ren, učiteljišču Slomšek in poklicnem 
zavodu Stefan) bodo volitve v razre
dne svete in dijaške volitve v zavod
ske svete 30. oktobra, na trgovskem 
tehničnem zavodu Zois pa bodo da
tum volitev še določili.

• Tržaška občina je določila, da bo
do morala vozila, ki bodo privozila 
s slepega odseka Ul. Timignano v 
križišče Ul. Comici in Ul. Boegan, 
spoštovati prednost.

Prav tako bodo morala spoštovati 
prednost vozila, ki bodo pripeljala 
iz Ul. Plinio v odsek ulic Livia in 
Pucino.

• V okviru načrta za preureditev 
poslopij v starem mestu so se zače
la gradbena dela v Ul. del Fortino 
in v bližini Trga Unità. V ta namen 
so začasno zaprli prometu ulice del 
Fortino, Fornelli, Coppa del Pane in 
delle Ombrelle.

V okviru predavateljske sezone SPOT

Drevi zamejska predstavitev 
Krišljeve knjige »Zlata naveza«

Psihiatrični operaterji prekinili s protestom

Podpore uporabnikom psihiatrične službe 
bo še naprej nakazovala zdravstvena enotaV Gregorčičevi dvorani, v Ul. sv. 

Frančiška 20/n, bo drevi ob 20. 
uri zamejska predstavitev knjige 
»Zlata naveza«, ki jo je napisal Mar
jan Krišelj o spominih dr. Mihe 
Potočnika.

V letih 1978-80 je bilo v okviru od
daj Odmevi z gora, ki so bile dolga 
leta na H. programu ljubljanskega 
radia, 23 nadaljevanj, v katerih se 
je zvrstil niz pomenkov s tedanjim 
predsednikom (sedaj častnim) Pla
ninske zveze Slovenije dr. Miho Po
točnikom. Zapisal jih je in pre
čistil urednik omenjene oddaje Ma
rijan Krišelj, trenutno urednik Pla
ninskega vestnika, ki ima častitljivo 
tradicijo in ugledno mesto v slo
venski gorniški zgodovini.

V knjigi so torej zaobjeti spomini 
dr. Mihe Potočnika, ki je zrasel 
med gorami, jih redno obiskoval 
kot planinec, izletnik, plezalec, lo
vec in turist. V več kot petdesetih 
letih je navezal številne stike z naj
bolj znanimi slovenskimi planinci 
in alpinisti, kot študent sodeloval v 
naprednem gibanju in prevzemal 
čedalje večje obveznosti, dokler ni 
za dolga leta stopil na čelo PZS.

Malokdo izmed živečih planincev 
hrani v sebi toliko spominov na naj

različnejša doživetja v gorah, zla
sti seveda v stenah, na srečanja s 
planinci, na vesele, pa tudi bridke 
trenutke, na delovanje v planinski 
organizaciji, na žive, nezapisane od
meve najrazličnejših dogodkov. Vsak 
pomenek z njim je zanimiv in ko
risten. Zato se tudi tržaškim ljubi
teljem gora ponuja lepa priložnost, 
ki je ne gre zamuditi, saj bodo v 
svoji sredi imeli prijatelja, ki bo v 
živi besedi obudil spomine na za
četke in razvoj slovenskega planin
stva in alpinizma, ki sta se s šte
vilnimi uspehi prebila v sam sve
tovni vrh.

Tudi avtor knjige »Zlata naveza« 
(naj dodamo, da gre za simbolično 
ime naveze Joža Čop - Miha Potoč
nik - Stanko Tominšek), novinar Ma
rijan Krišelj, je dobro poznan v 
planinskih krogih. Sedaj urejuje Pla
ninski vestnik, glasilo PZS, med svo
jo uredniško dejavnostjo pa je pri
pravil tudi 800 oddaj Odmevi z 
gora na n. programu ljubljanskega 
radia.

Skratka, drevi se obeta prijeten 
večer, ki ga je SPDT pripravilo za 
vse ljubitelje planin in gora v o- 
kviru svoje predavateljske sezone.

Vladni dekret, s katerim je mini
strski predsednik Craxi avgusta le
tos dal okvirno interpretacijo v zvezi 
s finančnimi fondi za zdravstvene in 
skrbstvene stroke (prve naj bi kril 
državni zdravstveni sklad oz. kra
jevne znanstvene enote, za skrbstvo 
pa naj bi bile pristojne dežele), je 
vnesel veliko zmedo na psihiatrič
nem področju. So podpore umobolnim 
zdravstvenega ali socialnega znača
ja? Jte zanje pristojna krajevna 
znanstvena enota ali dežela? Na vse
državni ravni ta vprašanja niso bila 
rešena, zato pa so se zdravstvene e- 
note in dežele znašle v škripcih, 
še bolj pa psihiatrične službe, ki so 
naenkrat ostale brez enega od 
temeljnih inštrumentov za svoje delo.

Večina KZE v Italiji je v priča
kovanju podrobnejših vladnih pojas
nil nadaljevala z običajno prakso, 
tržaška KZE pa je — verjetno v 
duhu avstro-ogrske natančnosti — u- 
kinila dajanje podpor 431 pacientom 
psihiatrične službe. Podpore znašajo 
največ 300 tisoč lir na mesec za pa
cienta in so lani dosegle skupno 900 
milijonov lir. Tristo tisoč lir na me

sec ni dovolj za življenje, vendar je 
boljše kot nič. Večina uporabnikov, 
ki uživa to podporo, je psihično hudo 
prizadeta, v preteklosti je bila že 
večkrat sprejeta v psihiatrično bol
nišnico, poleg tega pa nima dru
žinskih članov. V tej sliki je fi
nančna podpora pomemben element, 
ki pacientu daje možnost, da si lah
ko kupi cigarete, da gre v bar, da 
se pelje v avtobusu, skratka, da ima 
neko osnovno avtonomijo in kupno 
moč, kar je bistvenega pomena za 
njegovo psihično ravnotežje in druž
beno vključevanje. Podporo je torej 
treba gledati izrecno iz terapevtske
ga vidika, saj je vsakomur jasno, 
da k psihičnemu zdravljenju ne pri
pomorejo le zdravila, ampak tudi (in 
predvsem) dobro počutje, občutek 
samostojnosti in določene socialne 
varnosti. Toda preidimo na aktualno 
kroniko: uporabniki psihiatrične služ
be so v teh dneh zaman čakali pod
poro, med njimi je naraščala nape
tost, tako da so se naenkrat na
polnili centri za umsko zdravje, saj 
so ti pacienti spet popolnoma odvisni 
od osnovne strukture. Psihiatrični o

peraterji so predvčerajšnjim napove
dali protestno gibanje in neko vrsto 
bele stavke, upravnemu odboru KZE 
pa so poslali dolgo pismo, v kate- 
fem so utemeljevali zdravstveno na
membnost podpor, obenem pa tudi 
predlagali ustanovitev posebne komi
sije, ki naj bi proučila možnost za 
pobude, ki naj bi bile alternativne 
podporam.

Kazalo je, da bo psihiatrična 
služba popolnoma ohromila. IVed to 
nevarnostjo pa so javne uprave en
krat toliko bliskovito reagirale: KZE 
je še isti dan (predvčerajšnjim) o- 
dobrila sklep o izrednih podporah za 
september, včeraj zjuraj pa so se 
srečali predsednik KZE Scarpa, rav
natelj psihiatrične službe Roteili in 
dežomi odbornik za zdravstvo Ren- 
zulli, ki je Craxijev dekret »raztol
mačil« na najbolj konstruktiven na
čin, in sicer, da so podpore zdrav
stvenega značaja in da naj jih torej 
še naprej krije KZE. Vihar je torej 
mimo. Tiste, ki so najbolj nepre
skrbljeni in ogroženi, je vsekakor 
spet spomnil, da so med prvimi 
žrtvami birokracije

Zanimiva pobuda pokrajine in AISM v okviru »Načrta EGS«

Tudi prizadeti imajo dostop v svet informatike
Kompjuter ob strani bradatega znanstveni

ka, čudežni stroj kot zanimiva igrača za otro
ka, ki živi v mestu, kompjuter kot hiter in 
nujen pripomoček v okviru znanosti, raziskova
nja, pa tudi vsakodnevnega uradniškega in 
javnoupravnega dela, kompjuter kot negotovost 
in radovednost: vse to so lahko doživljali obi
skovalci letošnje razstave o informatiki »Spazio 
2«, ki je bila te dni na Tržaškem velesejmu.

Predvsem zanimiva pa je bila, v okviru 
letošnje manifestacije, predstavitev pobude za 
vključitev prizadetih oseb v svet informatike, 
ki je nastala lani, kot sad sodelovanja med 
tržaško pokrajinsko upravo ter Italijanskim 
združenjem za multiplo sklerozo (AISM).

Kot je znano, deluje v sklopu tržaške pokra
jinske uprave Koordinacijski center »Načrta 
EGS« (Progetto CEE) za delovno vključevanje 
handikapiranih.

Prvi tak načrt, ki je bil usmerjen predvsem 
k družbeni in delovni vključitvi pacientov bivše 
tržaške psihiatrične bolnice, je stekel že leta 
1976. Polovico denarnih sredstev za uresničitev 
načrta je nudil Evropski finančni sklad, dru
gi del bremena pa sd je prevzela tržaška po
krajinska uprava. Šest let pozneje je stekel že 
Ul. Načrt EGS, ki je svoje delovanje preusmeril 
k delovnemu usposabljanju in vključevanju pri
zadetih oseb. Prav v ta okvir spada tudi te
čaj informatike namenjen prizadetim osebam, 
ki so ga operaterji Koordinacijskega centra 
»Načrta EGS« izvedli skupaj z združenjem Al 
SM. Slednja ustanova je sicer že dolgo gojila 
zamisel o vključitvi prizadetih v prodirajoče

obzorje informatike, manjkala pa so denarna 
sredstva za izvedbo tečaja.

»Ravno tu smo nastopili operaterji Načrta 
EGS,« nam je povedala dr. Irene Vittorelli, 
ki je v okviru Koordinacijskega centra tudi 
najtesneje sledila pobudi. »Zamisel o tečaju in
formatike, ki naj bi omogočal prizadetim ose
bam, da bi se s to veščino seznanjale v okviru 
čisto osebnih, prilagojenih programov dela in 
dojemanja, je bila namreč tudi za nas žeto za
nimiva. Tile fantje in dekleta, ki sedaj, po

štirimesečnem tečaju razkazujejo, v okviru po
bude »Spazio 2« svoje znanje in predloge, so 
bili povečini brezposelni. Zanimala jih je in
formatika, niso pa mogli slediti običajnim te
čajem, tako zaradi- pomanjkanja avtonomije v 
gibanju, kot zaradi nekoliko različnih ritmov 
dojemanja in večjih zahtev pri razlagi, pa tudi 
zaradi arhitektonskih pregrad. Ob sodelovanju 
z dr. Gabriello Bon, ki je bila v okviru zdru
ženja AISM odgovorna za tečaj, smo tako iz
delali program, ki naj bi zadoščal potrebam 
mladih prizadetih povpraševalcev in jim ob
enem koristil pri iskanju prve zaposlitve. Tudi 
učno osebje je bito posebej specializirano za 
delo s prizadetimi.«

Poizvedeli smo, kako je tečaj potekal in Vit- 
torellijeva nam je povedala, da je stroške za 
potek tečaja skoro v celoti kril »Načrt EGS«, 
ki je poleg tega dodelil vpisanim denarno pod
poro za delovno usposabljanje. Taka podpora 
dosega sicer le skromno mesečno denarno vso
to, zainteresirani osebi pa pomeni veliko prizna
nje in spodbudo k študiju ter krepitev upanja 
na čimprejšnjo zaposlitev.

»Sami vemo,« je poudarila Vittorelli je va, 
»kaj pomeni brezposelnost, tak položaj pa je 
še veliko neznosnejši za osebo, ki nima možno
sti, da bi se avtonomno premikala, hodila na 
zabave in v družbo, ali ki jo mori ta depresija 
in živčna potlačenost. Naloga »Načrta EGS«, 
ki ne smemo pozabiti, ne predstavlja nove slu
žbe v okviru skrbstva, ampak je le pobuda 
poskusnega značaja, pa je ravno' ta, da skuša 
določeno število telesnih ali duševnih invalidov

vključiti v delovno stvarnost.«
Sredi razstavnega paviljona, kjer imajo te

čajniki svoj kotiček, smo srečali Maurizia in 
Adriano, ki sta se ravno spoprijemala s svo
jima kompjuterjema in ju vprašali, kam zdaj, 
po zaključenem tečaju. Povedala sta nam, da 
ju informatika zelo zanima in da jima bo IV. 
Načrt EGS, (ki je stekel ravno pred mesecem 
dni), po vsej verjetnosti omogočil nadaljnje 
usposabljanje in pripravo na vključitev v de
lovno mesto. Možno je, da bo nadaljevanje te
čaja, oziroma njegov praktični del potekal rav
no na delovnem mestu samem, ob pomoči uspo
sobljenega spremljevalca in tehničnega osebja. 
Stroške bo, do dokončne delovne vključitve, 
krila tržaška pokrajina. Maurizio in Adriana sta 
nam povedala, da upata v dokončno zaposlitev, 
saj sta se poleg jezika basic in dela s kompju- 
terji naučila dejanske uporabe informatike v 
uradih, arhivih in bančnih zavodih. Novost le
tošnjega tečaja je ta, da bodo vanj poleg han
dikapiranih vključeni tudi drugi tečajniki, ki 
pa bodo morali sami kriti vpisne stroške. Za
nimiva pobuda torej, v okviru katere so pred
stavniki Združenja AISM in tržaška pokrajinska 
uprava, oz. oporaterji »Načrta EGS« dokazali, 
da je s skupnimi močmi vendar mogoče poru
šiti najrazličnejše družbene pregrade na poti k 
enakopravnosti do zaposlitve. Njihovo prizade
vanje p>a je rodilo konkretne sadove in sicer 
uspošen korak k vključevanju prizadetih v 
svet informatike, v okviru pobude, ki predstav
lja pjrvi poskus v naši deželi in drugo tovrstno 
iniciativo v Italiji.

SUZI PERTOT
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V devinsko-nabrežinski občini

Še poskusi za izvolitev 
domače večinske uprave

Vasi bosta končno dobili primeren prostor za kulturno udejstvovanje

V četrtek, 17. oktobra, uradno odprtje 
dvorane Kulturnega doma Prosek - Kontovel_ V ponedeljek bo v Nabrežini odlo

čilna seja za izvolitev novega žu
pana in nove občinske uprave, zato 
ni več časa za dodatna zavlačevanja 
Pri političnih pogovorih, ki bi jih 
krajevno javno mnenje zelo težko 
sprejemalo in odobravalo. Na ume- 
stitveni seji občinskega sveta so de
mokristjani predlagali odložitev seje 
za dva tedna, čeprav pravilnik jasno 
pravi, da se mora skupščina sestati 
v roku enega tedna po neuspeli iz
volitvi župana. KD je predlagala o- 
dložitev, ker, kot je podčrtala načel
nica svetovalske skupine Greblova, 
še upa v koalicijo KD, PSI, SSk, 
PSDI in LpT, pri tej zahtevi pa je 
ostala osamljena, ker so bile vse o- 
stale politične sile mnenja, da bi 
bila v teh pogojih odložitev seje res 
nepotrebna. Tega mnenja so bili zla
sti komunisti in Slovenska skupnost, 
ki bi vzeli v pretres morebitno zah
tevo po odložitvi seje le, ko bi bil 
na vidiku sporazum za izvolitev no
ve uprave. Predstavnik SSk Brezi- 
Sar je hotel ob tem še posebno po
jasniti, da devinsko-nabrežinska SSk 
ne namerava na noben način sode
lovati v koaliciji z melonarji.

V torek sta se medtem spet sesta
li delegaciji KPI in SSk, da preve
rita možnost morebitnega skupnega 
koraka, ki bi v teh pogojih (ob po
manjkanju sporazuma s PSI) pripe

ljal do manjšinskega odbora. To je 
sicer za sedaj le ena izmed hipo
tez, ki jo bo treba v teh par dneh, 
ki nas ločuje od občinske seje, še po
globiti in jasneje definirati. Devin
sko-nabrežinska KPI hoče vsekakor 
pred kakršnokoli dokončno odločitvi
jo o novi upravi slišati še enkrat 
mnenje krajevne sekcije PSI, katere 
predstavništvo na občini (Burgher, 
Caldi, Tuta) se je sinoči spet sestalo 
s pokrajinskim tajnikom Seghenejem. 
Ta sestanek, ki sledi nedavnemu sre
čanju slovenskih socialistov s Se
ghenejem, bi moral biti odločilnega 
pomena, da se vsaj razjasnijo raz
mere znotraj strankine sekcije.

V petek se je medtem dokončno 
poslovil od občinskega sveta doseda
nji župan Pavel Fonda, ki je zaže
lel novoizvoljenemu telesu obilo u- 
spehov v petletnem mandatu. Fonda 
se je v svojem kratkem posegu za
vzel za stabilno upravo, ki bi svoje 
delo usmerjala v iskanje tega, kar 
združuje občane, ob zavračanju ti
stega, kar jih ločuje. Kljub trenut
nim in občasnim napetostim, je še 
dejal Fonda, si naše prebivalstvo že
li sožitja in medsebojnega razumeva
nja, ne pa prevlade enega nad dru
gim, ker sta v daljši perspektivi trez
nost in kultura vedno močnejši od 
emotivnosti. (st)

Prosek in Kontovel se že nekaj te
dnov vneto pripravljata na veliko 
slavje: odprtje dvorane Kulturnega 
doma Prosek - Kontovel, ki je po dol
gih letih prizadevanj vaščanov kon
čno nared. Slavnostno odprtje objek
ta, ki bo pomenil veliko obogatitev 
za kulturno in družabno dejavnost v 
obeh vaseh, bo v četrtek, 17. oktobra.

Odprtje dvorane Kulturnega doma 
je bilo osrednje vprašanje, o katerem 
so razpravljali predstavniki vaških 
društev in organizacij na skupnem 
sestanku v torek v prostorih domače
ga Mladinskega krožka. Na sestanku 
so se domenili za okvirni spored ob 
odprtju.

Uradno odprtje dvorane Kulturne
ga doma Prosek - Kontovel bo, kot 
rečeno, v četrtek, 17. oktobra, ob 
20.30. Po pozdravih in slavnostnem 
govoru predsednika Zadruge za Kul
turni dom, ki si je vsa ta leta priza
devala za uresničitev tega načrta, 
bosta nastopila moški pevski zbor Va
silij Mirk in ženski pevski zbor Pro
sek - Kontovel.

V petek, 18. oktobra, bo vedno ob 
20.30 nastop Godbenega društva Pro
sek in harmonikarskega ansambla 
podružnice Glasbene matice Prosek - 
Kontovel, dan kasneje pa bodo v dvo

rani odprli razstavo del Atilija Kra
lja. Kralj je med drugim tudi pri
pravil načrt za preureditev dvorane 
bivšega kina Iris in je tudi sledil po
teku del. Ob odprtju razstave bo na
stopil domači kitarist Igor Starc, na
stopili pa bodo tudi člani Amaterske
ga odra Jaka Štoka. Razstavo bodo 
odprli ob 18.30.

V nedeljo popoldne, 20. oktobra, ob 
17. uri, bo Amaterski oder Jaka Što

ka uprizoril mladinsko igro Astrid 
Linngreh »Pika Nogavička«, ki jo je 
režiral Branko Kraljevič.

Z odprtjem dvorane Kulturnega do
ma bosta Prosek in Kontovel končno 
premostila zadnja leta že kronično 
pomanjkanje prostorov za kulturne 
prireditve. K temu so mnogo pripo
mogli prav domačini, ki so s svoji
mi prispevki in posojili omogočili pre
ureditev prostorov.

Stavka dijakov 
slovenskih višjih 
srednjih šol

Včerajšnje stavke so se udeležili 
tudi dijaki slovenskih višjih srednjih 
šol. Pred začetkom pouka so sporo- 
c*li ravnateljem, da so se odločili za 
stavko iz protesta zoper povišek šol- 

pristojbin, ki ga predvideva fi
nančni zakon, in proti zavlačevanju 
E sprejetjem zakona o reformi itali
janske višje srednje šole. Pouk na 
Posameznih šolah je bil tako okrnjen, 
saj se je na primer na oddelku za 
geometre odvijal skorajda normalno, 
Pa trgovskem tehničnem zavodu Zois 
to na liceju Prešeren pa je bil izo
stanek od pouka precejšen.

Finančni stražniki 
aretirali odvetnika

Tržaški finančni stražniki so vče
raj aretirali 35-letnega odvetnika An
drea Frassinija, rojenega v Turinu 
teta 1950. Do aretacije je prišlo na 
Podlagi zahteve milanskega preisko- 
yalnega sodnika Grazie Giuliani, ki 
26 od julija vodi preiskavo v zvezi 
2 nekaterimi netipičnimi nepremič
ninskimi vrednostnimi papirji. Frassi- 
njja obtožujejo kot poroča ANSA, go-
jufije in združevanja v zločinske na

mene.

Srečni epilog ugrabitve ladje Achille Lauro takoj odjeknil v Trstu

Ob 14. uri je družina Martini spet zadihala
Obroč tesnobnega pričakovanja se 

je včeraj razklenil: v družino 55- 
letnega čarodeja Nevia Martinija je 
ob vesti, da so se ugrabitelji ladje A- 
chille Lauro predali in da je drama 
doživela srečen konec, ponovno zasi
jalo sonce. V stanovanju v Ul. della 
Guardia 1 je bilo včeraj popoldne ži
vo kot verjetno malokdaj, saj so se 
Martinijeva žena Marisa, 16-letna 
hčerka Fabiana in 12-letni sin Loren
zo znašli v pravem vrtincu splošne
ga veselja nad srečnim epilogom.

Po telefonu ali osebno so se ogla
šali časnikarji, sorodniki, znanci in 
prijatelji, vsi so izražali zadovoljstvo

nad ugodnim razpletom in spraševa
li gospo Mariso po njenih občutkih. 
Med radovedneži smo bili tudi mi in 
priznati moramo, da enkrat toliko ni
smo imeli neprijetnega vtisa, da gre
bemo po zasebnosti sočloveka. Po 48 
urah dramatičnega trepetanja se je 
namreč v družim Martini spet pokazal 
nasmeh, otroci so lahko ponovno po
gledali v bodočnost z jasnim pogle
dom, ženi in staršem se je odvalil 
težak kamen s srca.

»Kako ne biti srečen?« nam je v 
imenu vseh dejala gospa Marisa. »Pre
teklo noč nisem zatisnila očesa, bi
la sem v stalni napetosti in čakala,

kaj se bo zgodilo. Sploh nisem priča
kovala tako hitrega razpleta, kajti 
kazalo je, da bo treba dolgih in za
pletenih pogajanj.« Vest ji je sporo
čil nekaj minut po 14. uri časnikar 
Piccola, ki jo je še v isti sapi vpra
šal po občutkih. Gospa Marisa se ni 
mogla načuditi novinarski radoved
nosti in v teh dveh dneh je imela 
tudi nekaj neprijetnih izkušenj. Zelo 
jezna je bila, da so jo prvi dan ne
kateri fotografi slikali, kljub njeni 
izrecni prepovedi. »Saj nisem tako 
pomembna, sploh pa se mi je zdel 
trenutek najmanj primeren za postav
ljanje pred kamero.« No, težke ure 
so mimo. Fabiana se bo danes vrnila 
v šolo, Lorenzo pa je že včeraj po
poldne brcal žogo v bližnjem rekrea- 
toriju. Vsi trije težko pričakujejo o- 
četa in moža. Toda kdaj se bo vrnil?

»Ne vemo. Upam, da mi bo telefo
niral, ko se bo ladja ustavila v Fort 
Saidu. Toda po televiziji so povedali, 
da misli družba Lauro nadaljevati 
križarjenje. Po prvotnem programu 
bi se Nevio moral izkrcati 5. novem
bra. Čakam novosti,« nam je še pove
dala prijazna gospa Marisa. Sosed je 
medtem potrkal na vrta in jo opozo
ril, da je po televiziji posebna izdaja 
poročil. Še stisk roke in nasmeh v 
objektiv našega fotografa z obljubo, 
da se spet vidimo, ko bo mednarod
no priznani rokohitrc Nevio Martini 
spet v domačem okolju, (nf)

Za mala in srednja industrijska podjetja S sinočnjega zborovanja v Ul. Madonnina

Prošnje za prispevke 
k obrestim na kredite

Mala in srednja industrijska podjetja, ki želijo prejeti prispevke k 
orestim, ki so jih v letu 1984 plačala za bančne kredite, najete za razvoj 
voje dejavnosti, morajo prošnje dostaviti Trgovinski zbornici do 31. oktobra.

ta namen je namreč Sklad za Trst zagotovil pol milijarde lir. Ugodnosti so 
amenjene industrijskim podjetjem, ki ne presegajo 150 zaposlenih (razen v 

2Jamnih primerih) in ki opravljajo svojo dejavnost v tržaški pokrajini.
... Prošnje za prispevke je treba izpolniti na posebnih obrazcih in jih do 

■ oktobra posredovati Trgovinski zbornici z naslednjimi prilogami: potrdi- 
o INPS o vpisu podjetja v industrijski sektor z navedbo števila zaposlenih 
oančna potrdila o kreditih in o obrestih v letu 1984 ter kopijo prijave dav- 
Ka IVA za leto 1984.

V torek zaprli razstavo Spazio 2
• V torek so zaprli 2. razstavo o raziskavah in tehnologiji Spazio 2, ki 
te bila letos predvsem namenjena področju informatike. Po prvih podatkih je 
azstavo obiskalo okrog 7.000 obiskovalcev iz celotne Italije. Razstavljena je 

“ua široka paleta proizvodov iz področja informatike od avtomatizacije ura- 
do telematike, od novosti na področju programov in računalnikov do 

specializiranega založništva. Poleg informatike pa je bil en paviljon name- 
Jen znanstvenim raziskavam, kjer so tržaške ustanove in organizacije s te- 
a Področja predstavile dosežene rezultate. .

» Skupno je na razstavi sodelovalo 44 razstavljalcev, ki so predstavljah 
ec kot 100 italijanskih in tujih podjetij.

Nad Krogljami je že spet gorelo
oh c Krogljami je včeraj spet gorelo. Pobočje Malega Krasa so še 

o. uri zjutraj ponovno zajeli ognjeni zublji in se razširili po tamkajšnjem 
sozdiču. Na kraj so prihiteli miljski gasilci, gozdna straža in prostovolci do- 
načega gasilskega društva Breg, ki jim je po nekaj urah dela uspelo poga
ni požar.

. . Sinoči, malo pred 20. uro, je na istem področju že spet zagorelo. Ga- 
c’b ki so imeli s tem spet polne roke dela, menijo, da ne gre teh novih poža- 

riet lJr'plsati morebitni malomarnosti pri gašenju prejšnjih požarov. Bolj ve- 
J n° je, da so bili požari podtaknjeni.

KPI opozarja na imobilizem 
tržaške politične koalicije

Tržaška federacija KPI je sinoči 
priredila javno zborovanje o politič
nem položaju na deželni in na krajev
ni ravni, na katerem so govorili od
govorni za javne uprave Maurizio 
Pessato, deželni svetovalec Boris I- 
skra, načelnik partijskih svetoval
cev v tržaškem občinskem svetu Ar 
turo Calabria in tajnik Ugo Poli, ki 
je podal zaključke.

Ob tej priložnosti je tržaška KPI 
izdala tudi lepak, ki opozarja na po

novno emarginacijo mesta v sklopu de
želne stvarnosti ter ostro kritizira i- 
mobilistično politiko pokrajinske in 
občinske koalicije, ki sloni na spo
razumu med demokristjani in melo
narji. Ta koalicija je po mnenju ko
munistov škodljiva za interese Tr
sta in brez jasnih in stvarnih načrtov 
za družbeni in gospodarski preporod 
mesta, medtem ko je glasna in od
ločna, ko gre za kratenje pravic slo
venski narodnostni skupnosti.

Nastop violinistke 
Aleksandre Pertot
v Gallusovi dvorani

V torek zvečer je bil v Gallusovi 
dvorani v Trstu koncert violinistke 
Aleksandre Pertot, ki je ob sprem
ljavi pianistke- Silvane Pretner v 
glavnem ponovila svoj koncert, ki 
ga je imela v Barkovljah, nekaj dni 
prej, preden je z uspehom opravila 
diplomski izpit na tržaškem konser
vatoriju Tartini.

Prav danes opravlja naša Aleksan
dra diplomski izpit tudi v Ljubljani 
in kot smo ji prvič zaželeli srečo, 
ponavljamo to željo tudi tokrat. A- 
leksandra Pertot, ki jo vsi cenimo, 
in poznamo tudi kot pridno in vest
no pevovodkinjo barkovljanskega me
šanega pevskega zbora, se je v pr
vem delu predstavila s Sonato v 
G-molu skladatelja Parcella, nato z 
Bachovo skladbo za solo - violino 
»Ciaccona« in Bravničarjevo sklad
bo Preludij za violino in klavir. V 
drugem delu večera se je predsta
vila z Bruchovim Koncertom v G- 
molu.

Večer je bil lep, program bogat 
in tehnično in vsebinsko zelo do
bro izveden. Začudilo nas je razme
roma majhno število poslušalcev, 
predvsem pa odsotnost gojencev GM 
in profesorjev, ki bi bili že nekako 
dolžni, če že ne zainteresirani, sle
diti takšnim večerom, ki so lahko 
samo v ponos in v vzpodbudo naši 
dejavnosti tudi na tem področju.

Zaradi kopanja
pred sodnike
Policijski komisariat iz Devina - Na

brežine je prijavil sodišču sedem mla
deničev (pet jih je doma iz Tržiča, 
eden je iz Turjaka, eden pa iz Šta- 
rancana, stari pa so od 18 od 22 let); 
obtoženi so, da so se kopali v devin
skem portiču, kjer je kopanje pre
povedano.

Ob izgubi drage mame izrekata 
Marici Jelerčič in družini iskreno so
žalje družini Abram in Šušteršič.

Ob težki izgubi drage mame ozi
roma none izreka svojima odbornica
ma Magdi in Miriam Maver ter dru
žini globoko sožalje KD F. Prešeren.
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Naslednjo soboto in nedeljo

Strokovni izlet Kmečke zveze 
v Brežice in okoliške kraje

V sklopu tradicionalnega sodelova
nja Kmečke zveze z Zadružno zvezo 
SR Slovenije bo KZ 19. in 20. oktobra 
priredila dvodnevni strokovni izlet v 
Brežice in okoliške kraje. Izlet je na
menjen članom Kmečke zveze in pred
vsem cvetličarjem, saj je v programu 
izleta tudi predviden ogled cvetličar
ske razstave v Brežicah. Za strokov
no vodstvo izleta je poskrbela Zadruž
na zveza Slovenije, ki je v ta namen 
določila posebnega strokovnega sprem
ljevalca.

Program izleta je zelo pester in že 
prvi dan dopoldne si bodo izletniki 
ogledali v Brežicah kmetijo, ki je u- 
smerjena v mlečno proizvodnjo. Po
poldne bo ogled cvetličarske in sadjar
ske razstave, zvečer pa je za izletni
ke organizirana večerja na kmetiji, 
ki se ukvarja z agroturizmom. Ne
dvomno je agroturizem tista veja 
kmetijsko-turistične dejavnosti, ki je 
na Tržaškem še precej nerazvita, za
to si bodo lahko izletniki ustvarili

dokaj jasno sliko o tem, kaj je to a- 
groturizem in kakšne možnosti zasluž
ka prinaša.

V nedeljo dopoldne si bodo izletniki 
ogledali cvetličarsko vrtnarijo v Ča
težu in pa živinorejsko farmo »Gru
da«, kjer redijo bike, tako da bodo 
na svoj račun prišli naši cvetličarji 
in živinorejci. Oba ogleda bosta stro
kovno vodena.

Poleg strokovne plati pa bo poskrb
ljeno tudi za kulturno, saj si bodo 
ogledali tudi Posavski muzej v Bre
žicah, grad v Mokricah in v Kosta
njevici, v katerem je tudi znana ga
lerija. Program izleta predvideva od
hod iz Trsta v soboto, 19. t.m., ob 
7. uri, izletniki bodo prespali v mo
telu »Petrol« v Čatežu, domov pa se 
bodo vrnili v nedeljo zvečer.

Prijave za izlet sprejema tajništvo 
Kmečke zveze od danes dalje. Ker 
je število mest omejeno (na pot gre 
le 1 avtobus), priporočamo interesen
tom, da s prijavo za izlet pohitijo. ,

Nov frizerski salon v Sesljami

V Sesljanu je pred kratkim odprla nov frizerski salon Nirvana Cecotto por. 
Adamič, ki je doma iz Šempolaja in ki je več kot dvajset let vodila salon 
v mestu. Nirvani pomagajo pri delu sestra Milva in dve sodelavki (na sliki)

Obvestilo Slovenskega deželnega gospodarskega združenj'a

Zakasnela ali pozabljena plačila INPS
20. septembra je stopil v veljavo zakonski odlok št. 744 o social

nem skrbstvu. Kdor odslej ne bo v celoti ali delno vplačeval social
nih prispevkov do določenega časovnega roka, bo v primeru, da vpla
čilo nakaže v roku 30 dni, moral plačati 50 odstotkov višji znesek od 
predvidenega, če pa tudi ta rok prekorači, bo moral poleg civilnih, 
administrativnih in kršilnih glob, plačati dvojno vsoto.

Isto velja tudi za vse tiste, ki do 20. oktobra ne bodo plačali vseh 
zneskov, ki so jih dolgovali dne 20. julija 1985, razen v primeru, da 
imajo že odobreno plačevanje v obrokih. Zato INPS pošilja obrazce 
za vsa neplačana ali zakasnela plačila prispevkov INPS za samo
stojne poklice. Na obrazcih so nakazani zneski, kj so za 100 odstot
kov povišani glede na zakasneli ali neplačani znesek.

Ta znesek pa bo potrebno plačati le v primeru, da ga bi vpla
čali do 20. oktobra, zato je treba najkasneje do tega datuma pred
ložiti uradu INPS potrdila o izvršenih vplačilih, oziroma odrezke po
štnih položnic, kjer bodo zaračunali nov znesek, ki vključuje 30 od
stotkov obresti glede na število zakasnelih dni. Na sedežu INPS je 
treba sorazmerno dolgo čakati, zato pozivamo člane, ki so prejeli 
obrazce na dom, da se najkasneje do 15. tega meseca zglasijo v ura
dih SDGZ ali Patronata INAC za vsa potrebna pojasnila in pomoč.

Prireditve in »poročila 
kulturnih društev 

in organizacij

KD Vesna prireja v soboto, 12. 10., ob
20.30 v Domu A. Sirka v Križu pred
vajanje filma »Cuori* senza frontiere« 
(La linea bianca), ki so ga v povoj
nem času posneli v Križu. Režija Luigi 
Zampa.

KD F. Prešeren pod pokroviteljstvom 
Občine Dolina vabi na ogled veseloigre 
Lucie Scher »E alora sto picio?« v iz
vedbi dramske skupine Italijanske skup
nosti Izola jutri, 11. oktobra, ob 20.30 
v gledališču F. Prešeren v Boljuncu.

SPDT vabi na zamejsko predstavitev 
knjige »Zlata naveza«. Prisotna bosta 
avtor Marijan Krišelj in častni pred
sednik Planinske zveze Slovenije dr. 
Miha Potočnik, po spominih katerega 
je bila knjiga napisana. Predavanje bo 
v Gregorčičevi dvorani, v Ul. sv. Fran
čiška 20/11, danes 10. oktobra, ob 20. 
uri. Vabljeni!

Plesna šola standardnih in latinsko
ameriških plesov KD F. Prešeren ob
vešča, da je vpisovanje od ponedeljka 
do srede od 18. do 19. ure. Sprejemamo 
otroke od 6. do 14. leta starosti.

PD Slovenec Boršt - Zabrežec obve
šča, da bo prva vaja pevskega zbora 
danes, 10. t.m., ob 20.45 za ženske. 
Vabljeni tudi novi pevci.

koncerti
Deželni sedež RAI v Trstu in Gallus 

Consort pod pokroviteljstvom Tržaške 
pokrajine vabita na koncert »REPEN- 
TABOR« — skladbe Primoža Ramovša 
v nedeljo, 13. oktobra t.l., v Avditori
ju A, Ul. F. Severo 7, ob 18. uri. Vstop 
z vabili, ki so na razpolago pri vra
tarju deželnega sedeža RAI.

Glasbena matica Trst, Ul. R. Manna 
29, vpisuje abonmaje za koncertno sezo
no 1985-86 vsak dan, razen sobote, od 
15. do 17. ure, od 15. oktobra dalje. 
Lanske abonente prosuno, da potrdijo 
svoj sedež do 14. t.m.!

razstave
Narodna in študijska knjižnica - od

sek za zgodovino vabi na ogled arheo
loške razstave RODIK v Kulturnem do
mu, Ul. Petronio 4. Umik: od 8. do 
14. ure ter od 18. do 20. ure, ob pred
stavah v domu.

V TK Galeriji, Ul. sv. Frančiška 20 
je na ogled kiparska razstava Zdenka 
Kalina.

Atelier
Nabrežna Center 16

Prispevajte za 

DIJAŠKO MATICO

».SLOVENSKO

^GLEDALIŠČE 
7 V TRSTU

razpisuje

ABONMA 
za sezono 1985/86

Vpisovanje abonentov še da
nes, 10. t.m., od 10. do 12. ure 
in od 18. do 20. ure pri blagajni 
Kulturnega doma. Ul. Petronio 4.

SLOVENSKO 
^ STALNO „. 
"GLEDALIŠČE 

V TRSTU
Otvoritvena predstava sezone 
1985 - 86

CARLO GOLDONI
PRIMORSKE ZDRAHE
komedija v treh dejanjih

Režija: BORIS KOBAL 

PREMIERA
jutri, 11. oktobra, ob 20.30 - 
ABONMA RED A - premierski

PONOVITVE
v soboto, 12. oktobra, ob 20.30 
ABONMA RED B - prva sobota 
po premieri
v nedeljo, 13. oktobra, ob 16.00 - 
ABONMA RED C - prva nedelja 
po premieri
v torek, 15. oktobra, ob 16,00 - 
ABONMA RED H - mladinski 
V sredo, 16. oktobra, ob 20.30 - 
ABONMA RED D - mladinski v 
sredo
v četrtek, 17. oktobra, ob 20.30 - 
ABONMA RED E - mladinski v 
četrtek
v soboto, 19. oktobra, ob 20.30 - 
ABONMA RED F - druga sobota 
po premieri
v nedeljo, 20. oktobra, ob 16.00 - 
ABONMA RED G - popoldan na 
dan praznika

gledališča
CANKARJEV DOM
Velika dvorana
V petek, 11. t.m., ob 20. uri: Koncert 

simfonikov RTV Ljubljana.
Velika sprejemna dvorana
Do 11. t.m. od 9. do 17. ure: Raču- 

nalnica 85.
Mala dvorana
Do 31. oktobra: Dnevi filmov za otro

ke in mladino. V ponedeljek, 14. -t.m., 
ob 9. in 11. uri: Samson & Sally, Dan
ska 1984.

Sejna dvorana E3
Danes, 10. t.m. in v soboto, 12. t.m., 

ob 19. in 20. uri: Rana, videoproduk- 
cija — s sodelovanjem Obalne galerije 
Piran — TV Koper. Nostalgični izrez 
— druga predstavitev videoprodukcije 
CD.

Srednja dvorana
Jutri, 11. t.m., ob 19.30: Borghesia 

»Ogolelo mesto« — Skupna multimedial- 
na uprizoritev CD in ŠKUC-Foruma.

V torek, 15. t.m., ob 19.30: V. Shake
speare »Kralj Lear«, The Kick Theatre 
Company — Velika Britanija.

PRIMORSKO DRAMSKO
GLEDALIŠČE
Danes, 10. t.m., ob 12. in 16. uri: 

F. X. Kroetz »Ne krop ne voda« — 
skupna uprizoritev s Cankarjevim do
mom Ljubljana in Kulturnim domom 
Gorica. Gostovanje PDG v SLG Celje.

Danes, 10. t.m., ob 10. uri (za SDEŠ) 
in ob 20. uri (za red premiera in S- 

■-.četrtek in izven) in 16. uri: Ivo Bre
šan: »Slavnostna večerja v pogrebnem 
podjetju«. Gostovanje SLG Celje v ve
liki dvorani Kulturnega doma v Novi 
Gorici.

kino
Eden 15.30—21.00 »Polisex nero Club« 

in »II cane di Loma«. Prepovedan 
mladini pod 18. letom.

Fenice 16.30—22.15 »Mad Max«. Igrata 
Mei Gibson in Tina Turner.

Excelsior 16.30—22.15 »In compagnia dei 
lupi«.

Nazionale Dvorana št. 1 16.00—22.15 
»Condannate al piacere«. Prepovedan 
mladini pod 18. letom.
Dvorana št. 2 16.30—22.15 »Scuola di 
polizia 2, prima missione«.
Dvorana št. 3 16.30—22.00 »Inferno in 
diretta«. Prepovedan mladini pod 14. 
letom.

Mignon 16.30—22.15 »Chi più spende più 
guadagna«. Film za vsakogar.

Grattacielo 15.30—22.15 »007 bersaglio 
mobile«. Igra: Roger Moore.

Capitol 16.30—22.00 »Amadeus«. Režija: 
M. Forman.

Vittorio Veneto 16.30—22.00 »Capriccio 
di Barbara«. Prepovedan mladini pod 
18. letom.

Lumiere 16.30—22.00 »La zona morta«.
Alcione 16.30—22.00 »II trono di sangue«.
Ariston 16.00 — 22.00 »Cercasi Susan di

speratamente«. Igra: Madonna.
Radio 15.30—21.30 »Una ragazza voglio

sa«. Prepovedan mladini pod 18. 
letom.

včeraj-danes mali oglasi
Danes, ČETRTEK, 10. oktobra 

DANIJEL
Sonce vzide ob 6.15 in zatone ob 17.29 
— Dolžina dneva 11.14 — Luna vzide 
ob 1.03 in zatone ob 16.09.

Jutri, PETEK, 11. oktobra
SAMO

Vreme včeraj: temperatura zraka
22,3 stopinje, zračni tlak 1012,8 mb 
ustaljen, veter 20 severovzhodnik s 
sunki 35 km na uro, vlaga 34-odstot- 
na, nebo pooblačeno, morje mimo, 
temperatura morja 21,3 stopinje.

ROJSTVA IN SMRTI
Rodili so se: Jennifer Biecar, An

drea Bono, Teodoro Fusco, Lodovica 
Fusco, Roberta Zavadlal.

Umrli so: 79-letni Luigi Vivoda, 42- 
letna -Lidia Stocco, 77-letna Iolanda 
Biancofiore, 56-letna Marcella Ariani, 
76-letni Renato Coverlizza, 90-letni Giu
liano Arming, 73-letni Giovanni Kenic, 
81-letna Francesca Privileggio, 75-letni 
Matteo Bravini, 69-letna Marcella Ana- 
sipoli, 31-letni Giancarlo Sgubin, 57-let- 
na Oliviera Abbondanza, 89-letna Anna 
Vodopivec, 86-letna Matilde Brack, 78- 
letni Neoclis Pavlides, 53-letni Michele 
Taddeo.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 8.30 do 20.30)

Ul. Ginnastica 6, Ul. Cavana 11, Ul. 
Alpi Giulie 2, Ul. Cilino 36, Zgonik, 
Milje (Mazzinijev drevored 1).
(od 8.30 do 13.00 in od 16.00 do 20.30) 

Ul. Dante 7, Ul. dellTstria 18.
NOČNA SLUŽBA LEKARN 

(od 20.30 dalje)
Ul. Dante 7, Ul. dell'Istria 18, Zgo

nik, Milje (Mazzinijev drevored 1).

LEKARNE V OKOLICI
Boljunec: tel. 228-124; Bazovica: tel. 

226-165; Opčine: tel. 211-001; Zgonik: tel. 
225-596; Nabrežina: tel. 200-121; Sesljan: 
tel. 299-197.

ZDRAVSTVENA DEŽURNA SLUŽBA 
Nočna služba od 20. do 8. ure tel. 

7761; predpraznična od 14. do 20. ure 
in praznična od 8. do 20. ure.

razna obvestila
KRUT obvešča udeležence tedenske 

plavalne ure v bazenu v Strunjanu, da 
je odhod avtobusa danes, 10. t.m., ob
14.30 s Trga Perugino.

Slovenski dijaški dom v Trstu pod 
pokroviteljstvom Odbora za doraščajo- 
čo mladino SKGZ prireja 5-DNEVNO 
BIVANJE V LJUBLJANI od 26. do 30. 
decembra 1985 za mlade od 13. do 17. 
leta. Informacije in vpisovanje na se
dežu SKGZ v Trstu — Ul. sv. Franči
ška 20/3 — tel. 744-249 vsak dan (ra
zen sobote), od 9. do 12. in od 16. 
do 18. ure.

darovi in prispevki
V spomin na tov. Josipa Prašlja da

rujeta Srečko in Anica Orel 25.000 lir 
za sekcijo KPI Prosek-Kontovel.

V isti namen darujeta Anica in Leo
pold Vatovac 15.000 iir za godbeno dru
štvo Prosek.

Namesto cvetja na grob Vileta Kozine 
daruje Milan Kuret z ženo 10.000 lir 
za Zvezo borcev Boljunec.

V spomin na pok. Lucita Sardoča da
rujeta Miranda in Renato Blažon 15.000 
lir za FC Primorje.

V spomin na štiri preminule Opence 
daruje Zvonko Kalin 20.000 lir za knjiž
nico P. Tomažič in tovariši.

Namesto cvetja na grob Viktorja Lo
zeja darujeta družini Siega in Rogleja 
50.000 lir za ŠZ Bor.

V isti namen damjeta dražina Godi
na in Marica Kobal 50.000 lir za ŠZ 
Bor.

PRIJATELJU živali oddamo mladega 
črnega psa. Tel. 0481/78180.

PRODAM dve kompletni avtomobilski 
gumi 155, 156 x 13. Tel. 040/53775.

ZAPOSLIM hišno pomočnico. Tel. (0481) 
86349.

SUPERMARKET zaposli delavca s 
prakso v jestvinski stroki. Javite se 
v Ul. Valdirivo 13.

PRODAM golf GTI, letnik '83 v odlič
nem stanju. Tel. 040/671819 od 7.30 
do 14.30.

PRODAM fiat regata diesel, letnik ’83 
v odličnem stanju. Tel. 040/671819 od
7.30 do 14.30.

NUDIM enkrat tedensko pomoč v go
spodinjstvu. Telefonirati ob petkih od 
9. do 15. ure na št. 040/224407.

NARODNA in študijska knjižnica Trst 
išče knjigo »Tako je bilo trpljenje« 
(Trst: Gregorčičeva založba, 1946).
Kdor bi jo bil pripravljen odstopiti, 
naj telefonira na št. 774-333.

PRODAM porcelanasti jedilni pribor in 
perzijski tepih. Jožica Rupp, Ul. Ros
sini 14, Gorica.

KUPIM knjigo »Prvi koraki v nara
voslovne vede - št. 3«. Tel. 211-678.

PRODAM kotalke z usnjenimi škorenjč
ki, št. 35. TeL 911-119.

PRODAM stanovanje na Opčinah — 
72 kv. m, telefon 211256.

19-LETNO DEKLE z višješolsko diplo
mo, z znanjem angleščine in z uspeš
no opravljenim tečajem za progra 
merje elektronskih računalnikov išče 
zaposhtev. Tel. (040) 225-320.

85-LETNI VDOVEC išče starejšo gospo, 
Slovenko, za pomoč v gospodinjstvu. 
Tel. (040) 575436.

OD SOBOTE pogrešamo mladega črne
ga mucka Kdor ga kje vidi med 
Furlansko cesto in Prosekom, naj 
se javi na telefonsko številko (040) 
412-680.

ZAZIDLJIVO ZEMLJIŠČE ali HIŠICO 
z vrtom iščem v Trstu ali bližnji 
okolici TeL Alpe-Adria 794-672.

izleti
KD Krasno polje - Gročana prireja 

enodnevni izlet dne 13. oktobra v Bi
stro, na Vrhniko, v Ljubljano in oko
lico. Odhod ob 8. uri iz Krvavega po
toka. Za vpisovanje telefonirati na št. 
226-442.

Združenje Union Podlonjer - Sv. Ivan
prireja enodnevni izlet 27. oktobra v go- 
riška Brda (Jugoslavija) na PRAZNIK 
KOSTANJEV. Odhod z Oberdanovega 
trga ob 8.30. Vpisovanje v Ulici Valdi
rivo 30 - H. nadst. vsak dan (razen 
sobote) od 11. do 12. ure in od 17. do 
19. ure. Tel. 61011.

menjalnica
9. 10. 1985

Ameriški dolar..................... 1.770.—
Kanadski dolar ...... 1.285,—
švicarski frank..................... 818.—
Danska krona......................... 183,—
Norveška krona ...... 223.—
švedska krona ..................... 221.—
Holandski florint..................... 596.—
Francoski frank ..................... 219,—
Belgijski frank..................... 31—
Funt šterlmg............................. 2.50ol—
Irski šterling ...... 2.070.—
Nemška marka ...... 671,—
Avstrijski šiling..................... 95,25
Portugalski eskudo ..... 10.—
Japonski jen ......................... 7.—
Španska pezeta..................... 10.—
Avstralski dolar ..... 1.190,—
Grška drahma ...... 12.—
Debeli dinar......................... 5.20
Drobni dinar .   5.20

SsasS
BANCA Dl CREDITO Dl TRIESTE 
TRŽAŠKA KREDITNA SANKA

S. P. A.
rnuT - U' iu./,-r-- mli'1 ia -

|GROZDJE ZA VINO
ÉgSUPERORTOFRUTTICOLO - Trg Cagni 1 ^
V ( zadnja postaja it. 19) TELEFON 81-03-21

SAMO IZBRANO BELO IN ČRNO GROZDJE

»LINEA«... BURBERRYS!
Angleški stil. Priznani krojaški 
mojstri so sešili elegantno kro
jene dežne plašče, površnike, pla
šče, obleke, komplete.

Stil BURBERRYS pri LINEA, 
Ul. Carducci 4 v Trstu.

tm/iotla
ym2:nm

TRST - Ul. S. Maurizio 16 (Trg Ospedale) - Tel 794669

Nove pošiljke za jesen-zimo
OBLEKE — KOSTIMI, KRILA, DEŽNI PLAŠČI

IZREDNE CENE!
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Ženska in njena stvarnost radiotelevizija

Prve ocene ob zaključku 
ženskega desetletja OZN

»To ni zaključek desetletja, to bo 
šele povod za nastanek številnih gi
banj.«. Tako optimistično je zaklju
ček srečanj v okviru desetletja, ki 
ga je ženskam namenila Organiza
cija združenih narodov, ocenila zna
na ameriška feministična pisatelji
ca Betty Friedan. S svojo prisot
nostjo, predvsem pa z neutrudno ak
tivnostjo, je precej razgibala tako 
imenovani forum v Nairobiju, se 
pravi neuradni del zaključne konfe
rence ženskega desetletja OZN. Ta 
koj pa je treba poudariti, da sploš
ne ocene, še zlasti iz ženskega ta
bora, o zaključkih, ki so jih spre
jeli v glavnem mestu Kenije, niso 
bili tako optimistični. Res pa je tu
di, da so bili obeti pred začetkom 
zaključnega kola, ki je bil julija 
letos, veliko bolj črnogledi. Kajti 
kazalo je že, da desetletja s skup
no resolucijo sploh ne bo moč skle
niti, kar bi pomenilo, da dandanes 
niti ženske o »ženskih vprašanjih« 
ne znajo več najti kolikor toliko 
skupnega jezika.

Sicer pa so bili že pobudniki de
setletja in osrednih srečanj v nje
govem okviru prepričani, da je 
glavni pomen pobude ta, da sproži 
[n ponovno opozori na vrsto vpra
šanj, ne pa da jih konkretno rešu
je- Ko so se prvič sestali predstav
niki članic OZN in pa raznih med
narodnih ter nacionalnih organiz
mov, ki se posredno ali neposredno 
posvečajo preučevanju široko vzelo 
ženske problematike (prvo srečanje 
je bilo v glavnem mestu Mehike le
ta 1975), je bilo po eni strani ozrač
je bolj naklonjeno razpravi o takih 
vprašanjih, po drugi strani pa je 
Prav v teh desetih letih prišlo do 
vrste konkretnih pobud, ki so iz
boljšale položaj žensk zlasti v, drža
vah v razvoju.
v Že takrat so se na posebnem sre
čanju, ki so ga poimenovali, v tri
buno sestale predstavnice ženskih 
gibanj. p0 istem vzorcu je potekalo 
srečanje ob prelomu desetletja: v 
Kobenhavnu je tribuna postala fa
ram in bila med najbolj^ razburka
nimi in razburljivimi srečanji žensk, 
fci so o ženskem vprašanju govorile 
predvsem iz vidika osebnih izkušenj 
in pričevanj. Ob petletju pa je bilo 
tudi splošno vzdušje veliko bolj na 
klonjeno reševanju ženske problema 
tike, predvsem pa se niso še po
vsem pokazale posledice hude go
spodarske krize.

Tudi v Nairobiju sta bila tako i- 
menovana uradni in neuradni del 
strogo ločena, dasi sta uradni pe
čat s slovesnim začetkom dobila o- 
ba. Forum nevladnih organizacij se 
je začel 10. julija in je trajal de
set dni; svetovna konferenca OZN 
Po se je začela pet dni kasneje in 
se po odobritvi resolucij precej sreč 
no iztekla 26. julija. Foruma se je 
udeležilo približno 15 tisoč žensk, 
medtem ko je bila udeležba na kon

ferenci bolj omejena in je na njej 
sodelovalo približno 3 tisoč predstav
nikov raznih vlad ter organizacij 
in tudi veliko novinarjev. Seveda je 
takšna številčnost precej zmedla ke
nijske organizatorje, kar zadeva 
»vsebinski misteri« pa so organe 
javne varnosti presunile lezbijke, ki 
jim nekaj časa niso hoteli izdati 
potrebnih vhodnih vizumov. S tem 
so seveda pfisdmezna gibanja lez
bijk pridobila na slovesu, tako da 
se je o njih verjetno govorilo več 
kot bi sicer.

Tudi razprave so v dveh središčih 
ubirale različna pota: bolj osredo
točena na posamezne pobude ali na 
dokumente raznih gibanj na forumu, 
na uradni konferenci pa so morale 
izhajati iz poročil, okoli katerih je 
že itak bilo precej vročih razprav. 
Glavni razlog za nesporazume je bi
lo pojmovanje »političnosti«, oziro
ma »nepolitičnosti«, ki naj bi ozna
čevala žensko problematiko.

Če je za forum sprejemljiv in 
nadvse zadovoljiv končni rezultat o- 
svojene zavesti o pomenu čimmnožič- 
nejšega srečevanja žensk iz vseh 
koncev sveta, pa je za uradno kon
ferenco le nujna pisana in odobre
na resolucija. Osnovno vodilo sklep
nih Smernic za bodočnost do leta 
2000 so načela enakopravnosti, raz
voja in miru, v imenu katerih so 
tudi oklicali desetletje. Sprejete stra
tegije so obenem splošna usmeritev 
in vodilo za vrsto konkretnih akcij 
na raznih področjih in ravneh. »Kla
sičnim« podtemam — zaposlovanje, 
zdravje, izobraževanje — so dodali 
sedemnajst novih, ki se napašajo 
na specifične položaje žensk v raz
nih državah ali v posebnih situaci
jah (begunke, manjšinke, apart
heid). Nadalje so udeleženci morali 
ponovno in to poimensko glasovati 
o dokumentih, ki so jih sprejeli na 
prejšnjih konferencah ali na skup
ščinah OZN predvsem zaradi odpo
ra ZDA.

Pomen sprejetih smernic je pred
vsem v tem, da postavljajo proble
me žensk v okvir reševanja pro
blemov sodobne svetovne krize. Ta
ko je konferenca, ki je dokumente 
sprejela z veliko večino, zavrnila po
skuse, da bi zaradi splošne krize v 
pogledu položaja žensk sprejeli de
fenzivno, se pravi socialno humani
tarno pomoč ženskam kot primar
nim žrtvam krize. Važno pa je tu
di, da je probleme precej razčlenila 
in razdelila možne rešitve na med
narodne, oziroma na pobude medna
rodnih organizacij, in na nacional
ne, se pravi na ukrepe, ki jih mo
rajo sprejeti posamične vlade, pred
vsem pa države v razvoju. Kar za
deva samo OZN pa naj bi še bolj 
razvila informativno dejavnost o 
vseh vprašanjih in omogočila delo
vanje raznih organizmov, ki se po
sebej posvečajo reševanju raznih vi
dikov ženske problematike, (bip)

»Podzemlje« Urbina

V Urbinu so konec prejšnjega meseca odprli občinstvu še en del znamenite 
Palače Ducale, in sicer njene podzemske prostore. Gre seveda za veliko pri
dobitev tega področja, ki je sicer radodarno z vsakrsmmi zgodovinskimi
zanimivostmi (A<,I)

DOMA
wÈm/ in v svetu

SLOVENIJALES DOBRO POZNAN

italijanska televizija
Prvi kanal

12.00' Dnevnik 1 - Kratke vesti
12.05 Pronto . . . chi gioca?
13.30 Dnevnik
14.00 Pronto ... chi gioca?

Zadnji poziv
14.15 Afrika - dokumentarec - 6. del
15.00 Italijanske kronike - Kronike 

motorjev
15.30 Šola in vzgoja: Obletnice
16.00 Tre nipoti e un maggiordomo - 

TV film
16.30 Guglielmo il Conquistatore - ro

man, 1. del
17.00 Dnevnik 1 - Kratke vesti
17.05 Action now: nora Amerika
17.30 Voghi, Buhu e soci - risanke 
17.50 Le meravigliose storie del prof.

Kitzel - risanke
18.40 Sette spose per sette fratelli - 

TV film
19.35 Almanah - Vremenske razmere
20.00 Dnevnik
20.30 Annie Gdrardot: Olga e i suoi 

figli - 2. nadaljevanje
21.45 L’albero del pane - 

dokumentarec
22.35 XL Maschere d’argento
23.40 Dnevnik 1 - Zadnje vesti

Drugi kanal
12.00 Lady Madama - TV film
13.00 Dnevnik 2 - Ob 13. uri
13.30 Capitol - TV serija
14.30 Dnevnik 2 - Kratke vesti
14.35 Tandem: aktualnosti in igre
15.15 La chiave di violino - nagradna 

igra

L|ubl|ano
9.00 in 10,35 TV v šoli:

Zgodba o pajacih, Pogozdova
nje in zaščita gozdov, Nezgorlji- 
vi materiali, Dijaški magazin. 

12.00 Poročila
16.15 Teletekst
16.30 Šolska TV:

Vulkani, Atomska energija in 
notranjost atoma. Hrana in 
sonce

17.30 Poročila
17.35 Tillove dogodivščine
18.25 Ivana Kobilica 
18.40 Delegatska tribuna 
19.10 Risanka
19.26 Zrno do zma
19.30 Dnevnik 1
20.05 Tednik
21.05 Majhne skrivnosti velikih ku

harskih mojstrov
21.15 Družina Vialhe - 4. nadalj.
22.05 Dnevnik H
22.20 Retrospektiva domače TV dra

me: Iz črne kronike: V. Zu
pan »Vest in pločevina« 5. del
Koper

14.20 Detektiv v copatah - TV film 
14.45 Zanimivosti sveta -

glasbena oddaja

CANALE 5
9.40 Peyton Place - TV film

10.30 General Hospital - nadalj.
11.30 Facciamo un affare - kviz
12.00 Tuttinfamiglia - kviz
12.40 II pranzo è servito - kviz
13.30 Sentieri - nadalj.
14.30 La valle dei pini - nadalj.
15.30 Una vita da vivere - nadalj.
16.30 Hazzard - TV film
17.30 Doppio slalom - kviz
18.00 L’albero delle mele - TV film
18.30 C’est la vie - kviz
19.00 I Jefferson - TV film
19.30 Zig Zag - kviz
20.30 Pentatlon - kviz
23.00 Protagonisti
23.30 Pigmalione - film

RETEQUATTRO
10.00 Un amore a Roma - film
12.15 Jennifer - TV film
12.45 L’isola delle mille avventure 

Evelin e la magia di un sogno 
d’amore
Lo strano mondo di Minù - 
risanka

14.15 Destini - TV novela
15.00 Piume e paillettes - TV novela
15.40 Su e giù per le scale - film
17.20 Lucy Show - TV film
17.50 Jennifer - TV film
18.20 Ai confini della notte - TV film
18.50 I Ryan - TV film
19.30 Febre d’amore - nadalj.
20.30 Mike Hammer - TV film
21.30 Matt Houston - TV film
22.30 Cinema e company
23.00 Alfred Hitchcock - TV film
23.30 Dick Tracy - TV film
24.00 Agente speciale - TV film

ITALIA 1
9.10 Quella casa nella prateria - 

TV film
10.00 Fantasilandia - TV film
10.50 Operazione ladro - TV film
11.45 Quincy - TV film
12.40 La donna bionica - TV film
13.30 Help - kviz
14.15 Dee Jay Television
15.00 Chips - TV film
16.00 Bim Bum Barn

16.30 Pane e marmellata 
Squadrone tuttofare - risanka

17.40 Maggiordomo per signora - TV 
film

18.05 Simpatiche canaglie - risanke
18.30 Dnevnik 2 - šport
18.40 Le strade di San Francisco - 

TV film
Meteo 2 - Vremenske napovedi 

19.45 Dnevnik 2 - Poročila 
20.20 Dnevnik 2 - Šport
20.30 L’ispettore Derrick - TV film 
21.35 Aboccaperta
22.30 Dnevnik 2 - Večerne vesti
22.40 Dnevnik 2 - Šport 

Fano: Boks
Valladolid (Španija) : Ritmična
gimnastika
Ob koncu: Dnevnik 2
Tretji kanal

15.00 Novara: Kolesarstvo
15.30 Sto italijanskih mest
15.55 Šola in vzgoja: Oceani
16.25 Šola in vzgoja: človeško telo
16.55 Dadaumpa
18.25 Speciale Orecchiocchio
19.00 Dnevnik 3
19.10 Deželna poročila
19.30 Dnevnik 3 - Deželni programi 
19.32 H pane - 2. oddaja
20.05 Šola in vzgoja: Živali
20.30 La Grande Epoque - 1. oddaja
21.30 Dnevnik 3
22.05 Le femme de Taviateur - film 

Režija Eric Rohmer. Igrajo: 
Philippe Marlaud, Marie Rivie
re, Anne - Laure Meury

17.00 Risanke
17.30 Na meji verjetnega - nenavadni 

podvigi
18.00 Dvoboj na dnu - TV film
18.30 Pacific International Aiport - 

TV film
19.00 Odprta meja

Danes bodo v oddaji ODPRTA ME
JA med drugimi tudi naslednje ve
sti:

MILJE — Občinski svet
TRST — Stavka zaradi finančnega 

zakona
TRST — Začetek sezone SSG
GORICA — O težavah na sloven

skih šoiah
GORICA — Usihanje Soče

19.30 TVD stičišče 
19.50 Kulturna panorama

Poleg drugih zanimivosti s področ
ja kulture bosta gosta oddaje tudi 
člana SSG Silvij in Boris Kobal.

20.30 Film
22.30 TVD vse danes
22.40 Nogomet: Budučnost - Dinamo
23.30 Al Paradise - variete

postaje
18.00 Quella casa nella prateria - 

TV film
19.00 Gioco delle copie - kviz
19.30 Happy Days - TV film
20.00 Kiss me Licia - risanka
20.30 Bonnie e Clyde all’italiana - 

film
22.30 Cin Cin - TV film
23.00 Šport

TELEPADOVA
14.00 Innamorarsi - TV film
15.00 Capriccio e passione - TV film
15.30 Swy Ways - TV film
16.00 I nuovi Rookies - TV film
17.00 Voltus 5 - risanka
17.30 II magico mondo di Gigi - 

risanka
18.00 Trasformer - risanka
18.30 II ritorno dell’uomo tigre - 

risanka
19.00 Peline Story - risanka
19.30 Carinin - TV film
20.30 Illusione d’amore - TV film 
22.15 Nero Wolfe - TV film
23.20 Šport

TRIVENETA
10.00 La psicosi - film
11.00 TV film
12.00 Incubo omicida - film
13.20 Horoskop
13.30 Le grandi menti in azione - 

TV film
14.30 Un giovane meticcio - film
16.30 Risanka
17.00 Risanka
17.30 Cronache - film
19.00 I cavalieri di Bretagna - 

TV film
19.40 Dokumentarec
20.30 Un pioniere onesto fuorilegge - 

film
22.00 Dražba preprog

TELEFRIULI
15.30 Hanna e Barbera - risanka
16.00 Gunđam - risanka
16.30 Astroganga - risanka
17.00 Victoria Hospital - nadalj.
17.30 Povera Clara - TV film
18.30 I cercatori d’oro - TV film
19.30 Andrea Celeste - TV film
20.30 Indio Black sai che ti dico: sei 

un gran figlio di - film

radio
RADIO TRST A

7.00, 13.00, 19.00 Radijski dnevnik;
8.00, 10.00, 14.00, 17.00 Poročila; 7.20 
- 8.00 Dobro jutro po naše: Koledar
ček - (7.40) Pravljica - Narodnoza
bavna glasba; 8.10 Almanah: Od Milj 
do Devina (ponovitov); 8.40 - 10.00 
Glasbeni mozaik: Slovenska popev
ka - Lahka glasba; 10.10 S koncert
nega in opernega repertoarja; 11.30-
13.00 Pisani listi: Poljudno čtivo - 
Sestanek ob 12.00 - Lahka glasba; 
13.20 Slovenska popevka; 14.10 Čas 
in prostor: Ne prezrimo! 15.00 Mla
dinski pas: Diskorama; 16.00 Zbor
nik: Na goriškem valu, nato: Glas
bene skice; 17.05 Kulturna kronika;
17.10 Mi in glasba; 18.00 Četrtkova 
srečanja: »40 let slovenskih radijskih 
oddaj v Trstu«; 18.30 Glasbena pri
loga.

RADIO KOPER 
(Slovenski program)

6.30, 7.00, 13.30, 14.30, 17.30 Poro
čila; 6.00 Glasba za dobro jutro;
6.05 Danes se spominjamo; 6.10 Vre
me - prometni servis; 6.45 Cestne in
formacije; 7.30 Jutranji servis; 8.00 
Zaključek; .13.00 Danes na valu Ra
dia Kopctr; 13.40 Zamejska pesem; 
14.40 Zanimivost, Pesem tedna; 15.30 
Dogodki in odmevi; 16.00 Glasba po 
željah; 16.30 Primorski dnevnik; 17.00 
Pogovor o...; 17.40 Ena skladba - 
dve izvedbi; 18.00 Zaključek.

LJUBLJANA
6.00, 6.30, 7.00, 8.00, 9.00, 10.00,

11.00, 12.00, 14.00, 19.00, 21.00 Poroči
la; 6.45 Prometne informacije; 6.50 
Dob,ro jutro, otroci; 7.35 Prometne 
informacije; 7.50 Iz naših sporedov;
8.05 Radijska šola za višjo stopnjo; 
8.35 Igraj kolce; 9.05 Glasbena ma
tineja; 10.05 Rezervirano za...; 11.05 
Ali poznate...; 11.35 Naše pesmi in 
plesi; 12.05 Na današnji dan; 12.10 
Znane melodije; 12.30 Kmetijski na
sveti; 12.40 Od vasi do vasi; 13.00 Iz 
naših krajev - Iz naših sporedov; 
13.30 Od melodije do meJodije; 14.05 
Enajsta šola; 14.20 Koncert za mla
de poslušalce - Menuet; 14.45 Naš 
gost; 15.00 Radio danes, radio jutri;
15.10 - 15.25 Popoldanski mozaik - 
Obvestila; 15.30 Dogodki in odmevi; 
15.55 Zabavna glasba; 16.00 Vrtiljak 
želja in EP; 17.00 Studio ob 17.00 in 
glasba; 18.00 S plesnim orkestrom 
RTV Ljubljana; 18.15 Jezikovni po
govori; 18.30 Med klavirskimi sklad
bami; 19.35 Lahko noč, otroci; 19.45 
Minute z ansamblom F. Puharja;
20.00 Četrtkov večer domačih pesmi 
in napevov; 21.05 Literarni večer; 
21.45 l^pe melodije; 22.05 Našim po 
svetu; 22.15 Informativna oddaja v 
nemščini in angleščini; 22.25 Iz na
ših sporedov; 22.30 Večerna podokni
ca; 22.50 Literarni nokturno; 23.05 
Paleta popevk jugoslovanskih avtor
jev.

RADIO KOPER 
(Italijanski program)

6.15, 8.30, 9.30, 10.30, 13.30, 14.30,
16.30, 17.30, 18.30 Poročila; 7.15, 12.30,
15.30, 19.30 Radijske vesti; 6.00 Otvo
ritev programov; 7.00 Dobro jutro v 
glasbi; 8.45 Su e zo per le contrade; 
9.32 Dragi Luciano; 10.00 Popevka 
tedna; 10.10 Zmaj; 10.35 Vstop prost;
11.00 Gulp; 11.30 Na prvi strani;
12.00 Glasba po željah; 14.35 Popol
danski program; 14.45 Edig Galletti;
15.00 Zmaj; 15.45 Jugoslavija, vse za 
počitnice; 17.45 Motociklizem; 18.32 
Koralno petje; 20.00 Zaključek pro
gramov.

RADIO 1
7.00, 8.00, 10.00, 11.00, 12.00, 13.00,

14.00, 17.00, 19.00 Poročila; 6.05 Ze
leni val - jutranji program; 9.00 Ra
dio anch’io; 10.30 Popevke skozi čas; 
H.10 Moj prijatelj; 11.30 La stanza 
dei rifiuti; 12.03 Lagrime; 13.20 Po
štna kočija; 13.28 Master; 15.03 Me
gabit; 16.00 II Paginone; 17.30 Ra- 
diouno jazz; 18.05 Zeleni val; 18.10 
Orkestralna glasba; 18.30 Koncert 
glasbe in poezijo; 19.20 Na naših tr
gih; 19.25 Audiobox Dèsertum; 20.00 
Pomeriggio di festa; 21.13 Glasbeni 
program; 22.15 Avtomobilizem; 23.05 
Telefonski poziv; 23.28 Nočni pro
gram - zaključek programov.

RADIO 2
7.30, 8.30, 9.30, 11.30, 12.30, 13.30, 

15.30, 17.30, 18.30, 19.30 Poročila; 6.00 
Dnevi - jutranji program; 8.00 Šola 
in vzgoja: otroštvo, kako in zakaj?; 
8.05 Radiodue predstavlja; 8.45 Ma
tilde - radij, priredba; 9.00 Si salvi 
chi può; 10.30 Radiodue 3131; 12.45 
Discogame tre; 15.00 Popoldanski 
program; 16.00 Poznani romani; 17.32 
Quando Hollywood ballava e canta
va; 18.00 II fu Mattia Pascal - ra
dijska priredba; 18.32 Glasbeni pro
gram; 19.50 Aktualnosti; 20.10 čas 
za glasbo; 21.00 Jazz; 21.30 Radio
due 3131; 23.28 Nočni program - za
ključek programov.

jugoslovanska televizija
15.00 Saboter - film

zasebne
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Dober odziv na vsedržavno splošno stavko Razstavljenih bo nad 150 del

Sindikalne skupščine na delovnih mestih 
Dijaki so zborovali v Kulturnem domu

Tako kakor drugod po državi, kjer 
je včeraj stavkalo okrog 18 milijonov 
delavcev industrijskega sektorja, dr
žavnih uslužbencev, uslužbencev kra
jevnih ustanov itd., je včeraj dveuma 
splošna stavka, ki so jo oklicale sin
dikalna zveza CGIL-CISL-UIL in ne
katere avtonomne sindikalne organi
zacije, tudi na Goriškem zajela do
bršen del odvisnih delavcev in usluž
bencev. V skoraj vseh večjih indu
strijskih obratih je bila stavka med 
deseto in dvanajsto uro, državni us
lužbenci in tisti krajevnih ustanov so 
stavkali zadnji dve uri, gradbinci in 
delavci v lesno predelovalni industriji 
pa v popoldanskem času. Skratka, 
stavka je bila organizirana dokaj raz
lično, tudi ob upoštevanju specifičnih 
pogojev dejavnosti proizvodnje v po
sameznih podjetjih.

V raznih krajih so bile sindikalne 
skupščine, večinoma kar v podjetjih 
in ustanovah, pomembnejših manife
stacij pokrajinskega značaja tokrat nd 
bilo, če seveda izvzamemo zborova
nje pred vhodom v ladjedelnico v 
Tržiču in protestno manifestacijo di
jakov slovenskih in italijanskih sred
njih šol v Gorici. Za organizacijo ve
čje manifestacije pravzaprav niti ni 
bilo materialnega časa.

Delavci tržiških tovarn, predvsem 
pa delavci ladjedelnice in Ansalda,

so se včeraj ob 11.30 zbrali na sindi
kalnem zborovanju pred vhodom v 
ladjedelnico, kjer je Achille Colautti, 
v imenu sindikalne federacije CGIL - 
CISL - UIL, obrazložil razloge vsedr
žavne protestne stavke proti namerav- 
nim drastičnim ukrepom vlade v pri
hodnjem letu, proti še zmeraj preveč 
enostranski davčni politiki, proti zmanj
ševanju stopnje socialne varnosti od
visnih delavcev in tako dalje. Co
lautti je govoril tudi o notranjih te
žavah, ki jih v zadnjem času doživ
lja celotno sindikalno gibanje ter o 
potrebi, da se predvsem z večjo aktiv
nostjo pri razreševanju številnih od
prtih vprašanj ta kriza premosti. Pred 
Colauttijem je na zborovanju, v ime
nu sindikata upokojencev, govoril biv
ši poslanec Franco.

V okviru vsesplošne stavke so vče
raj dopoldne stavkali seveda tudi di
jaki, ki pa so posebej poudarili, da 
je njihov protest sad avtonomne izbi
re in izven odločitve sindikalne fede
racije. Skoraj 1500 dijakov italijan
skih in slovenskih višjih srednjih šol 
se je v jutranjih urah zbralo pred 
spominskim parkom, od koder so v 
sprevodu prešli glavne mestne ulice. 
Drugi del dijaške manifestacije, ki je 
bila sklicana v prvi vrsti zaradi zvi
šanja šolnin, pa se je odvijal v Kul
turnem domu. V imenu medšolskega

dijaškega odbora je govoril Alessan
dro Tudor, ki je ugotovil, da izbira 
Kulturnega doma ni slučajna, saj so 
s tem dijaki italijanskih šol izrekli 
podporo naši narodnostni skupnosti 
za dosego globalnega zaščitnega za
kona.

Namestnik pokrajinskega tajnika 
sindikata CGIL Giuliano Bon je na
to orisal podrobnosti osnutka finanč
nega zakona, ki naj bi ga odobril 
parlament. Zatem je pohvalil dija
ke za njihove avtonomne izbire in 
je ugotovil, da je splošna stavka po
trdila novo povezanost znotraj sindi
kalne federacije, potem ko je v zad
njem letu prišlo do številnih nespo
razumov in je tako stanje postavilo 
celo v dvom enotno nastopanje.

Glede dijaškega zborovanja je Giu
liano Bon ugotovil, da bi se moral 
protest razširiti predvsem zaradi po
manjkljivosti osnutka finančnega za
kona, ki ne predvideva nobenih no
vosti ali izboljšav kar zadeva mož
nosti mladinskega zaposlovanja. To 
pa so vprašanja, ki so dijakom prav 
gotovo najbližja.

Po podrobpi analizi gospodarske in 
sindikalne stvarnosti je sledila raz
prava, ki je pokazala zavzetost di
jakov za take in podobne probleme 
naše družbene stvarnosti.

V palači Attems v soboto 
odprtje razstave Lojzeta Spacala

Nad 150 slik tržaškega slovenskega 
umetnika Lojzeta Spacala bo od so
bote za dva meseca razstavljenih v 
vseh sobanah goriške palače Attems. 
Razstavo prireja odborništvo za kul
turne dobrine goriške pokrajinske u- 
prave. Nameravali so jo sicer prire
diti že spomladi, iz tehničnih razlo
gov so jo odložili na jesen. Gre v 
glavnem za ponovitev razstave, ki je 
bila čez zimo odprta v Pordenonu.

V Gorici bodo sicer razstavljena tu
di Spacalova dela iz zadnjega obdo
bja ter vrsta tapiserij, kar ni bilo 
videti v Pordenonu.

Lojze Spacal je V Gorici razstav
ljal že večkrat. Sedanja razstava pa 
bo brez dvoma najpomembnejša v 
našem mestu. Bolj pri roki bo vsem, 
ki si jo bodo želeli ogledati, še zlasti 
obiskovalcem iz Trsta ter iz Slovenije.

Odprtje razstave bo v soboto, 12. ok
tobra, ob 18. uri. Odprta bo vsak dan, 
z izjemo ponedeljkov, od 9. do 19. 
ure. Odprta bo do 15. decembra. Ob 
tej priložnosti bodo v Gorici prodajali 
tudi lep katalog, ki je sicer bil že 
izdan ob priliki razstave v Pordeno
nu. Teksti v njem so napisani v treh 
jezikih, italijanskem, slovenskem in 
nemškem. Poleg uvodnih besed de 
želnega odbornika za kulturo Daria 
Barnabe in uvoda Luciana Padove- 
seja je v katalogu objavljen obširen 
spis Franca Solmija o Lojzetu Spa
calu.

Sobotno odprtje Spacalove razstave 
bo torej pomemben kulturni dogodek

Javna dela v ospredju 
zanimanja štandreške skupščine

V novi mandatni dobi se bo krajev
na skupščina iz Štandreža ukvarjala 
predvsem z vprašanji javnih del. O 
tem je tekla beseda na zadnji seji 
skupščine, ki jo je vodil predsednik 
Valter Reščič. Na sestanku so bili po
vabljeni tudi občinski odborniki za 
finance, javna dela in decentraliza
cijo, ki pa so povabilo skupščine pre
nesli na kasnejši datum, saj se mo
rajo na občini dokončno zmeniti gle
de nekaterih kompetenc raznih od- 
bomištev.

Sicer je predsednik skupščine Reščič 
že imel pogovor z novim odbornikom 
za decentralizacijo, inž. Fornasirjem, 
kateremu je izrekel nasprotovanje 
predlogu, da bi skupščini iz Štandre
ža in Rojc postali ena sama celota 
in to v želji, da bi skrčili število teh 
perifernih teles.

Kar zadeva javna dela v vasi, so 
na seji sestavili prednostno lestvico, 
ki jo bodo posredovali tudi odgovor
nim na občini, da bi čimprej uresni
čili želje domačinov. V prvi vrsti pri
de v poštev nogometno igrišče. Župan 
je zagotovil, da bodo dobili potrebna 
finančna sredstva za odkup igrišča. 
Kar zadeva razširitev pokopališča, so

V gostilni Devetak na Vrhu 
bo odslej stregla tudi

TATJANA
Podjetnima staršema čestita 

GZ Vrh.

že stekli pogovori, da bi to delo u- 
resničili v čimkrajšem času. Na skup
ščini so si bili edini, da je treba v 
vasi čimprej zaključiti kanalizacijska 
dela, oziroma asfaltiranje nekaterih 
ulic (Kraške, Šmihaelove in Piemon
te Reale).

Posebno poglavje zadeva valoriza
cijo starega štandreškega trga, Pilo- 
šče. V ta namen so na skupščini raz
pravljali, da bi avtobusno čakalnico 
premaknili na konec vasi, tako da bi 
na Pilošču bilo več prostora za par
kiranje oziroma za razne pobude. 
Govor je bil tudi o javni razsvetlja
vi, ki je marsikje nezadostna, ter o 
potrebi, da bi se končno uredilo vse 
potrebno za nemoteno delovanje jav
ne tehtnice. Na skupščinj so bili kri
tični tudi do novega podvoza v Ul. 
Tabaj, češ da je vidljivost slaba in 
zato nevarnost za nesreče.

V začetku seje je predsednik orisal 
finančni položaj skupščine, ki si bo 
tudi v novi mandatni dobi prizadevala 
za pomoč domačim društvom in sku
pinam. Posebno poglavje pa je bilo 
namenjeno trenutnemu pomanjkanju 
vode in županovemu odloku po skrče
nju porabe. Nekateri člani skupšči
ne so izrazili potrebo, da bi ta odlok 
ne veljal za tiste štandreške kmete in 
vrtnarje, ki se z zemljo preživljajo. 
Sicer, kot je povedal Reščič, obstaja 
načrt, da bi uredili namakalne na
prave. Denar za to naj bi dobili od 
Goriškega sklada kot protivrednost za 
velike žrtve, ki so jih Štandrežci utr
pel; zaradi izgradnje obmejnih infra
struktur.

Neposredni pogovor z županom Lavrenčičem

Problematika doberdobske občine 
danes »v živo« na Radiu Trst A

Na slovenski radijski postaji RAI 
Radio Trst A bo danes, v četrtek, 
od 14. do 15 ure, v oddaji »Čas in 
prostor« govor o doberdobski občini. 
Pričenja se niz oddaj, v katerih bo
do v nekaj zaporednih tednih prika
zana vprašanja, ki zanimajo občane 
vseh slovenskih občin v zamejstvu. 
Čuli bomo najprej pogovor z nekda
njim doberdobskim županom Andre
jem Jarcem, ki nam bo povedal, s 
čim se je ukvarjal v letih od 1956 
do 1980. Zatem bo sledil pogovor v 
živo s . sedanjim doberdobskim župa
nom dr. Mariom Lavrenčičem. Ker 
bodo oddajo prenašali neposredno, so 
zaželena vprašanja poslušalcev tako 
iz doberdobske kot iz drugih občin. 
Poslušalci bodo županu lahko direk
tno postavljali vprašanja tako, da bo
do v času oddaje poklicali telefon
sko številko (04Ò) 62-822. S svojimi 
vprašanji bodo poslušalci brez dvoma 
oddajo popestrili, istočasno pa dali žu
panu možnost,, da še bolj osvetli raz
na vprašanja, ki sedaj zanimajo do
berdobske občane.

Pričetek vadbe 
splošne 
telesne vzgoje

Športno združenje Dom iz Gorice 
nam je poslalo dopis, ki ga zaradi

pomembnosti objavljamo v celoti: 
»Športno društvo Dom iz Gorice pri

reja tudi letos, kakor že petnajst let 
doslej, redno vadbo splošne telesne 
vzgoje. Že dolga leta ugotavljamo, 
da so naši otroci, zlasti tisti iz me
sta, nadvse potrebni strokovno vodene 
telesne vzgoje, saj so skoraj pri 70 od
stotkih šoloobveznih otrok prisotne 
razne deformacije, od ploskih nog pa 
do deviacij hrbtenice. V šolo jih pe
ljemo z avtomobilom; doma presedijo 
ves popoldan, od pisanja nalog pa do 
pretiranega gledanja televizije. Zato 
ne odlašajmo! Vadba bo dvakrat te
densko, ob ponedeljkih in četrtkih, od 
15. do 16. ure v telovadnici kulturne
ga doma v Gorici. Otroke vpisujemo 
kar pred vadbenimi urami (ob vpisu 
mora imeti otrok zdravniško spričeva
lo). Druge informacije dobite v telo
vadnici ob urah vadbe«.

Zborovanje 
Amnesty International

Goriška pokrajinska uprava in go- 
riška skupina združenja Amnesty In
ternational priredita v nedeljo, 13. 
t.m., ob 11. uri javno zborovanje na 
temo: Mladi v zaporu zaradi svojih 
idej. Govoril bo Maurizio Fiorilli, 
predsednik italijanskega združenja 
Amnesty International.

V Fari 20. oktobra odprtje 
astronomske opazovalnice

Kraja okrog 300 kilogramov 
težke blagajne Discounta

v Gorici. Istočasno bo to izredna po
častitev za slovenskega zamejskega 
umetnika, ki se je zelo uveljavil v 
mednarodnem umetniškem svetu. Po
krajinskemu muzeju gre vsa hvala 
da je priredil to razstavo.

Na prefekturi sestanek 
o onesnaževanju Korna

O problemih onesnaževanja vodnih 
virov, zlasti pa o zadnjem prime
ru onesnaženja Koma in Soče, so 
razpravljali na goriški prefekturi 
predstavniki različnih deželnih in dr
žavnih služb, goriške KZE in goriške 
občine. Posebno pozornost so name
nili vprašanju hitrega in učinkovite
ga ukrepanja v primem obsežnega iz
liva goriva ali maščob. Poudarjena 
je bila nujna nabava posebne plava
joče blazine za zajezitev in vsrkanje 
morebitnih madežev za goriško po
veljstvo gasilcev. Glede trajne reši
tve pa bo to tema razpravljanja me
šane italijansko-jugoslovanske komi
sije. Sestanek je vodil prefekt dr. 
Pierangeli.

ZVEZA SLOVENSKIH
KULTURNIH DRUŠTEV

Večer
makedonske

kulture
Nastopajo vokalna, inštrumen- 

talna in narodnozabavna skupi
na društva Kočo Racin iz Sko
pja.

Kulturni dom, sobota, 12. ok
tobra, ob 20.30.

Zimski vozni red 
avtobusov APT

Z dandašnjim dnem, tako so nam 
sporočili iz pokrajinskega avtobusne
ga podjetja, stopi v veljavo zimski 
vozni red avtobusov na medkrajevnih 
progah.

Proga št. 12 (Gorica - Sovodnje - 
Doberdob - Tržič - Trst).
Gorica - Sovodnje: 6.30, 8.25, 12.10, 

12.55, 14.00, 16.15 (ne vozi ob sobo
tah), 17.30.

Sovodnje - Gorica: 6.02 (ne vozi 
ob sobotah), 7.44, 8.00, 9.59, 14.46, 
17.57 (ne vozi ob sobotah).

Gorica - Doberdob: 8.25, 12.10, 12.55,
14.00, 16.15 (ne vozi ob sobotah),
17.30.

Doberdob - Gorica: 7.27, 9.38, 13.28,
14.30, 17.42 (ne vozi ob sobotah), 
18.29.

Proga št. 14 (Gorica - Krmin - Če
dad - Videm).
Gorica - Videm: 6.50, 8.30, 14.00. 
Videm - Gorica: 6.13, 12.00.
Gorica - Čedad: 6.50, 11.45, 16.25 

(ne vozi ob sobotah).
Čedad - Gorica: 12.55, 17.50 (ne 

vozi ob sobotah).
Proga št. 17 (Gorica - Števerjan). 
Gorica - Oslavje - Števerjan: 10.30,

13.00, 14.00, 17.30, 18.15, 19.30. 
Gorica - Grojna - Števerjan: 7.00,

7.40, 12.15, 14.30.

razna obvestila

V Fari bodo v nedeljo, 20. oktobra, 
slovesno izročili namenu novo opazo
valnico, ki so jo s prostovoljnim de
lom zgradili člani astronomskega 
društva, ob finančni pomoči nekate
rih ustanov in posameznikov. Poleg 
opazovalnice so zgradili tudi manjši 
prostor, kjer bo fotografski labora
torij in manjša predavalnica.

Slovesnost ob odprtju bo ob 11.45, 
center pa bo odprt za ogled cel dan. 
V naslednjem tednu pa bodo ob ve

čerih organizirali vodene obiske v 
opazovalnici in najbolj radovedni o- 
biskovalci bodo lahko pwkukali skozi 
teleskop.

• Zaradi trčenja z osebnim avtomo
bilom so v torek zvečer sprejeli v 
goriško bolnišnico 19-letnega mope
dista Maura Cianija iz Gorice, Ul. 
Colobini. Zaradi hude poškodbe na 
desnem kolenu se bo moral zdraviti 
45 dni.

Tatovi so najbrž računali na izda
ten plen, sicer se ne bi lotili takega 
{»dviga, morali pa so se zadovoljiti 
s skromnim zneskom okrog pet in pol 
milijona lir in čekom. Neznanci so v 
torek ponoči vdrli v prostore samopo
strežne trgovine Discount v Tržiču, 
na državni cesti proti Štivanu. V no
tranjost so prišli skozi vrata na zad
nji strani stavbe, ki so jih odprli brez 
prevehkih težav. V prostorih, kjer so 
uradi, so se polastili okrog 300 kilo
gramov težke blagajne, ki so jo na
ložili nato na voziček za prevažanje 
blaga, končno p» še na dostavno vo 
žilo. Pri p»dvigu so morale sodelovati 
najmanj tri do štiri osebe, saj bi en 
sam ali kvečjemu dva tatova kaj ta
kega ne zmogla. Do včeraj, pozno po
poldne, ukradenega vozila in blagaj
ne še niso našli. Zdi se, da tokrat 
skupine niso zanimali različni pre
hrambeni proizvodi, ampak jih je za
mikala predvsem železna blagajna.

Podoben primer se je dogodil pred 
nekaj meseci, prav tako v Tržiču, 
vendar na drugem koncu mesta, kjer 
so neznanci iz skladišča zadruge tr
govcev na drobno odpeljal; tovor dra
gih artiklov. Tudi takrat so se za iz
peljavo p»dviga poslužili kamiona. Na 
srečo so takrat preiskovalci vozilo na

šli v Venetu, s skoraj še nedotaknje
nim tovorom.

Spet vlomi 
v stanovanja

Tatovi so v zadnjih dneh spiet pre
cej aktivni. V torek popoldne in zve
čer so vlomili kar v tri stanovanja v 
Gorici. V Ul. Carrara 1 so vdrli v 
hišo Giorgia Camauglia, pri tem p» 
podviga niso uspeli dokončati. Ko se 
je Camaugli približno ob 18.20 vrnil 
domov, so bili tatovi še na delu in so 
v naglici zbežah, obenem pa odvrgli 
filmsko kamero, obdržali pa so zlato 
uro in prstan.

Nekaj kasneje so vlom v stanovanju 
ugotovili tudi v Ul. Foscolo. Prav
zaprav sta bila vloma dva: v pritlič
nem stanovanju 'Rine Gaggioli vd. 
Corsi so se polastili 400 tisoč lir in 
nekaj zlatih predmetov, vdrli pa so 
tudi v stanovanje v prvem nadstropju, 
vendar niso, kot kaže, ukradli niče
sar. V teku je preiskava.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI 
D’Udine, Trg sv. Frančiška 4, tel. 

84124.

Na Radiu Trst A se pričenja danes 
nov niz oddaj Na goriškem valu. Od
daja bo ob 16. uri. Danes bomo po
slušali oddajo ob stoletnici odprtja 
slovenskih osnovnih šol v Gorici.

kino
Gorica

VITTORIA 17.30—22.00 »I piaceri 
proibiti di Anette e Vanessa«. Pre
povedan mladini pod 18. letom.

CORSO 18.00—22.00 »Mad Max, oltre 
la sfera del tuono«. Tina Tumer. 
Istočasno z drugimi italijanskimi 
mesti.

Triti
EXCELSIOR 17.30 — 22.00 »Ether — 

dolce signora«. Prepovedan mladi
ni pod 18. letom.

COMUNALE 18.00—21.00 »Amadeus«.

Nova Gorica
SOČA 18.00—20.00 »Želja po krvi«.
SVOBODA 20.00 »Mračni odmevi«.
DESKLE Ni predstave.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU 
Rismondo, Ul. E. Toti 52, telefon 

72701.
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Alpinizem kot uresničitev življenja
Že tretja izdaja knjige »Pot«, kot 

jo je zaznamoval mnogo prezgodaj u 
mrli vrhunski slovenski alpinist Nejc 
Zaplotnik, v nekem smislu izziva so
očenje s pojavom alpinizma, pa najsi 
gre za množice priložnostnih, da ne 
nečemo ljubiteljskih obiskovalcev, ali 
pa za visoko profesionalni in strokov
ni šport ali celo življenjsko filozofi
jo, ki obeležuje drzne poskuse naj
večjih plezalcev tega in preteklega 
časa. V primeru Nejca Zaplotnika, te
ga neupogljivega borca s skalnimi 
previsi, gre nedvomno za zadnjo po
stavko, se pravi za uresničitev življe
nja, ki se poglablja ramo v sreča
njih z gorami oziroma z njim samim. 
Knjiga jasno kaže, da je prijel po
kojni Zaplotnik pero zaradi povsem 
drugih in drugačnih razlogov, kot so 
turistična občudovanja sončnih zaho
dov ali planinske flore, da ne gre 
niti več v prvi vrsti za opis gora in 
poti, ampak za izpoved, za prikaz 
neke usode, v tem primeru njegove, 
ki se je vse tja do tragičnega konca 
uresničila sredi planinskih mogotcev 
oziroma v mislih nanje.

Doma iz vasice Rupa pri Kranju, 
takorekoč že kar od rojstva vpet v 
bližino hribov, sicer pa v ranem o- 
troštvu kronično bolehen in slaboten, 
se Nejc Zaplotnik že z devetimi leti 
P^da na Grintavec, kasneje pa ga 
življenjska pot nezadržno vleče vse 
bliže v osrčje planinskih nevarnosti 
in spopadov s preizkušnjami. Gore 
iz dneva v dan postajajo vse večji 
del njegovega zanimanja in razmiš
ljanja, šola bo zaradi tega trpela, pa 
si tega ne bo gnal preveč k srcu. 
Vsa mladost počeka v pripravah na 
naslednjo turo in v preživljanju praz
nih dni, ki pomenijo čakanje na na
slednje pohode.

Sčasoma se v mladem Zaplotniku 
pričenja osmišljanje tovrstne usmeri
tve, ki ne pozna nikakršne rezerve 
in h kateri stremi mladi plezalec z 
vso svojo dušo in voljo: sredi vara
ne se čuti harmoničnega v vesoljnem 
redu, ki mu pripada; življenje in de- 
1° v dolini, v službah, v brezdušnih 
mestih, se mu zdi brez smisla, od
lagano od vsega bistvenega, brez ci
lja in končno tudi brez rezultata.

Vzporedno bo opravljal nekvalifici
rano delo raznašalca in polnilca ste
klenic v tovarni »Vino«, doumel ubi
jajoč ritem tekočega traku, v pisar
niški službi pa bo neusmiljeno trpel 
kot birokrat sredi zakajenih pisarn 
in brezsmiselnega pogovarjanja in u- 
bijanja časa. Vse, kar je vezano na 
gotovost in utečenost, se mu zdi za- 
pečkarstvo, vse se lahko uresniči le 
sredi gorskih pohodov, kjer išče in 
najde iskreno prijateljstvo v navezah

Zanj plezanje kmalu ni več šport 
ampak življenje, gibati se med živ
ljenjem in smrtjo, se mu zdi edino 
resnično doživljanje, pa ne da bi 
ljubil smrt, ampak da bi bolj cenil 
življenje. Privlači ga vsakršna nevar
nost, vsakršno preizkušanje samega 
sebe in ko je pri vojakih trikrat 
skočil s padalom, se je že mislil po
svetiti temu športu in pustiti pleza
nje. Prepleza vse naše gore kakor 
tudi pomembnejše evropske, poda se

v Združene države Amerike, se po
vzpne na Kilimandžaro, višek njego
vega življenja v plezanju pa je se
veda spopad s Himalajo, srečanje z 
najlepšo goro življenja, Makalujem, 
ter vzpon na Mount Everest. Doma, 
blizu Kranja, trenira kar na betonu 
cestnega nadvoza nad železnico, si 
ustvari družino, v mislih pa je ves 
v naslednjih, še neizvršenih pohodih.

Istočasno ko se stopnjuje njegova 
plezalska kariera, se poglablja nje
gova življenjska filozofija in prav go
tovo je v tej resnici zaobsežena kva
liteta in globina pričujoče knjige: o- 
smisliti je treba početje, ki ga tako 
zelo loči od vseh ostalih ljudi, strast 
do plezalskih spopadov je prepo
membna, da je ne bi bilo potrebno 
postaviti na pravo mesto. Zaplotnik 
objektivizira samega sebe in svoje 
početje, odklanja misel, da vsi izzi
valci tega sveta delajo svoje podvi
ge zaradi slave in popularnosti, pač 
pa izpostavlja gon in željo po pre
magovanju nevarnosti, ki sta večni 
gibali človekove zgodovine kot so tu
di raziskovalne strasti vseh znano
sti in odkrivanj. Zanj je tvegano živ
ljenje priložnost za izčiščenje samega

sebe, za izčiščenje človeškega lika, 
ki se tako poredkoma izčisti v var
nih in udobnih pogojih sodobne civi
lizacije, ali pa H pogoji rodijo le 
povprečje in nič kaj veličastne rezul
tate klavrne moči in sijaja.

In ko se na koncu knjige kot na 
koncu življenja Nejc Zaplotnik vpra
ša, čemu vse to, čemu takšno 
in ne običajno življenje, kam, 
v katero smer vodi njegovo ne- 
votešljivo in nepotešeno strmlje- 
nje, in ugotavlja da njemu samemu 
naproti, se nehote spomnimo znane
ga »Galeba«, kjer se le najboljši le
talci dokopljejo do popolnosti; v tej 
popolnosti letijo osamljeni visoko nad 
drugimi in ko razmišljajo, zakaj o- 
stajajo sami, ugotavljajo, da je bi
lo njihovo poslanstvo pač doseči po
polnost, obdržati kriterij, ki bo osta
lim galebom vodilo. Ramo tako je 
Nejc Zaplotnik s svojim plezalstvom 
dokazal, da so zelo nenavadna pri
zorišča, kjer se človek izgradi do 
popolnosti, da pa je vredno temu 
klicu slediti do konca in nepreklic
no — on sam je primer takšne po
polnosti, kakor tudi smisla prezgod
njega konca. JANEZ POVŠE

Zdenko Kalin v TK

V TK Galeriji se nadaljuje razstava del kiparja Zdenka Kalina, ki je med 
drugim oblikoval tudi spomenik žrtvam fašizma na Urhu pri Ljubljani

Pogovor s časnikarjem Pierom Angelo

Človeku vdahniti novo miselnost
V nedeljo se je v Trstu, kjer je vodil okroglo mizo 

o možnostih, ki jih lahko nudi znanstvena raziskava na 
socialnem in ekonomskem področju, mudil Piero Angela, 
časnikar RAI, ki se je proslavil s svojimi znanstvenimi 
oddajami Quark. Po okrogli mizi smo imeli možnost, da 
smo z njim malo pokramljali.

Angela, pri okrogli mizi je prišlo na dan mnogo pred
logov o valorizaciji Trsta. Kaj vi mislite o tem?

Predvsem mislim, da bodo o tem morali odločati 
Tržačani sami. Morali se bodo soočiti s problemi in mož
nostmi, ki so na razpolago. V tem okviru bodo morali 
nekaj ukreniti.

Glede vaše oddaje Quark... Kako je nastala in kaj 
hoče ta oddaja posredovati?

Najprej smo hoteli vzpostaviti stik z znanostjo. Ho
teli smo približati znanost ljudstvu, da bi bilo vse bolj 
doumljivo. Za sedaj imamo na programu izbor oddaje, 
ki v glavnem govori o živalstvu in o naravi. Priprav

ljam pa že nov niz oddaj, ki bo stekel v novembru in 
bo trajal pet mesecev. Mnogo bo govora o novicah, o 
raziskovanjih o našem planetu in po našem planetu.

Iz novinarskega zornega kota, kaj vas je naučila 
ta izkušnja v svetu znanosti?

Naučila me je racionalnosti. Važno je, da doumemo 
naravo brez predsodkov. Uporabljati je treba vedno dolo
čene metode. Poleg tega sem razumel, da je treba uve
sti princip znanja. Spoštovati je treba tudi vsa mnenja. 
Skušati bi bilo treba ustvariti znanstveno miselnost.

Pri okrogli mizi se je tudi govorilo o intelektualcih, 
o možganih, ki bi bili vodilna sila raziskav. Državna 
šola je kos tej nalogi? Je sposobna ustvarjati take ka
dre? Ne mislite, da bi se morala modernizirati?

Šola je v veliki zamudi. Utegne doseči le slabo po
prečno raven. Kot institucija je pravi slon, ki se okor
no vede v svojem okolju. Šola rabi sredstva, visoko pri
pravljenost učnega osebja na vseh področjih. Rabi mo
deme pripomočke. Svet in življenje morata stopiti v šo
lo, predvsem pa v možgane učencev. Treba je tudi me
njati sistem učenja. Ni važno učiti samo metodično. Ra
zumeti moramo, da je treba človeku posredovati novo 
miselnost. Kot sem že na okrogli mizi dejal, je treba 
v šoli učiti tuje jezike na pogovorni ravni, slovnica pri
de šele kasneje. Ljudje, ki se učijo že mnogo let angle
ščine »ex cathedra« ne utegnejo izpeljati niti telefonske
ga pogovora. Ministrstvu za šolstvo sem predlagal, da 
bi morali učiti angleščino že od prvega razreda osnovna 
šole dalje. Končni izpit pa bi bil lahko dovolj prav te
lefonski pogovor. Takoj bi se videlo kdo zna in koli
ko zna.

Kaj pa menite o mladinski brezposelnosti?
Menim, da bi se morali mladi odločati za lastno pot 

in bi ne smeli računati na javne ustanove. Morali bi si 
sami ustvariti delovno mesto. To pa jim bo lahko do
končno uspelo samo, če se bodo na določenem področju 
izpopolnili. Ni važno v katerem poklicu, le, da je pri
pravljenost na visoki ravni. Treba je poizkušati tudi za 
ceno tveganja. Najti je treba originalne rešitve in s te
mi je treba prodreti do cilja z lastnimi močmi.

MARKO JARC

Štirje zamejci 
člani komisij 
Prešernovega 
sklada
Tudi letos je že stekel razpis 

za Prešernove nagrade in nagra
de Prešernovega sklada, in si
cer 1. oktobra. Razpis velja kot 
lani dva meseca, nakar naj bi 
komisije do konca decembra 
končale delo. Seveda, za nagra
de lahko predlagajo posamezni
ki in ustanove najrazličnejše do
sežke.

Nas seveda na tem mestu za
nimajo spremembe, do katerih 
je prišlo v upravnem odboru o- 
ziroma v posameznih komisijah. 
Končno je v tej visoki kulturni 
ustanovi zastopan ves slovenski 
kulturni prostor, saj bodo pre
gledovali najrazličnejše predloge 
tudi člani iz zamejstva. Ukrep 
se je zdel potreben, kajti to bo 
najbrž pripomoglo, da se bosta 
kultura oziroma umetnost v I- 
liji in Avstriji lahko enakovred
no uveljavljali tudi v Sloveniji.

V upravni odbor Prešernove
ga sklada je bil tako sprejet 
slikar Klavdij Palčič (namesto 
preminulega Andreja Ujčiča). 
Tudi dve strokovni komisiji so 
dopolnili iz vrst zamejskih Slo
vencev: Marko Kravos iz Trsta 
in Gustav Januš iz Koroške naj 
bi okrepila komisijo za književ
nost, tržaški pesnik in gledali
ščnik Miroslav Košuta pa komi
sijo za dramsko umetnost.

Zgodovina in sodobnost Trsta v presoji komunistov
n.

Med vsemi prispevki, ki so zbrani v knjigi, 
je najbolj zanimal tisti, ki ga je napisal 

Fausto Monfalcon o značilnostih neofašizma v 
Povojnem Trstu (1945 - 1970). Na podobno te- 
7710 je sicer že pred časom izšla v dveh zvezkih 
zanimiva in pomembna publikacija Inštituta za 
zQodovina odporništva, toda Monfalconov čla- 
nek prinaša marsikatero novo ali vsaj bolj 
izostreno trditev. Poglavitna se mi zdi njegova 
teza, da tržaški meščanski in socialistični kra
di _ v letih po vojni niso znali potegniti jasne 
ločnice med svojim narodnostnim bojem in ti
stim, ki so ga vodili neofašisti. Posledica tak
sne zgrešene in nenačelne politike je današnja 
kulturna in psihološka kriza tržaškega (itali- 
lanskega) občestva, ki se nikakor ne zna otre
sti svojih pogojenih refleksov in kakor pes 
K P. Pavlova požira sline, kakor hitro zasliši 
zvonček, tudi če pred njim ni nobene kosti. Pri- 
^er župana Richettija in njegove prepovedi 
dvojezičnih napisov v Palači Costami se mi zdi 
v tem smislu izredno zgovoren.

Med različnimi epizodami iz tržaške sodobne 
ZGodorine, ki pričajo o povezanosti med »de- 
vtokratičnimi« krogi in neofašisti, naj omenim 
samo dogodke iz leta 1953. Monfalcon posveča 
n°vembrskim nemirom, ki so zahtevali kar 
F'2t človeških žrtev, precej pozornosti in opo- 
zarja na stike med Odborom za zaščito italijan- 
stva pod Bartolijevim vodstvom ter skrajneži 
neofašističnega kova. K temu, kar je sam po
vedal, bi se dalo še dodati, da je šlo za široko 
zasnovano akcijo, ki naj bi bila nekaka tr
žaška ponovitev D’Annunziovega pohoda na 
Peko in Mussolinijevega na Rim. V podkrepitev 
tej trditvi naj dodam le, da bi se moralo zbrati 
v Trstu kar 8.000 mož, od katerih pa so anglo
američke oblasti še pravočasno prestregle na 
žejnih prehodih okoli 5.000. Pri vsem tem se 
Vsiljuje vprašanje, koliko je politika Odbora

za zaščito italijanstva škodila italijanski stva
ri, posebno glede cone B, in v kolikšni meri 
novembrski dogodki niso prepričali zahodnih 
zaveznikov, da je enkrat za vselej treba rešiti 
tržaško vprašanje.

O Istri in njenih Italijanih na dolgo govori 
Luciano Giuricin v referatu, v katerem skuša 
prikazati razvoj istrske etnične skupnosti od 
leta 1944 dalje. Ambiciozen načrt, ki pa na 
žalost ni izpeljan povsem do konca, saj avtor 
bolj na kratko odpravi z dogajanji po drugi 
svetovni vojni. Njegove sklepne misli, da bi 
morala italijanska manjšina uživati povsod v 
Jugoslaviji enake pravice, ne glede na republi
ko ali občino, v kateri živi, dajo slutiti (pa saj 
o tem še predobro vemo), da tudi na oni strani 
meje manjšinam ni z rožicami postlano.

Prispevek Ravla Kodriča o časopisu »De
lo« in njegovi vlogi v zgodovini slovenskih ko
munistov na Tržaškem, me je nekoliko razoča
ral. V njem sem namreč iskal odgovora na 
prijateljsko polemiko, ki sem jo pred nekaj 
meseci imel s Kodričem, pa ga nisem našel. 
Ko je izšla moja brošurica o tržaškem vozlu, 
mi je Kodrič očital, da nimam prav tam, kjer 
trdim, da je kominform škodil miši narodnostni 
skupnosti, ker je pretrgal marsikatero vez med 
matico h tistimi Slovenci, ki so se odločili za 
Stalina, Togliattija in Vidalija. Zanimivo je, 
da se o škodljivem vplivu kominforma na etnič
no skupnost, povsem strinjajo katoliški, libe
ralni in eskagezejevski krogi, komunisti pa so 
na te očitke izredno občutljivi. Kodrič mi je 
na primer dejal, da je treba samo prelistali 
številke »Dela« iz leta po kominformu, pa se 
človek prepriča, kako zavedni in samozavestni 
so bili slovenski stalinisti. Moram reči, da 
sem se čutil krivega, ker tega nisem storil 
in sem v svoj tekst prevzel sodbo, ki je nisem 
preveril. Zato sem s posebnim zanimanjem za
čel brati njegovo razpravo, a avtor na žalost

v njej ne posveča omenjenemu problemu po
sebne pozornosti. Vprašanje, ali je opredelitev 
večine komunističnih Slovencev za Stalina and 
company škodila našemu narodnemu osebku 
v Trstu in okolici, ostaja vsaj zame še od
prto. Trditev v članku Fausta Monfalcona, 
da so namreč italijanske tržaške stranke leta 
1953 stopile v stik tudi z Vidalijem, ko se je 
zdelo, da se bo treba boriti proti Jugoslova
nom, mi daje slutiti, da so v partiji videle 
(kljub njeni močni slovenski komponenti) mo
žnega zaveznika. To pa spet zbuja dvome o 
narodnostni zavesti, predvsem pa o vlogi Slo
vencev pri oblikovanju politike KP v tem dra
matičnem času.

Kodriču bi storil krivico, če bi odpravil nje
gov referat samo s temi vprašanji. Velik del 
svojega teksta posveča namreč avtor prvim de
setletjem »Dela«, ki je kot znano nastal že leta 
1920. Pri tem sledi raznim etapam, ki jih je 
— delno v ilegali — prehodil časopis, ter se 
s posebnim poudarkom ustavlja pri nekate
rih vidnejših sodelavcih. Na dolgo (morda tudi 
preveč) citira Vladimira Martelanca in njego
vo poročanje o debati, ki je tekla med sloven
skimi komunisti na Tržaškem o narodnostnem 
vprašanju. Med tistimi namreč, ki se kljub fa
šističnemu pritisku zanj niso menili, češ da gre 
za eminentno meščansko problematiko, in oni
mi, ki so bili manj dogmatično ozkosrčni in za
slepljeni. V Martelančevem tekstu, ki ga na
vaja Kodrič, je posebno zanimiva trditev o re
volucionarni vlogi Trsta kot močnega delavske
ga središča ne samo za Slovenijo, temveč tudi 
za vso srednjo Evropo. Primerjava s Harkovom 
v Ukrajini in z Bakujem v Zakavkazju (obe 
mesti sta bili žarišči leninske partije po letu 
1903) se mi zdi posebej posrečena in mi nare
kuje vprašanje, ali ta misel ni živela med na
šimi komunisti v času NOB in ali ni vsaj delno 
pogojevala njihovih zahtev po Trstu.

Zadnji referat v knjigi, ki je predmet tega 
pisanja, je izpod peresa Marine Rossi in Ser
gia Fianchila. Tudi ta dva raziskovalca raz
pravljata o časopisu in sicer o glasilu italijan
ske socialdemokratske stranke »II Lavoratore«. 
Omenjeni list je začel izhajati že leta 1898, a 
avtorja sta posvetila svojo pozornost samo ob
dobju, ki gre od socialistične zmage na vse
državnih volitvah leta 1907 do prve svetovne 
vojne. Analizirala sta vrsto člankov in prika
zala ideološko vsebino takratnega socialistič
nega gibanja, ki je bilo razklano med poudar
janjem ekonomskih in nacionalnih trenutkov. 
Zanimiva se mi zdi Pittonijeva teza (ki jo pre
vzema od Otta Bauerja), da je pravi predstav
nik naroda ljudstvo, ali da povemo z drugačni
mi besedami, da so srž naroda delavske mase. 
Spominja me na podobno ugotovitev Ivana Can
karja v znamenitem predavanju Slovenski na
rod in slovenska kultura, ki ga je pisatelj imel 
v Trstu prav leta 1907. Očitno je Cankar obli
koval smje ideje po velikem dunajskem misle
cu, kar, kolikor vem, še ni bilo primerno pod
črtano in raziskano. Zanimivi so tudi podatki o 
socialnih razmerah v Trstu pred prvo svetovno 
vojno, ki jih dajeta avtorja referata, tako na 
primer dejstvo, da je v tem času bilo v mestu 
kar 40.000 analfabetov.

Kot je očitno iz tega, kar smo povedali, ima 
tretja knjiga tržaške zgodovine v interpretaciji 
slovenskih in italijanskih komunistov izredno 
bogato tematiko, ki bi se dala označiti z 
naslovom popularne radijske oddaje »Za vsako
gar nekaj«. Prav v tem je morda Ahilova peta 
knjige. Verjetno bi bilo bolje, če bi bila po
zornost avtorjev osredotočena na časovno bolj 
omejeno področje in bi nam tržaški komunisti 
bolj nazorno podali podobo — kakor jo pač oni 
vidijo — naše povojne stvarnosti.

JOŽE PIRJEVEC 
KONEC
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Po 10. kolu v 1. jugoslovanski nogometni ligi

Partizan v vodstvu
Košarka: danes v pokalu prvakov

Včeraj so igrali deseto kolo v prvi 
jugoslovanski nogometni ligi. Dina
mo iz Vinkovcev je izgubil v Prišti
ni in s tem izgubil tudi primat na 
prvenstveni lestvici. Sam v vodstvu 
(in povrhu še s tekmo manj) je se
daj beograjski Partizan, ki mu je 
uspel podvig, da je v gosteh prema
gal moštvo Osijeka.

Na drugem mestu skupno z Vin- 
kovčani so sedaj nogometaši Crvene 
zvezde, ki so doma odpravili Slobo
do. Od ostalih izidov naj omenimo vi
soko zmago Sarajevčanov doma pro
ti Čeliku. Sama na repu lestvice je 
Vojvodina, ki je tudi tokrat izgubila.

IZIDI 10. KOLA
Budućnost - Dinamo (Z) 1:3; Osi

jek _ Partizan 0:1; Hajduk - Beograd 
3:1; Sarajevo - Čelik 5:0; Sutjeska - 
Rijeka 1:0; Priština - Dinamo (V) 
3:2; Vardar - Željezničar 4:2; C. zve
zda - Sloboda 2:1.

LESTVICA
Partizan 14; C. zvezda in Dinamo

(V) 13; Hajduk, Dinamo (Z), Velež 
in Priština 12; Sutjeska 11; Saraje
vo in Osijek 10; Budućnost, Rijeka, 
Vardar, Čelik in Sloboda 8; Želje
zničar 7; Beograd 6; Vojvodina 4.

Partizan, C. zvezda, Velež in Su
tjeska imajo p» tekmo manj. (nb)

Pokal z nogometnega SP
na turneji po Italiji
RIM — Pokal, ki so ga »azzurri« o- 

svojili na svetovnem nogometnem pr
venstvu v Španiji, bo od nedelje na 
ogled v raznih italijanskih mestih, 
in sicer v Turinu, Milanu, Veroni, 
Vidmu (27. t.m.), Firencah, Genovi, 
Bologni, Cagliariju, Cosenzi, Paler
mu, Bariju in Neaplju. Zatem ga bo
do za turnejo po Italiji potrošili o- 
krog pol milijarde lir, o stroških za 
razna zavarovanja pa ni nobenih na
tančnejših podatkov. Vsekakor do
mnevajo, da se sučejo okrog mili
jarde Ur.

Danes bodo povratna srečanja prve
ga kola v evropskem tekmovanju za 
košarkarski pokal prvakov.

Tako milanski Simac kot zagrebška 
Gibona bosta danes, le pred »formal
nostjo«. Milančani bodo namreč v Luk
semburgu igrali proti moštvu Dude- 
lange, ki so ga v prvem srečanju že 
premagali s 116:48. Zagrebčani pa 
bodo sprejeli v goste ekip» Galatasa- 
raya iz Istanbula. Gibona je v prvem 
srečanju zmagala s 110:97.

KORAĆEV POKAL
Turinski Berlond, potem ko je v 

prvi tekmi že zmagal s 93:86, je tudi 
sinoči brez težav premagal turško e 
kipo Tarsus s 114:74 (61:33) in se 
tako uvrstil v drugo kolo tega p»kala.

Zadar in beograjski Partizan sta 
sinoči brez težav tudi v povratnem 
srečanju 1. kola Koračevega pxikala 
odpravila svoja nasprotnika. Zadar 
je premagal moštvo Apnela iz Nikozi
je s 121:40 (60:12), Partizan pa je

odpravil luksemburško ekip» Contema 
s 101:60 (53:29).

POKAL L. RONCHETTI
Potem ko so v Romuniji zmagale s 

96:49, so košarkarice ljubljanske Je
žice tudi v px>vratnem srečanju tega 
p»kala zanesljivo premagale moštvo 
Vointa s 77:58 (36:16).

Reggianiju gre na bolje
BOLOGNA — Italijanski motocikli

stični pilot Loris Reggiani, ki se je 
težje pnškodoval v prometni nesreči, 
ni več v globoki nezavesti. Njegovo 
zdravstveno stanje je sicer še kar 
resno, zdravniki pa menijo, da Reg
gianiju gre odločno na bolje.

Odbojka: poraz Italijank
LAUSANNE — V drugem kolu med

narodnega ženskega odbojkarskega 
turnirja v Lousanneu je SZ premagala 
Italijo s 3:0 (15:9, 15:3, 16:14), Ja- 
pjonska pa Južno Korejo s 3:1.

NOGOMET: KVALIFIKACIJE ZA SP

Dancem le točka
v

proti Švicarjem
Danska — Švica 1:1
KÒBENHAVN — V včerajšnji izlo

čilni tekmi 6. skupine za SP je Dan
ska doma igrala le neodločeno proti 
Švici in tako p»staja njena naloga za 
uvrstitev na SP težavna. V danskem 
moštvu so igrali tudi »Italijani« Berg- 
gren, Laudrup in Elkjaer. Naj ome
nimo, da je Amesen za Dance zgrešil 
enajstmettrovko.

LESTVICA SKUPINE 6 
Danska 6 3 1 2 8:4 7
Švica 7 2 3 2 4:9 7
Sovjetska zveza 6 2 2 2 18:8 6
Irska 6 2 2 2 4:4 6
Norveška 5 1 2 2 2:3 4

Preostale tekme: Norveška - Dan
ska in SZ - Irska (10. 10.); SZ - Nor
veška (31.10.) ; Švica - Norveška in 
Irska - Danska (13.11).

EP »espoirs«
KÒBENHAVN — V izločilni npgo- 

metni tekmi 6. skupine evropskega 
prvenstva »esp»irs« je Danska pre
magala Švico s 4:1.

IGRAL JE TUDI PRI INTERJU

Umrl Ludo Coeck

BRUSELJ — Tridesetletni belgijski 
nogometaš in reprezentant Ludo 
Coeck je včeraj zjutraj umrl. Coeck 
je namreč imel v [)onedeljek hudo pro
metno nesrečo in takoj je bilo jasno, 
da je njegovo zdravstveno stanje bre
zupno. Kljub vsem zdravniškim ne
gam je včeraj izdihnil. Coeck je v se
zoni 1983-84 igral v italijanskem pr
venstvu z Interjem.

Kolesarstvo: danes dirka po Piemontu

Zelo kakovostna udeležba
NOVARA — Skoraj vsi najboljši 

kolesarji na svetu (razen Hinaulta, 
Moserja in Lemonda) se bodo udeleži
li današnje, 73. mednarodne kolesar
ske dirke po Piemontu. Start in cilj 
bosta v Novari, proga pa bo dolga 
184 km.

Na startu bo 14 italijanskih in de
vet »tujih« ekip. Favoritov na tej 
dirki je več. Tu so Italijana Moreno 
Argentin in Claudio Corti, Nizozem
ca Kuipper in Zoetemelk, Avstralec 
Anderson, Irec Kelly itd.

Bodo ugnali kompjuter?
RIM — Pri Totocalcio si že dalj 

časa belijo glave, kako bi ugnali s 
kompjuterji oborožene igralce stavnih 
stolpcev, zaradi katerih so kvote pre
cej nizke, kar je povzročilo padec za
nimanja in s tem inkasa. Kot prvi 
korak na stavnem listku št. 11 (20. 
oktober) ekipe ne bodo več v običaj

nem abecednem redu in niti ne bodo 
najprej na vrsti srečanja A lige, ka
terim sledita B in C liga.

Nogomet: disciplinski ukrepi
MILAN — Disciplinska komisija 

italijanske nogometne zveze je v A 
ligi za eno kolo izključila Elkjaerja 
(Verona) in Pascullija (Lecce). V 
B ligi pa je prepoved za eno kolo 
igranja dobil Lubbia (Catania).

Verona v težavah
VERONA — Pred nedeljskim prven

stvenim nastopam proti Sampdorii je 
trener Verone Bagnoli v dokajšnjih 
težavah. Poleg izključenega Elkjaer
ja v nedeljo ne bosta igrala Galde- 
risi (operacija meniskusa) in Verza 
(poškodovan).

Bagnolijevo moštvo v tem uvodnem 
delu prvenstva zares nima sreče. V 
nedeljo prihaja v goste Sampdoria.

Kras Globtrade uspešen tudi v C ligi

Pri Krasu so s svojimi namiznoteniškimi ekipami lahko še kako zadovoljni. 
V soboto in nedeljo so imeli tri prvenstvene nastope in osvojili so tri zmage. 
Uspešne so bile prvobgašice v Bočnu, Krasovi fanti so v C ligi slavili v 
Ferrari, dekleta pa so v C ligi doma premagala moštvo Recoara. Na sliki : 

posnetek s srečanja ženske C lige

kratke vesti - kratke vesti Smučanje: za zimske olimpijske igre 1988

V Calgary ju že pridno delajoDrevi Kačar - Osby
FANO (Pesaro) — Jugoslovanski 

profesionalni boksar Slobodan Kačar 
(19 zaporednih zmag med profesio
nalci) bo danes v srednjetežki kate
goriji boksal proti Američanu Cler 
menceu Osbyju. To bo najtežji dvo-

Ki Ji-Won ostal prvak
SEUL — Južni Korejec Kirn Ji- 

Won je ohranil naslov svetovnega 
boksarskega prvaka v junior peresni 
kategoriji (verzija IBF), s tem da 
je s k.o. v prvem krogu premagal 
rojaka Suh Song-Ina. 
boj Jugoslovana doslej

M. Spinsku odvzeli naslov
BANGKOK — Mednarodna boksar

ska zveza (WBC) je Američanu Mi
chaelu Spinsku odvzela svetovni na
slov v srednjetežki kategoriji, ker je 
opravil dvoboj, ki ga je priredila dru
ga boksarska zveza (IBF). Gre za 
dvoboj v težki kategoriji, ko je Spinsk 
21. 9. letos premagal Holmesa.

Lendl in McEnroe finalista
EAST - RUTHEFORD — Čehoslo- 

vak Ivan Lendl in Američan John 
McEnroe sta finalista teniškega ekshi
bicijskega turnirja v East - Ruthe- 
fordu. Lendl je v polfinalu premagal 
Coimorsa s 6:1, 6:3, medtem ko je 
McEnroe odpravil Gomeza s 6:1, 6:2.

»Azzurre« v četrtfinalu
TOYOTA (Japonska) — Italijanska 

ženska reprezentanca se je uvrstila 
v četrtfinale teniškega »pokala fede
racij«. V osmini finala je namreč pre
magala Mehiko s 3:0. Jugoslovanke 
pa so izgubile proti Bolgariji z 0:3.

Medcelinski pokal
TOKIO — Japonska nogometna zve

za je sporočila, da bo srečanje za 
medcelinski nogometni pokal med Ju- 
ventusom, zmagovalcem pokala pr
vakov, in zmagovalcem južnoameri
škega pokala Libertadores, 8. decem
bra v Tokiu.

Nenavaden zače
tek smučarskih tek
movanj za svetovni 
pokal je že med po
letjem sprožil zani
manje za zimski 
šport. Morda je v 
tem tudi priložnost, 
da pogledamo kaj 
se v tem času do

gaja v Calgaryju, kanadskem mestu, 
ki bo leta 1988 gostilo 15. ZOI.

Kanadčani so že po koncu iger v 
Sarajevu povedali, da bodo s težavo 
izenačili organizacijski uspeh 14. 
iger, na veliko preizkušnjo pa se vse
kakor pripravljajo z največjo resno
stjo ,ob projesionalnem delu majhne 
skupine ljudi in s prostovoljnim do
prinosom nekaj stotin ljubiteljev 
športa, ki so zadolženi za pripravo. 
Njihov načrt je daljnosežen. Calgary 
naj bi po igrah postalo veliko zimsko

športno središče za vso Kanado in 
tudi za bližnje ZDA.

Na nedavnem zasedanju mednarod
nega olimpijskega odbora v Berlinu 
je predsednik organizacijskega odbo
ra Frank King med drugim povedal, 
da bodo za igre v Calgaryju na raz
polago povsem novi objekti za vse 
športne panoge, da bo število udele
žencev in obiskovalcev preseglo vse 
dosedanje ZOI in da bodo igre tra
jale 16 dni (dva več kot doslej). U- 
radno, da bi imeli tekmovalci boljše 
pogoje za nastope, dejansko pa, da 
se bo podaljšala doba, v kateri bo 
televizija lahko oddajala (predvsem 
v ZDA) trgovsko reklamo.

Med napravami so med poletjem 
dokončali zemeljska dela na progah 
za alpsko smučanje v kraju Nakiska 
na gori Allan. Pod streho je že tudi 
zgradba, ki bo ob alpskih progah go
stila podružnico tiskovnega centra.

po igrah pa postala jedro turističnih 
uslug z zmogljivostjo 4000 gostov na 
dan.

Velika novost Calgaryja bo pokrito 
hitrostno drsališče. O načrtu so se 
pozitivno izrekli predstavniki medna
rodne zveze ter bivši drsalci in za 
realizacijo načrta je zvezna kanadska 
vlada namenila 50 milijard lir. Ures
ničitev drsališča bodo spremljali tu
di strokovnjaki iz SZ in Nizozemske, 
ki sta zainteresirani zaradi namena 
graditve lastnih pokritih drsališč. O- 
gromno dvorano bodo lahko upora
bljali za vse mogoče športne in dru
gačne prireditve.

Medvedka Howdy in medvedek Hidy 
bosta maskoti kanadski ZOI. Njima 
so kot predstavnikoma 739 prostovolj
cev, ki sedaj pomagajo pri organiza
ciji, podelili zahvalni priznanji na 
nedavnem prijateljskem srečanju.

BRUNO KRIŽMAN

Tudi letos Breg polaga veliko truda v mladinske nogometne ekipe
Izmed naših društev bo tudi letos 

Breg imel najštevilnejše zastopstvo v 
nogometnih mladinskih prvenstvih, in 
sicer pri cicibanih (vodi jih Miran 
Švara), začetnikih (Punis), najmlaj
ših (Dazzara) in naraščajnikih (Fer
rante). O pričakovanjih Bregovih no
gometašev v letošnji sezoni, ki se je 
sicer že pričela, smo se pogovorili 
z neutrudljivim športnim delavcem 
Miranom Švaro.

»Začeli bi kar pri najmlajših, to 
je cicibanih,« je dejal Švara. »To 
so otroci, ki prvič pridejo v stik z 
društvom in organiziranim nogome
tom. V začetku jih je navadno malo, 
a zatem se jih kar nabere. Otroci 
namreč drug drugega vabijo na tre
ning in tako z njihovim številom ni 
težav. Veliko pa si letos obetamo od 
začetnikov (to so igralci, ki prvič sto
pijo na standardno igrišče), saj z nji
mi delamo že tri leta. Ko so nasto
pali v nižji kategoriji, so nam nu
dili precej zadoščenja in upamo, da 
bodo tako nadaljevali. Tudi teh za
četnikov je precej.«

»Lanska ekipa naraščajnikov,« je 
nadaljeval Švara, »bi morala nasto

pati v prvenstvu "under 18”, toda 
zaradi preskromnega števila igralcev 
se je društvo temu odreklo. Neka
teri lanski igralci bodo-.prestopili k 
članski, ostali pa lahko gredo k dru
gim ekipam. Med naraščajniki bodo 
tako igrali tisti, ki so bili pri naj
mlajših. Za delo so poprijeli zelo res
no in če bodo tako nadaljevali, re
zultati ne bi smeli izostati. Za prven
stvo najmlajših pa je bil igralski ka
der nekoliko preskromen in tako smo 
se angažirali na naših slovenskih 
srednjih šolah. Potrebovali smo vsaj

štiri igralce, da bi sploh sestavili 
ekipo. Ko je razpoložljivih nogometa
šev malo, ima trener nelahko delo.«

Od kod so ti vaši člani?
»Večinoma so domačini, Slovenci, 

nekateri pa so tudi iz mesta ali iz 
drugih vasi in smo jih sami poiskali 
po šolah. Nekateri pa so tudi itali
jansko govoreči pripadniki naše ob
čine.«

Kako gledate na bodočnost zamej
skega nogometa?

»Zamejski Slovenci imamo ali goji
mo precej športnih panog, čeprav nas

je števUčno relativno malo. Pri ne
katerih panogah, kot npr. odbojki ali 
košarki, je že prišlo do združevanja 
moči, kar je prineslo tudi rezultate. 
Pri nogometu ta korak še ni bil na
rejen. Po mojem mnenju bi bilo pa
metno, če bi naši nogometni delavci 
opustili vaški ali društveni kampani- 
lizem in se trezno zazrli v bodočnost 
te priljubljene panoge, sicer obstaja 
resna nevarnost, da naša društva v 
nekaj letih izumrejo. Pri Bregu nam 
glede številčnosti gre še kar dobro, 
manjkajo pa nam vrhunski rezultati, 
katerih gotovo ne bi manjkalo, če bi 
do združevanja prišlo. Nekaj se o 
tem sicer govori, konkretnih rešitev 
pa ni.« (D.Z.)

Seznam igralcev Brega 
CICIBANI

VRATAR: Denis Argenti; BRANIL
CI: Črtomir Rapotec, Aleksander
Pavletič, Andrea Sancin, Kristian Ar
genti; VEZNA IGRALCA: Luka Gr
bec, Massimo Andreassi; NAPADAL
CA: Alen Corbatti, Peter Chermez.

ZAČETNIKI
VRATARJA: Manuel Giglifanò, Iz

tok Rapotec; BRANILCI: Paolo Mon
do, Roberto Strain, Andrea Handler, 
Mitja Lovriha, Luka Švab; VEZNI 
IGRALCI: Mitja Gombač, Riccardo 
Punis, Dario Grilanc, Ravel Gombač, 
Massimo Vrše; NAPADALCI: Rober
to Bandi, Vasjan Mauri, Janko Šva
ra, Ervin Matkovič, Michele Calzi.

NA IMI A Išl
VRATARJA: Borut Cah, Oskar Pre

gare; BRANILCI: Sandro Buzzi, Mar
ko Ota, Christian Dazzara, Erik San
cin; VEZNI IGRALCI: Fabio Gri
lanc, Dario Majevski, Davide Creva- 
tin, Peter Kozina, Lorenzo Zupin; NA
PADALCI: Massimiliano Tenze, Pao
lo Dazzara, Ivan Komar.

NARAŠČAJNIKI
VRATAR: Roberto Kotar; BRA

NILCI: Renato Sancin, Renato Ban
di, Paolo Tamaro, Boris Kraljič, Ed
vin Bevk, Mitja Zahar; VEZNI 
IGRALCI: Massimo Tamaro, Dean
Starec, Enzo Albino, Paolo Hervat, 
Denis Bonzanini; NAPADALCI: Ren
zo Slavec, Alan Švara, Alen Paiano, 
Denis Defranceschi, Paolo Glavina.

(Na sliki: ekipa Bregovih začet
nikov.)
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V soboto ob 20. uri v Nabrežini proti videmskemu Kennedyju

Meblo v italijanskem pokalu
Andrej Žagar o Jadranovih tekmah

Ni se nam treba bati
Po nastopih na pokalih Bazoviških 

junakov in Prijateljstva bo združena 
ekipa Meblo v sobota opravila prvo 
uradno sezonsko preizkušnjo v okvi
ru italijanskega pokala za ekipe B 
in C-l lige. Ob 20.00 se bo namreč 
v Nabrežini pomerila z videmsko še- 
sterko Kennedy.

Naša združena ekipa je bila uvr
ščena v sedmo od skupnih 30 pod
skupin. Poleg Mebla je v skupini še 
drugoligaš Mogliano in pa tretjeliga- 
ša Kennedy in Torriana iz Gradi
šča. Sistem tekmovanja je dokaj svo
jevrsten. Obe drugoligaški ekipi i- 
grata le proti tretjeligašema (in o- 
bratno) in sicer tako doma, kot v 
gosteh, v nadaljnje kolo pa napredu
jeta prvi dve uvrščeni na končni le
stvici. Jasno je torej, da sta Meblo 
in Mogliano favorita za uvrstitev v 
nadaljnje kolo. Tako Kflnnedy kot 
Tomana ne bi smela predstavljati

Košarka: v priredbi KK Bor

»Turnir prijateljstva«
Košarkarski klub Bor organizira 

predprvenstveni »Turnir prijatelj
stva« za članska moštva, ki bodo na
stopala v bližnjem promocijskem pr
venstvu (1. kolo na sporedu 27. okto
bra — koledarja niso še objavili). 
Na turnirju prijateljstva bodo poleg 
domačih košarkarjev Bora Radenske 
nastopala še sledeča moštva: Inter 
Milje, Ferroviario in Scoglietto. Vse 
tekme bodo na sporedu v Borovem 
športnem centru, na stadionu 1. maj.

Za trenerja Vatovca bo to nedvom
no dobra priložnost, da preveri for
mo in uigranost svojih varovancev 
dva tedna pred uradnim startom v 
prvenstvu. Spored tekem:

Sobota, 12. 10.: 19.00: Inter Milje - 
Scoglietto: 20.30: Bor Radenska - 
Ferroviario.

Nedelja, 13. 10.: 9.00: finale za 3. 
mesto; 10.30: finale za 1. mesto; 
12.00: nagrajevanje ekip in posamez
nikov.

nepremostljive ovire. Z Videmčan- 
kami so se naše igralke pred kratkim 
že pomerile v prijateljski trening tek
mi in gladko zmagale s 5:0, Toma
na pa je bila v lanskem prvenstvu 
C-l lige še precej skromnejša od Ken- 
nedyja, saj se je v skupini za ob
stanek otepala izpada. Kljub temu 
seveda nasprotnikov ne gre podce
njevati.

Meblo se je v tekmovanje za ita
lijanski pokal vpisal predvsem z na
menom, da se ob uradnih nastopih, 
ki bolj motivirajo igralke, ustrezne
je pripravi na bližnje prvenstvo B 
lige (začelo se bo v drugi polovici 
novembra). Seveda pa naše igralke 
ne bodo zamudile priložnosti za na
predovanje v nadaljnje kolo, saj bo
do lahko tako tudi med prvenstvom 
z medtedenskimi pokalnimi nastopi 
stalno preverjale formo in zakaj ne, 
z morebitnimi uspehi, sproti ugotav

ljale moč ostalih državnih ligašev 
širom po Italiji.

Spored 7. kvalifikacijske skupina 
za italijanski pokal je naslednji:

12. t.m. ob 20.00 v Nabrežini — 
Meblo - Kennedy Videm; 18.00 v Mo- 
glianu: Mogliano Veneto - Soteca
Torriana.

19. t.m. ob 20.00 v Tavagnaccu: 
Kennedy - Meblo; 20.30 v Gradišču: 
Soteca Torriana - Mogliano Veneto.

26. t.m. ob 20.00 v Nabrežini: Me
blo - Soteca Torriana; 18.00 v Mo- 
glianu: Mogliano Veneto - Kennedy.

2. novembra ob 20.00 v Gradišču: 
Soteca Torriana - Meblo; 20.30 v Ta
vagnaccu: Kennedy - Mogliano Ve
neto.

Drevi se bo naša združena ekipa 
za zaprtimi vrati pomerila še s Ko
prom, ki je prejšnjo soboto z zmago 
v Splitu (1:3) uspešno začel svojo 
pot v drugi zvezni jugoslovanski ligi.

Tudi letos je Jadranov trener An
drej Žagar prijazno sprejel ponudbo 
uredništva, da bralcem našega dnev
nika posreduje svoj komentar o na
stopih združene košarkarske ekipe v 
prvenstvu B lige.

Po nepozabni no
či s 25. na 26. 
maj, ko smo po 
uspehu s Stefane- 
lom proslavljali u- 
vrstitev v B ligo, 
je čas kar hi
tro tekel. Najprej 
nekaj počitnic, po
tem pripravljalno 
obdobje s trening 
tekmami in turnir

ji in že je za nami tudi krstni nastop 
v tem tekmovanju. Kako ga oceniti. 
Gledano kot celota je po mojem mne
nju, čeprav smo bili poraženi s 14 
točkami razlike, uspel.

Startna tekma, nekaj poškodb in in
formacije o ambicijah nasprotnika so 
faktorji, ki so vplivali na našo igro. 
Začetek je bil izenačen vse do 10. 
minute, ko so si domačini priigrali 8 
točk naskoka. Nato smo z delnim re
zultatom 10:3 povedli za točko 28:27, 
do konca polčasa pa je Panapesci u- 
spelo tako razliko priigrati v svojo 
korist. Tesno vodstvo domačih je na 
obe ekipi vplivalo precej podobno. 
Oni so pričakovali več, mi pa smo 
začutili svojo priložnost. Zato smo 
oboji začeli drugi polčas s precej 
nervoze. To pokaže tudi rezultat pr
vih pet minut nadaljevanja, 4:2 za 
domačine. Nato so domačini ob večji 
preciznosti, s katero se mi res ne mo
remo pohvaliti, počasi večali razli
ko in v 12. minuti drugega polčasa 
vodili za 9 točk, 64:55. V tem obdobju 
je zelo uspešno zaigral Fabrizio Za- 
rotti in z odličnim odstotkom meta 
pripomogel, da smo razliko spet 
zmanjšali na vsega 3 točke 5 minut 
pred koncem. Takrat smo zgrešili dva 
»osnovnošolska« meta, ostali smo brez 
Klavdija Starca in domači so to s 
pridom izkoristili. Z delnim rezulta
tom 10:0 so si zagotovili prednost, ki 
jim je prinesla zmago, celo višjo, kot 
so kazali dogodki na igrišču.

Ena tekma B lige sigurno ni kri
terij za kako natančnejšo analizo. Ne
kaj pa se da tudi iz te tekme izlu
ščiti. Zai nas velja kot najvažnejše, 
da smo preveč spoštovali nasprotni
ka. Ob upoštevanju dejstva, da so 
nastopili brez najboljšega igralca, so 
bili samo trije njihovi igralci nosilci 
igre, ostali pa povsem povprečni. Oba 
strelca (št. 10 Boni in št. 13 Nicolai) 
sta se res izkazala, veliko pa je pred
vsem v drugem polčasu prispeval 
št. 8 Ingrosso. Za vse ostale, ki so 
stopili na igrišče, velja že omenjena 
povprečnost. Upam si trditi, da bo 
iz Montecatinija vsaj nekaj ekip pri
neslo točke, saj smo tudi mi kot no
vinci imeli za to veliko možnosti. V 
naši igri je še veliko rezerve, pred
vsem v preciznosti in prodornosti. Po
datek, da smo metali samo 10 prostih 
metov, pove, da smo prodor pod ko
šem odločno premalo uporabljali. V 
italijanskem tisku sem zasledil ■veliko 
»če« po naši tekme. Tudi sam trdim, 
da bi z igro, ki -smo jo prikazali v 
»play-offu«, to tekmo zanesljivo dobi
li. Toda takrat smo imeli za seboj 
30 prvenstvenih tekem, da o prija
teljskih ne govorim. Celotna forma 
in neuigranost ekipe sta bili na vi
šini, kakršna po prvem kolu ne more 
in niti ne sme biti.

Za mene najvažnejši pouk po tem 
prvem stiku z B ligo je naslednji: ni- 
Kakor se ne smemo tolažiti z dej
stvom, da je dobro vse, kar v tako 
visokem rangu tekmovanja naredimo, 
temveč moramo na vsaki tekmi igra
ti na zmago. Le tako si lahko obeta
mo dobro uvrstitev. Preveliko spošto
vanje nasprotnikov se nam lahko ze
lo maščuje. Ta ugotovitev prihaja v 
poštev že za prvo domačo tekmo v ne
deljo, 13. 10. ob 17.30 v Trstu proti 
Cagivi Varese. Zopet nas strašijo s 
podatki o nasprotniku, o njihovi kon
kretnosti, visokih ciljih in podobno. 
Teorija je eno, praksa pa lahko po
kaže tudi povsem drugače. Pred ne
deljsko tekmo imam tudi dve želji, 
prva, da Marko Ban in Ivo Starc sa
nirata poškodbi, ter drugo, da se zo
pet snidemo v tako velikem številu, 
kot ob koncu lanskega prvenstva.

Derbi kadetov Jadranu Parco

V okviru Trofeje mesta Trst sta se na 1. maju pomerili kadetski vrsti 
Kontovela in Jadrana Parco. Zmaga je zlahka pripadla združeni ekipi

ob robu naših nogometnih igrišč

S. Kozina (Gaja): »Doslej brez športne sreče«

Enajsterica Gaje s trenerjem Severinom Kozino

Če so v nedeljo, 29. septembra, 
naše enajsterice nekoliko odpoveda
le, moramo priznati, da so se prejš
njo nedeljo kar dobro izkazale. Na 
Tržaškem je namreč doživela poraz 
le padriško-gropajska Gaja. Prav za
radi tega smo so odločili za razgo
vor s trenerjem Severinom Kozino, 
'In bi zvedeli kaj več o tej tekmi 
(Union - Gaja 1:0). izid katere je 
odločila 11-metrovka tik pred konč
nim žvižgom. Seveda smo se s Kozi
no pogovorili tudi o derbjju Gaja - 
“reg, ki bo prihodnjo nedeljo na Pa- 
dričah.

»Severino, kako se počuti trener, 
zgubi tekmo tik pred koncem in 

se iz 11-metrovke?«
»Res zelo slabo, predvsem, če i- 

Smš dobro, kot se je nam zgodilo 
v nedeljo, ko smo zadeli kar tri preč
ke. Stalno smo napadali, žoga pa ni 
in ni hotela v nasprotnikovo mrežo. 
*-icer je bil vratar Uniona Roncelli 
Pravi junak tekme. Kar se tiče 11-

Med kandidati tudi Škabar 
•n Žagar (Kras)
Nogometaša Krasa Alan Škabar in 

Mitja Žagar sta bila vključena v šir
ši izbor kandidatov za pokrajinsko 
reprezentanco naraščajnikov. Izbirni 
trening pod vodstvom selektorja Ita- 

De Rossija bo danes ob 17.30 na 
Opčinah.

metrovke, mislim, da nas je sodnik 
nekoliko oškodoval. Žoga je Simonu- 
ta zadela in je torej ni odbil. To se 
je zgodilo tik ob robu kazenskega 
prostora in bili smo že preko regu
larnega časa. Skratka, vse te oko
liščine bi lahko sodnik upošteval. 0- 
dločU pa se je za najstrožjo kazen 
in nato je zaradi protestov še izklju
čil Alfierija. S tem je bila tudi na
ša usoda zapečatena, saj je bilo tek
me konec, brž ko so domačini izve
dli 11-metrovko. Zgubili smo tetano 
in še enega nogometaša, po prika
zani igri pa bi zaslužili najmanj toč
ko. Dodal bj morda, da ni Union več 
tista šibka ekipa iz prejšnjih let, 
temveč bo prav gotovo marsikatere
mu moštvu odščipnila točko. S tem 
nočem iskati nobenega opravičila, za 
nedeljski poraz. V prvem srečanju s 
Krasom smo res igrali slabo, tokrat 
pa je ekipa povsem zadovoljila, ni 
pa imela športne sreče.«

»Predstavniki naših društev so Ga
ja uvrstili med favorite za končno 
zmago. Kaj misliš o tem?«

»Nedvomno je negativno, če te dru
gi proglašajo za favorita. Z naše 
strani se favoriti ne čutimo, lahko 
pa rečem, da bomo med protagonisti 
letošnjega prvenstva, ki je zelo ize
načeno in napeto. Vse ekipe so so
lidne, zato bo konkurenca za vrh 
lestvice zelo ostra. Upam, da bomo 
imeli več sreče kot doslej.«

»Kako se pripravljate na nedelj
ski derbi z Bregom?«

»Priprave potekajo kot za vsako 
tekmo. Vsi fantje resno delajo, seve
da moraš za derbi dati ekipi kot po
samezniku nekoliko več odgovorno
sti. Breg v glavnem dobro poznam, 
zato se zavedam, da naloga ne bo 
lahka. Kaj bi skrival naše ambici
je. Razumljivo je, da računamo na 
zmago. Prepričan pa sem, da imajo 
tudi Brežani isti cilj, skratka, v tem 
derbiju lahko pride do vsakega re
zultata. Mi smo v dveh tekmah zbra

li le eno točko, nič pa ni še zgublje
nega, vse je mogoče nadoknaditi.«

»S tem, da igrajo vse naše ekipe 
v isti skupini, je zanimanje med na
vijači večje?«

»Če se bodo naše ekipe potegova
le za zgornji del lestvice, bo goto
vo več zanimanja med navijači. Od
visno bo torej od rezultatov. Nekoli
ko več navijačev ob robu igrišč je 
že opaziti, nikakor pa si ne smemo 
delati iluzij, da bomo ponovno pri
tegnili toliko ljudi kot nekdaj, ko je 
vladalo za naš nogomet izredno za
nimanje. (B. Rupel)

obvestila
PRIMOTOR

obvešča, da bo drevi ob 20.30 v Lo- 
njerju srečanje članov.

ALPSKA SEKCIJA SK DEVIN 
obvešča, da bo prvi trening na plastič
ni stezi v Nabrežini jutri, 11. t.m., ob 
16. uri. Obenem obvešča, da so na 
razpolago izkaznice in nalepke FISI za 
letošnjo sezono.

ALPSKA SEKCIJA SK DEVIN 
priredi ob ponedeljkih in petkih od 20. 
do 21. ure telovadbo za odrasle v telo
vadnici osnovne šole v Devinu, začenši 
dne 14. oktobra. Za prijave telefonirati 
na št. 200-236 v večernih urah ali na 
kraju samem.

ŠD BREG - ODBOJKARSKA SEKCIJA 
obvešča vse fante, ki bi radi gojili od
bojko, da se lahko vpišejo vsak dan v 
telovadnici v Dolini v večernih urah. 
V poštev pridejo letniki 72, 73, 74 za 
eno skupino, in starejši letniki za dru
go skupino.

ŠZ JADRAN
obvešča, da bo seja operativnega od
bora drevi ob 20.30 v Prosvetnem do
mu na Opčinah.

MEBLO
obvešča, da bo seja odbora v ponede
ljek, 14. t.m., ob 20. uri v Borovem 
športnem centru.

MEBLOVI ABONMAJI V PRODAJI
Abonmaji združene ženske odbojkarska 

ekipe Meblo, ki letos nastopa v drugi I- 
talijanski ligi, so v prodaji pri matič
nih društvih: ŠZ Bor, ŠD Breg, ŠD Kon- 
tovel, ŠZ Sloga ter ŠD Sokol. Cena le
tošnjega abonmaja je ostala nespreme
njena, za enajst domačih tekem Je 20 
tisoč lir. Mladina izpod 16 let bo Imela 
prost vstop.

REKREACIJA ŠZ BOR 
sporoča, da se bo vadba skupine Trim 
začela danes, 10. t.m., ob 20.30 v pro
storih Borovega športnega centra.

ŠPORTNA ŠOLA SV. IVAN 
sporoča, da se prične telovadba za 
otroški vrtec danes, 10. t.m., ob 16. uri, 
na Stadionu 1. maj, Vrdelska cesta 7, 
tel. 51-377. Vadba bo v ponedeljkih in 
četrtkih od 16. do 17. ure.

ŠPORTNA ŠOLA SV. IVAN 
sporoča, da se prične vadba za dvo- 
triletne malčke skupno z roditeljem, 
danes, 10. t.m., ob 17. uri na Sta
dionu 1. maj, Vrdelska cesta 7, tel. 
51-377. Starejši in otroci naj bodo šport
no oblečeni. Skupna vadba bo v po
nedeljkih in četrtkih od 17. do 18. ure.

ŠAHOVSKA KOMISIJA ZSŠDI 
vabi vse zamejske šahiste na prvi se
zonski hitropotezni turnir, ki bo jutri, 
11. t.m., v Gregorčičevi dvorani v Tr
stu (Ul. sv. Frančiška 20/2 nadstr.) ob 
19.00. Vabljeni vsi šahisti!

KO BOR — SEKCIJA MINIBASKET 
obvešča, da je odprto vpisovanje otrok 
letnikov od 1975 do 1978, ki bi radi go
jili minibasket. Vpisovanje v tajništva 
ŠZ Bor, Vrdelska cesta 7, tel. 51377.

Uspel turnir IRET
Kakovostna srečanja in odlična or- 

Saruzacija sta bili glavni značilnosti 
fnednarodnega odbojkarskega rekrea
cijskega turnirja ob 35Tetnici podje- 
“Jn IRET. V Borovem športnem cen- 
F11 se je zbralo osem ekip iz Italije 
ta Slovenije. Končna zmaga je pri
padla uslužbencem videmskega Sola
rja, ki so predvsem po zaslugi igral- 
ea — aktivnega tretjeligaša v finalu 
Premagati gostitelje TRET.

Po tekmovanju so vsem ekipam po- 
i lili {»kale, kolajne in spominsko 

Ploščo. Ob priliki so plaketo podelili 
tadj ustanovitelju IRET, »očetu« vseh 
Uslužbencev Vladimiru Spazzapanu, ki

je vedno prisoten na takih manifesta
cijah.

IZIDI:
IRET - Mipot 2:0; Solari - Superi

la 2:0; Aurei - Iskra Šentjernej 2:0; 
Elektronska fakulteta - Iskra Šentjer
nej 2:0; Iskra Ten - Aurei 2:0; Super- 
pila - Mipot 2:0; Solari - IRET 2:1; 
Elek fakulteta - Iskra Ten 2:0; So
lari - Elek. fakulteta 2:0.

POSTAVA IRET: Zorka Ferluga, 
Lidia Pemari, Elizabeta Save, Živa 
Zugna, Giordano Cappelli, Renato Co
lja, Boris Guštin, Marino Martini, 
Elvio Guercini (kapetan).

Gherlanijeva spet odlična
Na nedeljskem pokrajinskem atlet

skem prvenstvu na obnovljenem sta
dionu na Kotanji, kjer so se pomerili 
v četveroboju za kadetinje in v tro
boju za deklice in dečke, so se pred
stavniki Bora Infordate odlično odre
jali. Med kadetinjami je nastopila 
Martina Gherlani, ki nas je tudi to
krat razveselila tako z uvrstitvijo kot 
z rezultatom. Zasedla je namreč prvo 
mesto, obenem pa postavila nov po
krajinski in osebni rekord. To je za
res lep uspeh te naše odlične atleti
nje, saj se je pomerila v zeta ostri 
konkurenci 60 tekmovalk. A tudi na
še deklice in dečki so se izkazali.

KADETINJE (četveroboj) : 1. Mar
tina Gherlani 2.395 točk (80 m H”05; 
oaljina 425 cm; kopje 35 m; 600 m 
r5C”08).

DEKLICE (troboj); 2. Maja Pečar 
i.231 točk (60 m 9”05; daljina 362 
cm; žogica 29,34 m); 12. Emanuela 
Crevatin 465 točk (60 m 10”04; da
ljina 292 cm; žogica 15,34 m).

DEČKI (troboj): 2. Iztok Pečar 
974 točk (80 m 11”4; daljina 450 cm; 
žogica 37 m); 4. Igor Stopar 723 točk 
(80 m 11”5; daljina 375 cm; žogica 
32,30 m). (L.G.)
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Ugotovitev ministrice France - Falcucci

Osnovnošolska berila so zastarela
Predvsem ne upoštevajo gospodarskega razvoja

Prvič po skoraj 50 letih

Na Madžarskem uradno 
izvolili najlepšo

REM — S prihodnjim šolskim letom bodo osnovnošolska berila nanovo 
napisali. Do takšne odločitve je prišla prosvetna ministrica Franca Falcucci 
na podlagi hudih pripomb, ki jih je posebna komisija, ustanovljena na 
predlog predsedstva vlade, izrekla na račun enakosti med moškim in žen
sko. Gre predvsem za kritike o arhaični vlogi žene v italijanski družbi.

Komisija je do teh spoznanj prišla na podlagi raziskave Luise La 
Malfa in Rossane Pace o anahronističnih predstavah italijanske stvarnosti 
v učilih. Navade založniških hiš, »da skozi desetletja tiskajo in pošiljajo 
na trg vedno iste tekste brez kakršnih koli večjih popravkov«, dajejo učen
cem — ugotavlja raziskava — zgrešeno podobo države, vezane na kmečko 
gospodarstvo. V knjigah navajajo samo letne čase in z njimi povezana do
mača in kmečka opravila, niti besedice pa ni v njih o industrializaciji dr
žave in razvijanju terciarne dejavnosti.

V Angliji so izšli spomini ministrove ljubice
LONDON — Bfvši britanski minister Cecil Parkinson je pozabil urad

ne dokumente v avtomobilu, ki ga je parkiral pred hišo svoje ljubice. Av
tomobil so tisto noč tatovi ukradli, vendar se je policiji zlagal, da bi 
prikril, kje je preživel noč.

To je zapisala Sara Keays, tajnica in ljubica ministra Parkinsona v 
svojih spominih, ki jih The Mirror objavlja v nadaljevanjih.

Dogodek se je pripetil leta 1983, ko je Parkinson pustil predsedstvo 
konservativne stranke, da bi sprejel »superministrstvo« za industrijo, polo
žaj, ki ga je Thatcherjeva izbrala samo zanj. Avtomobil so našli nekaj 
dni kasneje in s tem preprečili škandal.

V včerajšnjem (drugem) nadaljevanju Keays piše, da je njen oče Tha
tcherjevo s pismom seznanil, da je njegova hči nosna z ministrom Parkin
sonom, vendar je, kot piše The Mirror, predsednica vlade pismo zažgala, 
da bi preprečila škandal.

V prvem nadaljevanju pa je tajnica opisala, kako je ob izbruhu vojne 
za Falklandske otoke Thatcherjeva vso noč iskala ministra Parkinsona, ki 
ni bil dosegljiv, kor je noč preživel v družbi svoje ljubice.

BUDIMPEŠTA — Zgodilo se je prvič po domala pet
desetih letih. Madžarska si je spet izvolila svojo najlep
šo. Imenuje se Andrea Scilla Molnar in ima komaj šest
najst let. Seveda ni šlo brez prahu, ki ga niso zagnale 
samo ženske, ampak tudi moški. Morda tisti, ki se oko
stenelih idej držijo kot pijanec plota. Pa vendar, Madža
ri so si svojo »miss« izbrali v prav tisti dvorani kon
gresnega centra, kjer so letos marca imeli kongres 
madžarske komunistične partije; pred množico občinstva 
in pred milijonskim občinstvom pred malimi zasloni.

Bitke za najlepšo niso bile niti enostavne in niti 
kratkotrajne. V njih je sprva sodelovalo 2.000 prijavlje
nih deklet. Potem pa se je to število postopoma osipalo, 
dokler jih ni ostalo samo 22, ki so v sklepnem delu de
filirale trikrat: najprej v večerni toaleti, potem v ko
palnem kostumu in nazadnje v dveh krpicah, ki jih po
znamo pod imenom bikini. Tekmovanja za najlepšo so se 
lahko udeleževale samo lepotice, stare med 16 in ZI let, 
visoke najmanj 160 cm. Poleg učenke Malnarjeve so iz
brali še dve družici, in sicer frizerko iz Budimpešte in 
otroško varovalko iz Dunajuvarosa.

Sicer pa ima pravkar izvedeno lepotno tekmovanje 
svojo kratko, zato pa kar zanimivo »zgodovino«. Pri 
tem ne mislimo toliko na tiste zgodovinarje, ki so ugo
tovili, da je bilo kaj takšnega na Madžarskem zadnji 
krat leta 1934, ampak na polzakonito sodelovanje Madžar- 
ke Rite Torh že na lanskem evropskem tekmovanju le
potic na Dunaju, kjer so ji prisodili inesto družice naj
lepše. Na tekmovanje je ni poslala nobena uradna ži
rija iz domovine. Pač pa je Lepi Riti uspelo, da so v 
njegovi domovini pravkar opravljeno tekmovanje mate
rialno izdatno podprle, oprostite sponsorizirale, znane 
evropske firme.

Tako se je dogodilo, da je madžarska lepotica o- 
pravila uspešno ambasadorsko delo. V svetu, ki ga ži
vimo, se temu sploh ne bi smeli več čuditi.

Hladna obleka za vroče dni

MILAN — Besedo imajo modni oblikovalci. Prednja
čijo Italijani, ki so svoje modele za prihodnje poletje 
(na sliki) predstavili doma, v ZDA, sedaj pa kanejo 
oditi, po zadnjih vesteh, še na Kubo.
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Zanimiva odločitev LR Kitajske

Avtonomija za Sinkiang 
da bo hitreje napredoval

PEKING — Največje upravno ozemlje LR Kitajske — Sinkiang — na 
skrajnem severozahodu države slavi v teh dneh 30-letnico avtonomije. Sin- 
kianško vodstvo ob tem obljublja svojemu prebivalstvu, da bo v tej strateško 
pomembni pokrajini v prihodnje prišlo do gospodarskega razcveta.

Sinkiag je namreč velik kot tri Francije, ima le 13,5 milijona prebi
valcev, od katerih je 40 odstotkov pripadnikov naroda Han, 60 odstotkov 
vsega prebivalstva pa sestavljajo razne manjšine, med katerimi so najšte
vilčnejši Ujguri. To je dežela skrajnih kontrastov od himalajske visoke pla
note, ledenikov, do dolin (depresij), ki so pod morsko gladino, kljub temu, 
da je od morja najbolj oddaljenimi pokrajinami sveta. Sinkiang ima drugi 
najvišji vrh sveta in drugo največjo puščavo. Iz zgodovine je znan, ker je 
po njegovem ozemlju potekala tako imenovana »svilena karavanska pot«. Te
mu ogromnemu ozemlju se sedaj obetajo boljši časi, postal naj bi kitajski 
»zahod« brez prilastka »divji«, ki je bil znan za ameriški.

Že sedaj krije Sinkiang vse svoje potrebe tako glede žita kot bombaža, 
jestvinskega olja in sladkorja. Po načrtih hi se moral razviti v samostojno 
gospodarsko enoto, saj le tako lahko nadoknadi ogromno oddaljenost od go
spodarskih središč Kitajske. Bogat je namreč z ležišči nafte, naravnega pli
na, redkimi kovinami, zlatom in ima ogromno travnatih površin, ki so kot 
nalašč na živinorejo.

Sinkiangu so sedaj zastavili nalogo, da reši predvsem komunikacijska 
vprašanja, da izkoristi svoj vodni potencial, saj brez teh dveh temeljev ni 
nobene možnosti za nadaljnji razvoj. Kdor pogleda na zemljevid, takoj opa
zi, da se bo moral Sinkiang odpreti proti jugozahodu v smeri Pakistana, Ira
na in proti zahodu v smeri Turčije. Še bližje pa so sovjetske meje, da bi 
prav normalizacija kitajsko - sovjetskih odnosov lahko zagotovila Sinkiangu 
najboljše pogoje za svoj razvoj, saj je sedaj predvsem strateško pomembna 
»mejna marka«.

General odgovoren za 88 umorov
BUENOS AIRES — »Samo Bog ve, kako krivične so obtožbe o zlo

činih, ki mi jih pripisujejo.« Teh besed, s katerimi se nanaša na božjo pra
vičnost, ni izrekel morda človek, ki ga po nedolžnem krivijo, temveč letal
ski general Orlando Agosti, torej možakar, o katerem je v dokaznem gra
divu zapisano, da je odgovoren za 88 umorov in dolgo vrsto drugih zločin
skih dejanj. Agosti, za katerega je javni tožilec predlagal dosmrtno zaporno 
kazen zaradi grozodejstev, ki jih je počel za časa prve argentinske vojaške 
diktature skupaj z bivšim predsednikom Jorgejem Videlo in admiralom 
Emiliom Massero, je rekel, da je popolnoma nedolžen. In še: »Če sem za
grešil kakšno napako, mi je Bog dal že odpuščanje.« Z ubogim obtožencem 
se kajpak strinjajo tudi njegovi štirje branilci, ki zanj predlagajo, seveda, 
oprostitev.

Naloga javnega tožilca Julia Cesarja Strassere vsekakor ni lahka, ker 
bodo branilci vseh devetih obtožencev iz samega vrha krvoločne fašistične 
vladavine svoje posege uglaševali na politične strune, v smislu, da je proces 
politična farsa, predvsem pa, da je uperjen proti oboroženim silam kot ta
kim, kar seveda ni res.

Obravnava se nadaljuje jutri, ker je sodišče današnji dan dalo na raz
polago branilcem, da se bolje pripravijo, in to na njihovo zahtevo.

Število revnih v ZDA je »zaskrbljujoče visoko«
NEW YORK — Kljub ekspanziji, ki jo je v zadnjih letih doživelo a- 

meriško gospodarstvo, ostaja število revnih v ZDA zaskrbljujoče visoko. Ta
ko izhaja iz poročila, ki ga je v teh dneh objavila krščanska dobrodelna 
organizacija »Bread for thè world« (»Kruh za svet«).

V poročilu je rečeno, da hrana predstavlja hud problem za številne 
Američane. Dobrodelne ustanove ne zmorejo nuditi pomoči vsem potrebnim, 
kot izhaja iz raziskave, ki jo je omenjena organizacija izvedla v letih 1984-85 
v 36 nerazvitih krajih v državi. Eden izmed vzrokov, ki so še zaostrili sta
nje, je po mnenju te organizacije v zmanjšanju števila živilskih bonov, ki jih 
zvezna vlada zastonjsko razdeljuje in ki naj bi jih zdaj prejemalo le 60 od 
sto potrebnih.


